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OBMOČJE VELIKO STIČNIH TOČK 

Movo poglavje sodelovanja med občinami 

Čeprav je šlo le za osnu-
tek dogovora, lahko zapiše-

da bodo skupne naloge 
pri uresničevanju temejev 
planov občin celjskega ob-
močja v novem srednjeroč-
oem obdobju, ki so bile v 
razpravi na zadnji seji sve-
ta občin celjskega območja, 
v sredo, 11. marca v Nazar-
jah, odprle novo poglavje v 
povezovanju in sodelova-
nju med občinami tega ob-
močja. 

Razprava je opozorila da 
gre v vsakem primeru za ka-
kovosten premik na tem po-
dročju in za težnjo, da naj bi 
nekatere naloge, ki zadevajo 
dve ali več občin, reševali 
skupaj, jim dali tako priori-

tetni položaj. Seveda, ne gre 
za nove obveznosti, marveč 
za naloge, ki so že zapisane v 
občinskih srednjeročnih na-
črtih. Prav zaradi tega priha-
ja regijski dogovor o skup-
nih nalogah nekoliko pozno 
in vendar ne prepozno. 

Člani sveta so se v načelu 
dogovorili, da naj družbeni 
dogovor zajame le posamez-
na delovna področja, ne pa 
konkretne naloge. Te naj bi v 
okviru medsebojnih intere-
sov opredelili s sporazumi, v 
katere pa bi morali zapisati, 
kdo bo nosilec, kdaj in kako 
bo naloga rešena. 

Na dlani je, da je največ 
stičnih točk na področju 

agroživilskega kompleksa, 
proizvodnje hrane itd. To pa 
seveda niso edine nade, ki bi 
naj čvrsteje povezovale obči-
ne celjskega območja. Tu so 
še kadri, preskrba s surovi-
nami, ceste, vodno gospo-
darstvo, prelivanje sredstev 
med občinami, turizem, tr-
govina in še in še. 

Komisija, ki dela na tem 
področju pri svetu občin 
celjskega območja bo že v 
kratkem na podlagi teh sta-
lišč pripravila nov osnutek o 
skupnih nalogah pri uresni-
čevanju temeljev planov 
osmih občin v obdobju od 
1981. do 1985. leta. 

M. B02IC 

SLOVO OD ZIME V ROVINJU 
Jutri zjutraj (petek, 20. marca) bosta točno ob 7. uri dva 

Izletnikova avtobusa odpeljala izpred Slovenskega ljud-
skega gledališča 100 kmečkih žensk na morje. To bo že 
deveti izlet, ki ga tokrat pod pokroviteljstvom ljubljanske 
NAME z veleblagovnico v Velenju organizira uredništvo 
Novega tednika in Radia Celje. 

Zgornji posnetek smo napravili prejšnji teden v Rovinju, 
ko smo se dokončno dogovorili, da bo izlet v Rovinj in hotel 
Eden resnično uspel. Naša pot: prvi krajši postanek na avto 
cesti nad Postojno, drugi daljši v gostišču TOMI v Porto-
rožu, namestitev v hotelu Eden, ogled Pulja, večerni pro-
gram z anasmblom Vikija Ašiča in humoristom Poldekom, 
vožnja z ladjico do otoka ter povratek v Celje. Pa srečno! • 

OB SVETOVNEM 
DNEVU 
INVALIDOV 

Ne le 23. marca, ne le v tem 
letu, ki ga je Generalna 
skupščina Združenih naro-
dov proglasila za mednaro-
dno leto invalidov, vsak dan, 
pri večini naših odločitev bi 
se morali zavedati, da med 
nami žive invalidi. Vedno 
več jih je: deloVnih, žrtev na-
ših cest... Slučajnosti, zara-
di katerih se njihovo število 
veča, skoraj ni. Premajhna 
skrb za varno delo in življe-
nje, nevzgojenost za varnost, 
malomarnost, objestnost, te-
ga v našem življenju ne 
manjka. 

Ker ne storimo dovolj, da 
do invalidnosti ne bi prihaja-
lo moramo storiti toliko več, 
da invalidi ostanejo enako-
vredni člani naše družbe, da 
se lahko vključujejo v vse 
njene delovne, samoupravne 
in življenske tokove. Naša 
zakonodaja vse to omogoča, 
ljudje pa so zopet tisti, ki na 
njihovo pot postavljajo pre-
grade. Ljudje v delovnih in 
temeljnih organizacijah, ki 
ne najdejo skupnega jezika z 
zdravstveno službo, in inva-
lidom, da bi delavcu invali-
du omogočili opravljanje de-
la, ki ga je sposoben oprav-
ljati, ljudje v krajevnih skup-
nostih, ki pri načrtovanju bi-
valnega okolja pozabljajo, da 
so lahko na primer že čudo-
vita stopnišča nepremagljiva 
ovira, ljudje, ki oblikujejo 
naš prostor, opremo, pripo-
močke, ljudje, ob katerih in s 
katerimi invalidi žive. Mi vsi 
smo ti ljudje. Ne pozabimo -
tudi naša roka lahko pomaga 
premagati oviro. 

MBP 

OBMOČJE: 
KONČNO SIS ZA PRESKRBO 

Zamuda tudi tu, sicer pa, kje je ni. Tokrat tudi pri 
interesni skupnosti za preskrbo prebivalcev v občinah 
celjskega območja. Že zdavnaj bi jo morali imeti. Kot 
kaže, prihaja prav zdaj na prvi tir. V občinah so v 
glavnem zaključili s podpisovanjem samoupravnega 
sporazuma o ustanovitvi te interesne skupnosti, od 
katere vsi veliko pričakujejo, zlasti pa tisti, ki se ukvar-
jajo s primarno proizvodnjo hrane. 

V dosedanjem podpisovanju sporazuma prednjači j o 
v konjiški občini in šmarski občini. Tudi Sentjurčani 
se lahko pohvalijo z visokim odstotkom. Prav tako v 
Mozirju. Drugod se srečujejo z nekaterimi težavami, 
kot na primer s kolektivi, ki imajo sedež delovne orga-
nizacije zunaj občine. V velenjski občini so naleteli na 
primer, da se je štirinajst temeljnih organizacij od šest-
najstih v okviru ene delovne organizacije odločilo za to 
interesno skupnost, dve pa ne. Kaj zdaj? 

Po sklepu sveta občin celjskega območja naj bi pod-
pisovanje sporazuma in volitev delegatov za skupščino 
interesne skupnosti končali te dni, tako da bi lahko bil 
ustanovni zbor skupnosti v sredini aprila. Pravijo, da 
so to realna predvidevanja. 

MB 

PODPISAN DOGOVOR O CENAH 
ŠČIT ZA ŽIVLJENJSKO RAVEN 

Denarna nadomestila za kruh, morda tudi za sladkor 

Dogovor o izvajanju poli-
tike cen za tekoče leto, ki bi 
moral biti po resoluciji o ra-
zvoju Jugoslavije podpisan 
že v mesecu januarju - je 
končno podpisan. 

Udeleženci dogovora so 
sklenili, da se bodo z vso re-
snostjo in odgovornostjo lo-
tili naloge, ki naj bi prinesla 
rezultat in sicer v obliki četr-
tine manjšega porasta cen 
proizvajalcev kot v lanskem 
letu. Ce zdaj te podatke pre-
vedemo v odstotke, pomeni, 
da bo zgornja meja porasta 
proizvodnih cen 30 odstot-
kov, maloprodajne cene bi 
se smele povečati za največ 
32 odstotkov, življenjski 
stroški za 30 in cene storitev 
za 20 odstotkov. Gre torej za 
zalo težko, a vendarle ne ne-
rešljivo nalogo. To seveda 
vse pod pogoji, ki naj bi jih 
zagotovilo dosledno izvaja-
nje resolucije. Upoštevati bo 
treba ekonomska merila in 
seveda spoštovanje zakona o 
cenah. 

Da bi zavarovali življenj-
sko raven, ne bodo spremi-
njali cene mleku in jedilne-
mu olju do konca septembra 
letošnjega leta. V kolikor bi 
se povišale cene kruha in 
moki sploh, bi z denarnimi 
nadomestili pokrili razliko 
med staro in novo ceno, tako 
da ne bi bil potrošnik priza-
det. Do konca tega meseca 
pa se bodo za denarna nado-
mestila za meso dogovorili 
še s sindikati. Proučili bodo 
tudi možnost denarnih nado-
mestil za morebitne nove ce-
ne sladkorja. V izvajanju po-
litike cen bo največ pozorno-
sti usmerjeno k cilju, da bi 
cene s področja predelave 
mesa in mleka bile v vzpore-
dju z odkupnimi cenami ži-
vine. oziroma mleka. 

Da bi zaščitili enotno jugo-
slovansko tržišče, so v dogo-
voru natančno opredelili, ka-
tere usluge in proizvodi mo-
rajo biti pod neposredno 
kontrolo, oziroma cene za-
nje: to so nafta in njeni deri-
vati, plin, električna energi-
ja, premog, radio in TV na-
ročnina, dnevni informativni 
listi, PTT storitve (izvzete so 
tiste za tujino), železniški in 
cestni promet in osnovni 
prehrambeni artikli kot olje, 
sladkor, sveže meso, mesni 
izdelki, mlako in mlečni iz-
delki, moka in kruh). 

Na področju komunalnih 

storitev bodo v posameznih 
republikah in pokrajinah 
proučili program in dinami-
ko spremembe cen, tako da 
bi te cene rasle počasneje 
kot lani, da ne bi komunalne 
storitve bistveno obremenje-
vale življenjske ravni. 

Prometni davek ne bo več-
ji. Če bo ob polletju ugotov-
ljeno, da so proračunski pri-
hodki družbenopolitičnih 
skupnosti večji od načrtova-
nih, bo v drugem polletju 
prispevna stopnja znižana, 
oziroma nižja bo davčria pri-
spevna stopnja, posebno še 
za proizvode, ki najbolj vpli-
vajo na življenjske stroške. 

Predvideno je tudi, da bo-
do proučili vse podražitve do 
konca letošnjega januarja in 
da v roku tridesetih dni us-
kladijo vse cene z zakonom 
in politiko cen - potrjeno z 
resolucijo. Cene v vseh de-
lovnih organizacijah, ki niso 
v skladu s predpisi zakona, 
bodo znižane na višino z dne 
31. decembra 1980. Skupno-
sti za cene bodo tudi priučile 
vse odločbe o cenah, pod lu-
po pa bodo tudi vsi prihodki 
proračuna družbenopolitič-
nih skupnosti, ki so s pro-
metnim davkom vplivali na 
povišanje cen. 

V. GAJIC 

MEDNARODNI DAN 
POMORSTVA 

Ce bi se pred nekaj dnevi, točneje 17. 
marca mudili v katerikoli domači ali tuji 
luki, bi lahko videli ladje, na katerih je 
vladalo praznično vzdušje. Praznovali 
so, kajti mednarodna organizacija INCO 
je leta 1978 17. marec razglasila za dan 
svetovnega pomorstva, ki se letos tako 
praznuje že tretjič. 

Potreba po ustanovitvi organizacije, ki 
bi se ukvarjala izključno s pomorskimi 
vprašanji, se je pokazala že na mednaro-
dni pomorski konferenci leta 1889 v 
Washingtonu. Ideja o ustanovitvi se je le 
počasi uresničevala in je bil temeljni ka-
men, če ga tako lahko imenujemo, polo-
žen šele 6. marca leta 1948. Deset let 
kasneje, ko je večina držav ratificirala 
nekatere za to potrebne dokumente, pa 
je organizacija INCO bila ustanovljena. 
Sedaj deluje v okviru ZN in je sprejela že 
mnogo konvencij. 

M. G. 

VIŠJE POKOJNINE ZA 
SOCIALNO OGROŽENE 

Od septembra lani pa do zdaj so se 
pokojnine skupno povečale že za 18,72 
odstotkov. Glede na to, da se je poprečni 
osebni dohodek na zaposlenega delavca 

lani v primerjavi z letom poprej povečal 
za 18,6 odstotkov, je z dosedanjima (sep-
tembrsko in januarsko) uskladitvama že 
dosežena dogovorjena raven povečanja 
pokojnin. Najnovejši porast življenjskih 
stroškov za 7,5 odstotka v januarju pa je 
resno ogrozil prejemke najnižjih pokoj-
nin. Glede na določitev najnižjega oseb-
nega dohodka delavca bo potrebno, na 
novo določiti tudi mejni znesek najnižjih 
pokojninskih prejemkov in novih pre-
moženjskih pogojev za priznanje var-
stvenega dodatka. 

Z. S. 

OTROŠKI DODATEK LE 
NAJBOLJ POTREBNIM 

Minimalni življenjski stroški za otroka 
znašajo med 3800 in 4000 dinarji. Otroški 
dodatek prejema, oziroma so ga najbolj 
potrebni tisti otroci, na katere »pride« 
glede na dohodke družine, samo 2200 
dinarjev. Glede na življenjske stroške in 
dohodke družine, bi ti otroci morali pre-
jeti otroški dodatek vsaj v višini 1600 
dinarjev, dosedanji otroški dodatek pa je 
znašal 750 dinarjev. Popolnoma brez do-
datne razlage nam je torej jasno, da bo 
treba nekaj ukreniti tudi na tem področ-
ju. Otroški dodatek naj bi prejemali v 
družinj vsi otroci enako, tako prvi, drugi, 
tretji. Z. S. 

ZEMLJA KLIČE! 
vreme v minulem tednu je omogočilo, da so kmetje 

Ĵ ^^eli 2 deli na polju. Ker se je zemlja že osušila, so krenili 
Va s traktorji. Pričeli so tudi s sajenjem hmelja, obrezo-

'̂ Jem sadnega drevja, vinske t r te . . . 
Foto: T.Tavčar 



SLOVENSKE KONJICE 

SKUPNOST ZA CENE IZ POVOJEV 
Slaščičarski izdelki so se podražili, kruh še ne 

z vrsto začetnih težav in 
nejasnosti se mora boriti 
mlada konjiška skupnost za 
cene, skupnost, ki so jo v ob-
čini oblikovali, da bi zagoto-
vili neposreden nadzor nad 
določanjem cen. Najlažje je 
še bilo skupnost ustanoviti 
in izvoliti za predsednika 
skupnosti Maksa Skarlovni-
ka in za predsednika sveta 
skupnosti Miroslava Peska. 
V svetu skupnosti je devet 
članov: predstavnikov sindi-
kata, socialistične zveze, 
izvršnega sveta in gospodar-
stva. 

2e na prvi seji pa so se mo-
rali lotiti najprej najosnov-
nejših vprašanj: vloge skup-
nosti, njenih pristojnosti in 
načina dela. Ali so v svetu 
skupnosti stalni člani ali de-
legati? Kakšna je vloga sve-
ta, kakšna predsednika 
skupnosti, ki sicer za vse de-
lo odgovarja, nima pa nika-
kršne skupščine ali drugega 
kolektivnega organa. O 
vsem odloča svet, soglasno. 
Pa je predsednik skupnosti 
sploh član sveta? Kaj pa po-
tem predsednik sveta? Šte-
vilna od teh vprašanj tudi 

drugje niso razrešena. Tako 
pač je. Se hujše od teh vpra-
šanj je bilo za konjiško skup-
nost na prvi seji vprašanje, 
katere cene sploh sodijo v 
pristojnost občine. No, to je 
sedaj jasno. 

Katere cene bodo neposre-
dno preverjali v konjiški ob-
čini, so odločili na drugi seji: 
cene kruha, stanovanjske iz-
gradnje, stanovanj sko-ko-
munalne dejavnosti in otro-
škega varstva. O tem je spre-
jel odredbo Izvršni svet. Vse 
ostale cenike, ki so tudi v 
pristojnosti občine, pa mora-
jo sprotno pošiljati, da je s 
tem zagotovljeno družbeno 
spremljanje cen. 

Da bo svet skupnosti za ce-
ne lažje opravljal svoje delo, 
so se dogovorili s strokovni-
mi službami, katerih naloge 
opravlja komite za planira-
nje in družbenoekonomski 
razvoj v občini, da bodo k 
vsakemu predlogu dodale 
strokovno mnenje in bo tako 
lahko svet odločal na podla-
gi tega mnenja. Ceniki pa 
morajo vsebovati tudi vse za-
konske predvidene elemen-
te in tudi to mora zahtevati 

strokovna služba, še preden 
jih obravnava svet skupno-
sti. 

Konjiška skupnost za cene 
je že obravnavala predloge 
pekarne in slaščičarne »Ro-
gla«. Predlog za podražitev 
kruha so zavrnili, oziroma 
odložili za tako dolgo, dokler 
ne bo znano, kako bo nado-
mestili, dopustili pa so povi-
šanje cen za slaščičarske iz-
delke za dvajset odstotkov. 
Te cene so že v.-veljavi, ob 
njih pa so morali tudi rešiti 
vprašanje, kdaj na sploh 
prično veljati cene, o katerih 
odločajo, ostalo bo tako kot 

je prej, ko je o cenah odločal 
Izvršni svet občinske skup-
ščine - torej z dnem izdaje 
odločbe. 

Poleg cen, ki so pod njiho-
vo neposredno kontrolo, so 
že evidentirali 34 cenikov, ki 
so v občinski pristojnosti. 
Večina je s področja gostin-
stva, cene pa se kljub svobo-
dnemu oblikovanju med se-
boj podobne in so večja od-
stopanja le redka. 

Kljub nekaterim še nereše-
nim vprašanjem je torej ko-
njiška skupnost za cene s 
svojim delom dobro pričela. 

MILENA B. POKLIC 

gi večkrat ponovljene for-
mulacije »naš predstavnik« 
lahko sklepamo, da gre za 
dr. Ahmeda Smajlovića, 
predsednika starešinstva za 
BiH, Hrvatsko in Slovenijo 
ter dosedanjega glavnega in 
odgovornega urednika lista 
Preporod. Smajlović je tudi 
avtor poročila o zborovanju 
v Meki. 

Za razliko od negativne 
ocene položaja Muslimanov 
v Bolgariji, Romuniji, Alba-
niji in nekaterih drugih dr-
žavah, je generalni sekretar 
rabite Muhamed Ali El-Ha-

ISLAMSKI POGLAVAR POUDARIL, 
DA »MUSLIMANI V JUGOSLAVIJI 
UŽIVAJO VSE PRAVICE« 

Islamski informativni list 
Preporod v obširnem poro-
čilu poroča o 6. rednem za-
sedanju vrhovnega medna-
rodnega sveta za džamije v 
Meki (5.-11. 2.) in o udeležbi 
delegacije islamske skup-
nosti v SFRJ. 

Poročilo ne navaja, kdo je 
predstavljal islamsko skup-
nost v SFRJ, toda na podla-

rekan poudaril, da »Musli-
mani v Jugoslaviji pri svo-
jih verskih dejavnostih uži-
vajo vse pravice«. 

»Naš predstavnik« je na 
tej seji sveta 10. 2. obrazlo-
žil svoj referat o islamskem 
delu v Jugoslaviji, tako kot 
v resnici je, in zelo afirma-
ti vno, navaja Preporod. 

(TANJUG) 

ŽALSKO GOSPODARSTVO 80 

VEČ VIDIKOV 
Ugodna delitev čistega dohodka 

Ko na hitro preletimo 
osnovne kazalce gospodarje-
nja občine Žalec v letu 1980, 
takoj vidimo visoko rast 
vseh kategorij. Tako se je ce-
lotni prihodek v primerjavi z 
letom 1979 povečal za 41 od-
stotkov, dohodek za 43, čisti 
dohodek prav za toliko, 
družbeni proizvod za 41 od-
stotkov, akumulacija kar za 
107 odstotkov, donosnost za 
61, družbeni proizvod na za-
poslenega 41 in ekonomič-
nost za en odstotek. Ob tem 
se je število zaposlenih pove-
čalo le za en odstotek. 

Na prvi pogled torej izje-
mni rezultati, ki pa kaj kma-
lu zbledijo, če vemo, da so 
rezultati v večji meri odraz 
cen kot pa gospodarske spo-
sobnosti. Vseeno pa je treba 
zapisati, da rezultati niso sla-
bi in še zlasti dobri so na po-
dročju ustvarjanja in razpo-
rejanja dohodka. Prezreti ne 
gre tudi porasta izvoza. 
Osebni dohodki so precej 
zaostajali za rastjo doihodka 
in produktivnosti dela. Tu so 
v občini dosegli cilje, ki so si 
jih zadali v resoluciji. Sicer 
pa je treba omeniti tudi to, 
da se je lani tudi žalsko go-
spodarstvo srečevalo s pre-
cejšnjimi težavami. To še zla-
sti velja za zagotavljanje su-
rovin in repromateriala. 

Zanimiv je podatak, da so 
porabljena sredstva narašča-

la počasneje od rasti prihod-
ka. Tudi dosežena rast čiste-
ga dohodka in njegova deli-
tev je zadovoljiva, saj so ob 
rasti čistega dohodka (2,2 
milijardi dinarjev) povečali 
del čistega dohodka za oseb-
ne dohodke le za 27 odstot-
kov, del za razširitev mate-
rialne osnove dela pa se je 
povečal kar za 147 odstot-
kov. To se je seveda odražalo 
tudi v doseženi akumulaciji 
in sredstvih za reprodukcijo. 

Z izgubo sta poslovali 
DEM Podlog (617.592 dinar-
jev) in Hotel Prebold 
(3,373.048 dinarjev). Izguba v 
DEM Podlog je prehodnega 
značaj'a. 

Celotni prihodek je najhi-
treje naraščal v gradbeniš-
tvu, prometu in industriji, 
dohodek v kmetijstvu, grad-
beništvu in prometu, najnižji 
pa je v turizmu in gostinstvu. 
Cisti dohodek se je najbolj 
povečal v kmetijstvu, indu-
striji in gozdiirstvu, najmanj 
čistega dohodka pa sta poleg 
gostinstva in turizma ustva-
rila še obrt in stanovanjsko 
komunalna dejavnost. 

Organizacije združenega 
dela iz občine Žalec so lani 
izvozile za 1,1 milijarde di-
narjev izdelkov, uvoz pa je 
znašal 699 milijonov dinar-
jev, kar pomeni 157 odstotno 
stopnjo pokrivanja izvoza z 
uvozom. 

JANEZ VEDENIK 

BREZ ODLAŠANJA! 
Zaradi hitrega naraščanja življenjskih stroškov iĵ  

padanja realnih osebnih dohodkov je treba nemudoma 
pomagati delavcem z nizkimi osebnimi dohodki, so 
poudarili na ponedeljkovem aktivu predsednikov 
osnovnih organizacij ZSS celjske občine. Kajti, ¿g 
bomo čakali do maja, junija, bo prepozno, saj so stro-
ški življenja že v januarju in februarju skokovito nara-
sli. Realni osebni dohodki pa so v januarju padli za 
8,5%, v februarju za 9,3%. Torej več, kot v vsem prete-
klem letu. 

Zaradi tega bi morali v organizacijah združenega 
dela nemudoma opraviti več nalog za to, da bi zagoto-
vili socialno varnost delavcev z najnižjimi osebnimi 
dohodki: 

- popraviti bi morali spodnjo mejo zajamčenih 
osebnih dohodkov iz 4330 na 5000 dinarjev; 

- opredeliti, koliko bo znašal najnižji osebni doho-
dek v kolektivu. Ce je bila lani določena ta meja 5000 
dinarjev glede na tako imenovano košaro življenjskih 
stroškov, ki je znašala 10.000 dinarjev, naj bo letos 
najnižji osebni dohodek v kolektivu 6000 dinarjev, kar 
se je košara življenjskih stroškov podražila na 12.000 
dinarjev; 

- v kolektivih celjske občine bi morali temeljito pre-
gledati skupino delavcev, ki prejemajo za polni de-
lovni čas osebne dohodke, ki so nižji kot 6000 dinarjev. 
Lani je bilo teh delavcev v celjski občini čez 3000. V 
delovnih organizacijah morajo oceniti, zakaj so ti de-
lavci razporejeni na dela in naloge, ki so ovrednotene 
tako nizko in videti, ali je bila pri vrednotenju del in 
nalog upoštevana težavnost dela. To je izredno po-
membno za delavce z nizkimi osebnimi dohodki, da 
jim v kolektivih ustvarijo možnost za to, da sami s 
svojim delom zaslužijo večji osebni dohodek; 

- ob tem pa bi morali v delovnih organizacijah tudi 
ugotoviti, ali je proizvodno delo vrednoteno enako kot 
delo v administraciji in oceniti vzroke, zakaj nek dela-
vec ni zaslužil večjega osebnega dohodka, čeprav je 
imel vse možnosti za to. 

Na aktivu predsednikov osnovnih organizacij sindi-
kata so se zavzeli tudi za to, da bi v delovnih organiza-
cijah povečali najnižje osebne dohodke z razumno 
akontacijo. Kot akontacijo naj bi v celjskih delovnih 
organizacijah že sedaj porabili 50% predvidene mase 
nominalnega povečanja osebnih dohodkov kljub dej-
stvu, da četrtletni rezultati gospodarjenja še niso 
znani. Seveda pa osebnih dohodkov nikakor ne bi 
smeli povečevati linearno, ker bi tako spet porasli višji 
osebni dohodki, nižji pa bi zaostali. Zavedati se je 
treba, da moramo sedaj pomagati predvsem delavcem 
z najnižjimi osebnimi dohodki, so poudarili na seji 
aktiva predsednikov osnovnih organizacij sindikata 
celjske občine. So pa to začasne rešitve, ki jih je treba 
do polletja samoupravno uravnati in jih ustrezno opre-
deliti v samoupravnih splošnih aktih delovnih organi-
zacij. 

DAMJANA STAMEJCIC 

BO KRUH ZA CESTARJE? 
v Cestnem podjetju Celje ugotavljajo, da bo dela na neka 

terih področjih njihove dejavnosti letos manj kot lani, kljut 
temu, da bi ga naše razcvetele ceste še kako potrebovale. S( 
najbolj se bo to poznalo pri gradnjah in rekonstrukcijah 
konkretno v tozdih Gradnje in Asfalt-kamnolom, zato s 
prizadevajo, da bi našli delo tudi na jadranskih otokih, kjei 
poteka gradbena sezona skozi vse leto. Tako računajo n¡ 
dela na otoku Cresu. Istočasno pa so začeli reorganizaciji 
tozda Gradnje, čeprav se zavedajo, da jim večji ali manji 
kos kruha predvsem lahko režejo boljša priprava dela, do 
bro načrtovanje in organizacija ter resen odnos do dela n¡ 
vseh ravneh. 

VI 

FRANC 
GERDINA 

V govoru je ohranil svoj 
notranjski naglas, sicer 
pa je že pravi Gornjesa-
vinjčan. 

Izšolal se je za gozdar-
skega tehnika, pred leti 
pa je ob delu končal tudi 
pravne študije. Zdaj je že 
tretje leto, odkar je kot 
poklicni delavec na ob-
činskem sindikalnem 
svetu v Mozirju. Dve leti 

kot predsednik, zdaj pa 
eno leto kot tajnik. 

»Tu bom ostal še eno 
leto, do konca mandata, 
potem bi se rad vrnil med 
gozdarje, morda tudi kam 
drugam. « 

Franc Gerdina. 
Prijeten sogovornik. 

Človek, ki pozna tako 
gozd in vprašanja, ki so 
vezana na gozdsurstvo, kot 
zahtevno delo na družbe-
nopolitičnem položaju. 
Beseda mu teče gladko. 
Vsaka je postavljena na 
svoje mesto. Nič dolgo-
veznega. Zato ni naključ-
je, če sovraži dolge se-
stanke, če opozarja na 
nujnost racionalizacije te-
ga dela, na njihovo večjo 
kakovost in na razširitev 
dela na večji krog delav-
cev. 

»To je v naši občini pro-
blem. Eni in isti obrazi na 
mnogih sestankih.« 

Kot zdajšnji sindikalni 
delavec se srečuje z vpra-
šanji, ki so vezana na člo-
veka. Ne po naključju 
zdaj ocenjujejo mnoga 
vprašanja, od katerih za-
visi socialni položaj de-
lovnega človeka. Največ-
ja skrb je posvečena ti-

stim z najnižjimi do-
hodki. 

»Dosti nalog nas čaka 
na področju zaposlova-
nja. Ugotavljam namreč, 
da skoraj vsi računamo 
na ene in iste delavce. To-
da, na koncu nam jih 
zmanjka vsepovsod, zla-
sti pa takšnih, ki bi mora-
li dati od sebe več, predv-
sem po zaslugi znanja. 
Veliko pozornost posve-
čamo zdaj v sindikatih tu-
di pripravam na kongres 
samoupravljalcev. To je 
tudi priložnost za oceno 
našega dela, za analizo sa-
moupravljanja, nadalje 
številnih vprašanj znotraj 
kolektivov, delegatskega 
sistema in še kaj. Tudi 
ocena poslovanja v lan-
skem letu je opozorila na 
mnoge naloge. Skratka, 
nikoli nismo in nisem 
pred vprašanjem - kaj 
zdaj, zato pa, kako v času, 
ki nam je na razpolago 
čim bolje delati. « 
«Štiriindvajset let je, od-
kar je prišel v Gornjo Sa-
vinjsko dolino. Tu bo tudi 
ostal. Postal je domačin. 

M. BOŽIC 

OBRAZI 
OB VAJI SPREMLJAJOČE PRIREDITVE 

V CEUU PET RAZSTAV 
Fotografija o CZ v Likovnem salonu 

Danes prvič objavljamo 
znak, ki bo popularen vse 
do 6. junija, ko bo v Celju 
osrednja vaja civilne zašči-
te ob letošnjem Dnevu civil-
ne zaščite v Jugoslaviji. Gre 
za zvezno vajo, ki bo četrta 
v zadnjih letih. Po Beogra-
du, Banja Luki in Zagrebu 
bo letos kot organizator 
prvič na vrsti Slovenija, 
konkretna organizacija pa 
je bila zaupana Celju. 

Znak »Celje 81 v obrambi 
in zaščiti« sta izdelala Rafko 
Počivašek in Peter Drofenik, 
ki tudi sicer s sodelavci skr-
bita za zunanjo (reklamno) 
podobo letošnje vaje. Pri 
tem mislimo na značke, pla-
kate, transparente in ostalo, 
s čimer bodo ljudi obveščali 
o pomembnosti celjskega 
srečanja. 

Pri osrednji vaji, ki bo 6. 
junija dopoldne, je prišlo do 
manjše spremembe. Start bo 
sicer v Novi vasi s premikom 
preko Dolgega polja, zaklju-
ček pa ob bazenu ob Ljub-

ljanski cesti in ne na Gričku, 
kot je bilo prvotno zamišlje-
no. Po vaji bo kulturni pro-
gram s priložnostnimi govori 
in podelitvijo priznanj. Pro-
grami za vajo so v glavnem 
izdelani in pripravljeni, do-
končno pa jih bodo uskladili 
zadnje dni marca oz. prve 
dni aprila. 

Pisali smo že, da bo ob le-
tošnji osrednji vaji tudi več 

spremljajočih prireditev. Na 
Gričku bo srečanje taborni-
kov in zvezni pregled dela 
organizacije Rdečega križa. 

V mestu bo več razstav. 
Tako bodo v Likovnem salo-
nu pripravili razstavo foto-
grafov slovenskih časnikov 
in revij na temo dela enot in 
štabov civilne zaščite. Gre za 
umetniški prikaz. 

V Pokrajinskem muzeju 

bo zvezna razstava »Varnost 
in družbena samozaščita^ 
po izložbah celjskih trgovin 
v ožjem delu mesta pa bc 
razstavljena oprema civilnf 
zaščite. Svojo razstavo pri' 
pravljata tudi zvezni in repU 
bliški odbor Rdečega kri^ 
ter gasilci, ki letos slavij' 
110-letnico obstoja. 

K razstavam je kot sprem 
Ijajoče prireditve treba dodi 
ti tudi obrambne dneve P̂  
šolah, različne spominski 
pohode, pisanje spisov na ti 
tèmo in podobno. S spreti 
Ijajočimi prireditvami bod' 
v Celju začeli deset dni pre*-
osrednjo vajo. V vojašnic 
pripravljajo razstavo orožja 
Tem prireditvam in vaji 
prisostvovalo večje števil' 
najvišjih gostov iz vse 
slavije ter več kot 50 novi 
narjev. Prireditev bo prena 
šala tudi ljubljanska televizj 
ja. O vaji pripravljamo o®' 
dajo v živo na Radiu СеФ 
danes, četrtek, ob 16.30! . 

TONE VRAB^ 



^/\LOŽBE V ŠMARSKI OBČINI 

VELIK ZALOGAJ 
pečina še iz lanskega plana 

y gospodarske dejavnosti 
zdraviliški turizem bodo 

oči"' Šmarje pri Jelšah le-
los vložili preko 860 milijo-

dinarjev. Največji inve-
'j¡cijski zalogaj pomeni iz-
gradnja hotela Sava v Zdra-
yilišču v Rogaški Slatini, 
l^aterega predračunska vre-
dnost je 745 milijonov di-
narjev, letos pa bodo v nje-
(,vo izgradnjo vložili 264 

^¡lijonov dinarjev. Manjša 
ylaganja bodo opravili tudi 

Atomskih Toplicah v Pod-
četrtku, kjer bodo z 12 mili-
joni dinarjev sanirali kopa-
lišče. 

Od industr i jskih organiza-
cij bodo letos vlagale znatna 
sredstva v razširitev proizvo-
dnih zmogljivosti nas lednje 
organizacije: Steklarna Ro-
gaška Slatina - tozd Dekor 
K o z j e bodo bo gradila novo 

kislinsko polirnico, Bohor 
Mestinje bo gradil vezno ha-
lo in sušilnico, Toper Šmar je 
bo končno dobil nove proi-
zvodne prostore, Vital v Me-
st inju pa bo gradil obrat za 
predelavo sadja in sadnih 
koncentratov. Zajeten inve-
sticijski zalogaj planira v le-
tošn jem letu tudi Kmeti jski 
kombina t v Šmar ju pri Jel-
šah, ki je nosilec kmet i j ske 
dejavnosti v tej občini. S 163 
milijoni dinar jev bo kombi-
nat zgradil novo farmo koko-
ši, ribogojnico, valilnico, ob-
novil sadovnjak v Jelšingra-
du, melioriral 10 ha zemlje in 
opravil še nekatera obnovi-
tvena dela, ki še sodijo v 
sklop obnove po potresu. 
P o m e m b n e naložbe bo v le-
tošn jem letu izpeljala tudi tr-
govska organizacija Jelša, ki 
bo zgradila nov marke t v Bi-
strici ob Sotli in gost insko 
trgovski center v Šmar ju . 

Ob teh podatkih o nalož-
bah v šmarski občini je zani-
mivo povedati , da je od sku-
paj štirinajstih naložb, ki jih 
letos planirajo, bilo kar osem 
vkl jučenih že v lanskoletni 
občinski razvojni plan, pa jih 
zaradi različnih razlogov or-
ganizacije združenega dela 
niso mogle uresničiti . Zato je 
še tol ikanj pomembneje , da 
v šmarski občini letos ven-
darle uresničijo planirane 
naložbe, saj bodo le tako 
okrepili materialno bazo, na 
kateri bodo lahko gradili bo-
doči razvoj, po drugi strani 
pa omogočili večjo s topnjo 
zaposlovanja novih delav-
cev. 

DAMJANA STAMEJČIC 

)/ŠMARJU 
SPREJELI PLAN 
Delegati občinske skup-

ićine v Š m a r j u pri Je lšah so 
-a zadnjem zasedanju spre-
jeli resolucijo o politiki ra-
zvoja občine v le tošnjem le-
tu. D o k u m e n t predvideva, 
da se bo družbeni proizvod 
letos realno povečal za 3,2%, 
da bo zaposlenost v gospo-
darstvu porasla za 2%, v ne-
gospodarstvu pa za 1,4%, 
izvoz se bo povečal za 15%, 
osebni dohodki pa se bodo 
nominalno letos povečali za 
22,7%. Z resolucijo so opre-
delili tudi na jpomembne j še 
razvojne cilje v občini, j^g 

V OOZK 
ZAKLJUČILI 
RAZPRAVE 

v osnovnih organizaci-
jah ZK v celjski občini so 
komunis t i večinoma že 
zaključili razprave o po-
ročilu o delu občinske or-
ganizacije ZKS. Te raz-
prave so povezali z ocena-
mi lastnega dela. Živahne 
razprave v osnovnih orga-
nizacijah sodijo v sklop 
priprav na programsko 
volilno konferenco orga-
nizacije ZKS Celje, ki bo 
25. marca. Ker bodo na 
njej delegati sklepali tudi 
o nekater ih kadrovskih 
predlogih, je tudi o njih 
tekla razprava v osnovnih 
organizacijah. Po prvih 
podatkih so celjski ko-
munist i izrekli podporo 
evidentiranima kandida-
toma za nova člana občin-
ske konference Z K S -
Ivu Potočniku in Darku 
Končanu - ter soglašali,^ 
da programsko volilna 
konferanca obnovi man-
dat p redsedniku konfe-
rence Edu Stepišniku še 
za eno leto. DS 

VPISI v SREDNJE ŠOLE 

ŠE VEDNO NA RAZPOTJU 
Smo seznanjeni z razvojnimi težnjami družbe? 

Učenci zadnjih razredov 
osnovnih šol so že ob letošnjem 
razpisu za vpis v prvi letnik sred-
njih šol po programih v usmerje-
nem izobraževanju spoznali, da 
prehod na nekatere novosti v šol-
skem sistemu ne bo preprost. 2e 
sam razpis nepoučenim ne bo 
dovolj jasen. K sreči bodo vse 
slovenske srednje šole organizi-
rale informativni dan. Ta bo da-
nes, 19. marca, kandidati pa se 
bodo lahko v vsem potrebnem 
seznanili dopoldne in popoldne. 
Informativni dan bo učencem 
omogočil seznanitev z nadrobni-
mi pojasnili o razpisu in vpisu, o 
možnostih in pogojih izobraževa-
nja po posameznem programu in 
smereh izobraževanja, o poklicih 
in o možnostih zaposlovanja, 
skratka o vsem kar bo zanimalo 
vsakega kandidata. To pomeni, 
da bo tako v Sloveniji, danes ži-
vahno na vseh srednjih šolah 

celjskega območja. Najbrž bodo 
že osnovne šole poskrbele, da bo-
do abiturienti pravočasno zvede-
li za novosti, ki jih najbolj skrbi-
jo. Informativni dan na srednjih 
šolah se ne bi smel preobrniti le v 
posredovanje splošnih informa-
cij o tistem, kar čaka srednješol-
ca v prvem letniku. Prav v tem je 
pomemben razpis, saj že v uvodu 
opozarja na dvoje temeljnih 
vprašanj. 

Prvič, boljšo obveščenost mla-
dih in delavcev, ki bodo študirali 
ob delu, bo vsaj malo približala 
posebnosti in novosti usmerjene-
ga izobraževanja. Drugič, kar je 
še važnejše, pa je, da bi moral za 
razpis spodbuditi učitelje, starše, 
učence in združeno delo. Ni nam-
reč vseeno, kam se bodo usmerili 
učenci osnovnih šol. Eden bi-
stvenih ciljev sprememb v sred-
njem izobraževanju je, da bi se 
vpis učencev bolj skladal s ka-

drovskimi potrebami združene-
ga dela in z dogovorjenimi pre-
dnostmi v gospodarskem razvo-
ju. Te prednosti so znane: stroje-
gradnja, energetika, agroživil-
stvo, elektronika in kemija. 
Družbenogospodarski razvoj v 
prihodnjih petih letih je že dore-
čen, oziroma dogovorjen. Učenci 
osnovnih šol, ki želijo nadaljevati 
s šolanjem, se morajo seznaniti z 
razvojnimi težnjami družbe. Ko-
liko bodo to upoštevali pri odlo-
čitvi, je težko reči. Vendar pa 
prvo leto usmerjenega izobraže-
vanja po vpisu ne bi smelo že 
vnaprej opozoriti na prevelika 
neskladja med nagnjenji učen-
cev in kadrovskimi potrebami 

Na celjskem območju razpisa-
na mesta za vpis terjajo odmev 
delovnih organizacij, šol, izobra-
ževalnih skupnosti in tistih, ki 
jim ne bi smelo biti vseeno, kakš-
na bo končna bilanca vpisa. 

KADROVSKA POLITIKA 

A ŠTIPENDIJE? 
občini letos 300 novih delavcev 

Ce upoš tevamo podatek, 
da naj bi letošnja s topnja za-
poslovanja v občini ŽEilec 
znašala največ dva in pol od-
stotka, po tem to pomeni 300 
delavcev. V skladu z dogovo-
rom o temelj ih družbenega 
plana občine za obdobje do 
leta 1985 bo treba dati pre-
dnost pri zaposlovanju ti-
stim organizacijam združe-
nega dela, ki bodo letos kon-
čale nekatere največje nalož-
be. Ob t em pa vsekakor ne 
tiodo smeli prezreti kadrov-
ske bilance občine za to leto. 

Uresničevanje polit ike 
^konomske stabilizacije za-
hteva omejevanje števi la 
Uposlenih delavcev za 
opravljanje režijskih in ad-
ministrativnih del. Števi lo 

delavcev se ne bi smelo 
^večati, omejiti pa bo tre-
â tudi vse oblike dela po 

Pogodbah. 
Kvalifikacijska struktura 

^Poslenih v občini Žalec se 
® počasi spreminja. Še ve-

je več kot polovica de-
'®vcev ozkega profila. To pa 
Pomeni, da bo treba med 
®ovozaposlenimi biti več 
'ffokovnih kadrov. Pozabi-

ne gre tudi dopolnilnega 

izobraževanja in usposab-
ljanja. Tu bo imela po-
membno vlogo tudi štipen-
dijska politika. Več bo tre-
ba storiti tudi za izobraže-
vanje ob delu. 

Letos bodo morali v obči-
ni Žalec podeliti več ka-
drovskih štipendij. Še zlasti 
velja to za organizacije 
združenega dela s področja 
gospodarstva, kjer načrtu-
jejo večje naložbe. 

V resoluciji o družbeno-
ekonomskem razvoju obči-
ne v letošnjem letu je zapi-
sano tudi to, da bosta odbor 
za kadrovske zadeve pri 
izvršnem svetu in koordina-
cijski odbor za kadrovska 
vprašanja pri OK SZDL na-
menila večjo pozornost 
spremljanju reelekcijskih 
postopkov individualnih 
poslovodnih organov, pred-
sednikom in članom kole-
gijskih poslovodnih orga-
nov ter ostal im delavcem s 
posebnimi po-
oblastili in odgovornostmi 
v organizacijah združenega 
dela s področja gospodar-
stva in družbenih dejavno-
sti. 

JANEZ VEDENIK 

KONJIŠKI SINDIKATI 

SPOZNANJA ZA NOVE NALOGE 
Iz obravnave zaključnih računov. Premalo o disciplini! 

Obravnave zaključnih računov za 
leto 1980 so bile v večini temeljnih 
organizacij v konjiški občini vsebin-
sko bogate in so se na njih pogovorili 
o najpomembnejših kazalcih poslo-
vanja in težavah, s katerimi se pri 
delu srečujejo. Najbolj ostro so izpo-
stavil i težave pri oskrbi z repromate-
riali, še vedno pa marsikje niso 
obravnavali celotne del itve dohod-
ka, zlasti dela za samoupravne inte-
resne skupnosti. Sicer pa so bila po-
slovna poročila dobro pripravljena, 
rezultati gospodarjenja pa ugodni. 

Da bi dosegli dobro, celovito obrav-
navo zaključnih računov povsod v ko-
njiški občini, so se že decembra sestali 
vsi predsedniki izvršilnih odborov 
osnovnih organizacij sindikata na po-
svetu, na katerem so se dogovorili za 
potek in vsebino obravnav. Takrat so 
že tudi dogovorili naloge sindikata in 
kako naj vodstva temeljnih organizacij 
pripravijo poročila, da bodo v njih lah-
ko vsi zaposleni videli rezultate svoje-
ga dela in naloge v letu 1981. Razen 
slabih dvajset ih odstotkov so v vseh 
temeljnih organizacijah ravnali po do-
govoru. Poslovna poročila so bila bi-
stveno boljša kot leto poprej tako po 

vsebini kot po razumljivosti in jedrna-
tosti. 

Delavci so največ pozornosti name-
njcdi splošnim kazalcem poslovanja, 
precej pa tudi uvoznim dovol jenjem za 
investicijsko opremo, razmerju med 
uvozom in izvozom, težavam zaradi iz-
siljevanj za sovlaganja ali devizne na-
kupe, najbol j pa so izstopale težave pri 
oskrbi z repromateriali . Najtežje je z 
izdelki kemične industri je, ki jih po-
t rebuje jo tako Konus, kot Kostroj, 
Lip, C o m e t . . . Unior je imel težave z 
jeklom. Comet s korundom, tu so še 
težave z umetnimi gnojili in zaščitnimi 
s reds tv i . . . Poman jkan je repromate-
rialov je mars ikje pogojilo sp remembe 
v delovnem procesu, kar se je seveda 
odrazilo na storilnosti. Tudi storilnosti 
so v razpravah namenjal i precej besed, 
zlasti primerjalno; koliko so dosegli z 
večjo storilnostjo in koliko z višjimi 
cenami.- Na sploh se je storilnost pove-
čala zaradi boljšega dela, neka j pa tudi 
zaradi boljše opreme. 

Odsotnosti z dela, bolniški izostanki, 
vpliv inovacij in izkoriščanje delovne-

fa časa so prav tako našli svoje mesto, 
ial pa so pri t em marsikje pozabili 

posebej obravnavati disciplinske izo-

s tanke in velike izgube delovnega časa 
zaradi slabe organizacije dela ali celo 
napak pri njej. Se manj , ali pa sploh 
ne, so spregovorili o celotni sferi deli-
tve dohodka. Samoupravne interesne 
skupnost i za obravnave zaključnih ra-
čunov niso pripravile svojih zaključ-
nih računov, da bi lahko delavci 
obravnavali tudi del dohodka, ki ga 
vsak mesec ali četrtletno izločajo iz 
dohodka ali osebnih dohodkov. 

Visok porast cen in s t em povezan 
padec življenjskega s tandarda je bil 
prav tako prisoten v obravnavah. Ko-
nj iško gospodarstvo je lani, kot že ne-
kaj let, dobro poslovalo tako v primer-
javi z letom poprej kot s planskimi 
predvidevanji . Nepokri ta izguba je bi-
la v treh sredinah.: Lambreh tovem do-
mu, Občinski zdravstveni skupnost i in 
Uniorjevi temeljni organizaciji Gostin-
stvo in turizem. Osebni dohodki pa 
k l jub dobr im rezultatom zaostajajo, 
ker zanje ne namenja jo toliko sred-
stev, kot bi jih lahko. Zato tudi občin-
ski sindikalni svet priporoča vsem 
osnovnim organizacijam, da proučijo 
možnost uskladitve osebnih dohod-
kov v okviru branž glede na us tvar jene 
rezultate poslovanja - čimprej! 

MILENA B. POKLIC 

POGLED V SVET S k o v i n o t e h n o 

SVET POD PEZO OROŽJA 
Ko je pred dobrim mesecem dni gene-

ralni sekretar OZN dr. Kuri Waldheim 
govoril na ministrski konferenci neuvr-
ščenih v New Delhiju, je srhljivo nazor-
no orisal nerazumnost sodobnega sveta, 
ki se oborožuje do zob, ki vsak dan pora-
bi za orožje in vojaško opremo več ko 
milijardo dolarjev. Nasledek vsega tega 
je, da pride zdaj na zemljana več kilo-
gramov ubijalskega eksploziva - kot ki-
logramov hrane. 

Pri izdatkih za oboroževanje prednja-
čila obe supersili in nekaj velesil. Te 
države odštejejo dobršen del od 400 mili-
jard dolarjev letno za oboroževalno tek-
mo, ki ji še zmerom ni videti konca. 

Ker nadrobnejših podatkov o vojaških 
izdatkih druge supersile. Sovjetske zve-
ze, ni pri roki, si oglejmo oboroževalne 
načrte druge super sile. Združenih 
držav, v naslednjih petih letih. 

Nova vlada predsednika Ronalda Rea-
gana zahteva od Kongresa ZDA, da odo-
bri vojaške izdatke, ki bi v petih letih 
znašali za poldrug bilijon dolarjev. 
Predsednik Reagan sam je nazorno poja-
snil. kolikšen kup denarja je to: šop ti-
sočdolarskih bankovcev, visok 166 kilo-
metrov in 531.5 metra. 

Ameriške vojaške izdatke nameravajo 
torej v petih letih več ko podvojiti: od 
sedanjih 171 milijard v proračunskem 

letu 1981 na 367,5 milijarde dolarjev v 
letu 1986. Takšna smer izdatkov pomeni 
pritrjevanje misli obrambnega ministra 
ZDA Casparja Weinbergerja, da »ni niti 
razumno niti oprezno, če presojamo rast 
sovjetske vojaške moči kot nekaj zgolj 
obrambnega.« 

Želeč izničiti resnično ali domnevno 
vojaško premoč Sovjetske zveze na ne-
katerih področjih in uveljaviti premoč, 
bodo ZDA močno okrepile vojno morna-
rico. Tako naj bi ena sama velika jedr-
ska letalonosilka, ki jo načrtujejo, stala 
okrogle štiri milijarde dolarjev. Moskvo 
bi želeli prekositi tudi pri številu bomb-
nikov in jedrskih raket. 

Oboroževalna dirka se torej nadaljuje; 
s pospešeno močjo in na obeh straneh. 
Tako zdaj na svetu, je opozoril Wald 
heim, skupna rušilna moč jedrskih 
bomb odtehta nič manj kot milijon 
atomskih bomb, kakršno so vrgli 1945. 
leta na Hirošimo. Z drugimi besedami, 

na vsakega zemljana odpadejo več ko tri 
tone - preračunano - eksploziva TNT. 
Ali more biti kak pojav na svetu še bolj 
nerazumen? se sprašuje generalni sekre-
tar Združenih narodov. 

Tej strahotni porabi denarja, narav-
nih bogastev in človekovega znanja za 
oboroževanje je potrebno kot kontrast 
postaviti nasproti revščino in pomanj-
kanje, v katerem živi sodobni svet. Ne-
kaj ponazoril: na sveiu živi zdaj v abso-
lutnem pomanjkanju, lakoti, nedohra-
njenosti, boleznih kar 800 milijonov lju-
di. Samo leta 1978 je več kot 12 milijo-
nov otrok, mlajših od pet let, umrlo od 
lakote. 

Zdaj so prišla v zagato še pogajanja o 
tako imenovanem SALTU, sporazumu o 
relativni omejitvi strateškega oborože-
vanja med Sovjetsko zvezo in ZDA. 

Za zdaj nič ne kaže, da bodo ameriški 
in sovjetski predstavniki kmalu sedli za 
zeleno mizo. Ozračje je napolnjeno z ne-
zaupanjem, medsebojnimi obdolžitva-
mi, predvsem pa z nenehnim prizadeva-
njem doseči vsaj enakost, če že ne pre-
moč nad nasprotnikom v oborožitvi, 
izurjenosti vojske. 

Kot kaže za zdaj bo pot do vsaj delne-
ga sporazuma o omejitvi strateške obo-
rožitve trnova. Poprej bomo bržkone še 
priče skoka oboroževalnih izdatkov in 
šele nato utegne priti do dolgotrajnih in 
- upajmo - naposled vendarle kolikor do 
toliko uspešnih pogajanj. 

PIŠE: 
JOŽE ŠIRCELJ 

LI-OVENSKE KONJICE: 
^^NDIKALNA POLITIČNA ŠOLA 

Ve¿ kot štirideset predsednikov in članov izvršilnih odbo-
osnovnih organizacij s indikata v konjiški občini obi-

, ^је te dni s indikalno politično šolo. Širok razpon tem, s 
J prinrii jih bodo predavatelj i seznanili, jim bo omogočil 

na širših temeljih, 
jj^^ndikalno politično šolo so skupno pripravili Občinski 
lav svet in Center za družbeno izobraževanje pri De-
in 'univerzi v Slovenskih Konjicah. Pričela se je 4. marca 
pg^^ja tr ikrat t edensko v popoldanskem času, zaključena 
bra Polit ično šolo nameravajo ponoviti novem-
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GRADNJA ŽALEC 

V PRECEPU CEN 
Izdelki za čistejše okolje 

Gradnja iz ¿alca se uvr-
šča že nekaj časa med naju-
spešnejše organizacije zdru-
ženega dela pri nas. Ustre-
zen proizvodni program, 
precejšnja storilnost dela in 
kakovost izdelkov so tiste 
stvari, ki so za to delovno 
organizacijo še kako značil-
ne. O uspehih, težavah, na-
črtih in o drugem smo se 
pogovarjali z direktorjem 
Viljemom Petkom. 

NT: Kako ste v Gradnji 
gospodarili lani, oziroma v 
kolikšni meri so cene vpli-
vale na lanskoletne rezulta-
te gospodarjenja? 

V. Petek: »Rezultati so bili 
glede na razmere, ki so lani 
vladale, še kar ugodni. Vse-
kakor pa ob obravnavanju 
rezultatov res ne moremo 
mimo cen. Te so bile lani ad-
ministrativno določene in mi 
smo potegnili krajši konec, 
saj so cene reprodukcijskih 
materialov narastle za pov-
prečno 56 odstotkov. Pri 30 
odstotni povečani prodaji 
naših izdelkov smo dosegli 
komaj en odstotek večji do-
hodek kot leto poprej. Mate-
rialni stroški so se ob tem 
povečali za 51 odstotkov. 
Poudariti moram, da smo 
lahko naše cene prav zaradi 
administrativnih ukrepov 
povečali le za deset odstot-
kov, pa še to od prvega maja 
naprej. Sicer pa smo z manj-
šim številom zaposlenih po-
večali proizvodnjo za 10 od-

stotkov, kar pomeni, da je fi-
zična produktivnost porastla 
za več kot deset odstotkov. 
Dohodek na delavca je zna-
šal kar 410.000 dinarjev, po-
večali smo reproduktivno' 
sposobnost in ustvarili več 
kot trideset milijonov nalož-
benih sredstev. To pa so že 
številke, ki pričajo o dobrih 
rezultatih. Osebni dohodki 
so narastli nominalno le za 
osem odstotkov in so lani 
povprečno znašali 8923 di-
narjev.« 

NT: Kako bo letos s proi-
zvodnjo, naložbami in izvo-
zom? 

V. Petek: »Proizvodnja se 
bo povečala za največ pet od-
stotkov. Gre za ustaljen pro-
gram in kaj novega ne bomo 
proizvajali. 

Naložbe načrtujemo v 
glavnem v dogradnjo manj-
kajočih objektov, nakup 
drobne opreme in zamenja-

vo strojne oprem, ki je dotra-
jala. Vrednost vseh naložb 
bo znašala nekaj več kot 
dvajset milijonov dinarjev. 

Glede izvoza naj povem, 
da se sami vanj ne vključuje-
mo, ker smo pač odvisni od 
kompletnih projektov, se pa 
vključujemo vanj preko 
gradbene operative iz Bosne 
(Irak) in poskusi so za sode-
lovanje z gradbeno operativo 
hrvatskega Primorja (arab-
ske države). 

NT: Kako ste oskrbljeni s 
surovinami? 

V. Petek: »Najbolje smo 
oskrbljeni s šamotnimi izdel-
ki. Težko je s cementom, 
opečnim lomom, glinopo-
rom in prokromom. Kakšna 
bo situacija letos s temi iz-
delki na trgu ne vemo. Opeč-
nega loma je na trgu vedno 
manj, glinopora v Prager-
skem ne izdelujejo več in ga 
moramo dobavljati v drugih 
republikah, prokrom pa je 
železarna na Jesenicah pri-
čela izdelovat šele lani. Upa-
mo, da bodo začetne proble-
me s to proizvodnjo le pre-
mostili in bo vsaj te vrste 
pločevine dovolj.« 

NT: Kakšno je sodelova-
nje z drugimi sorodnimi or-
ganizacijami združenega 
dela v občini Žalec? 

V. Petek: »Doslej trajnega 
sodelovanja ni bilo. Že lani 
pa smo se pričeli pogovarjati 
o ožjem poslovnem sodelo-
vanju s Sigmo, ki ima v eni 
TOZD približno enako proi-
zvodnjo kot mi. Montana pa 
bi lahko bila možni proizva-
jalec surovin za gradbeno in-
dustrijo. Poslovna skupnost 
industrije gradbenega mate-
riala bo prav gotovo pripo-
mogla k boljšemu sodelova-
nju v okviru tovrstne indu-
strije.« 

JANEZ VEDENIK 

DOBRA NOVICA IZ ZIDANEGA MOSTA 

VEČ ZNANJA NA TR2l$ČU 
TOZD PGM osvaja nov proizvodni progranì 

TOZD Proizvodnje grad-
benega materiala Cementar-
ne Trbovlje v Zidanem mo-
stu je bil v dosedanjih po-
iskusih posodobitve svojega 
obrata vselej vržen na zelo 
redko mrežo. Bil je osiroma-
šen za nekatere naprave, ki 
so onemogočale celovito ce-
mentarniško proizvodnjo, 
ko so bili nekateri stroji pre-
seljeni v matično podjetje. 
To je bilo kmalu po vojni. 
Bili so delovna enota raznih 
podjetij od Trbovlj do Zagor-
ja, celo Kresnic in ko so ime-
li v okviru hrastniške občine 

investicijsko naložbo skoraj-
da že v žepu, jih je reorgani-
zacija okrajev postavila na 
hladno. Dolgo so se borili za 
goli samoupravni položaj in 
ga pred dvema letoma tudi 
dobili, z začetkom letošnjega 
leta pa končno tudi svoj last-
ni žiro račun. 

PGM Zidani most po seda-
nji in dolgoletni proizvodnji 
samo delno opravičuje svoj 
utrjen vzdevek - cementar-
na. V tem času izdelujejo od 
120 do 130 ton cementa na 
dan, od 80 do 90 ton apnen-
čevega prahu za proizvodnjo 
močnih krmil in asfaltne ba-
ze, po potrebi pa naročene 
količine gramoza in kosov-
nega kamenja. To proizvod-
njo ustvarja 6-članski kolek-
tiv, od tega jih samo 5 do 6 ni 
v neposredni proizvodnji. 
Značilno je, da vodja TOZD 
Anton Babič vsaj polovico 
svojega delovnega časa in 
velikega števila neplačanih 
nadur prebije neposredno v 
obratu in pri strojih. 

Proizvodnja cementa 
znamke »Roman« zavisi od 
surovin, ki jih sami ne izde-
lujejo. Klinker dobivajo iz 
matičnega podjetja, žlindro 
iz železarn, prav tako pa ku-
pujejo potrebne količine sa-
dre (gipsa). 

Ta zadnji podatek razloži 
tudi razlog, da v Zidanem 

mostu, hočeš-nočeš, ne mo-
rejo zaobiti zahtevka po zvi. 
šanju cene, ki jo terjajo slo. 
venske cementarne kar za 43 
odstotkov. Kakorkoli je žeto 
v sedanjem času nesimpatit 
no, zahteva po višji ceni te-
melji poglavitno na izračunu 
stroškov tistih surovin, ki jih 
obrat kupuje drugje. 

Za PGM v Zidanem mostu 
zanesljivo dozoreva nov 
proizvodnji program za večji 
del njihove proizvodnje. 2e 
drugo leto bodo začeli proi-
zvajati posebne vrste steklo-
cementa, ki bo uporabljiv tu-
di za izdelavo »sendvič« 
oblog za fasade s posebno 
izolacijsko vrednostjo. Ta 
specialni cement bodo izde-
lovali po preizkušeni angle-
ški licenci, ki pa ne bo terjala 
velikih naložb. Celotna inve-
sticijska vrednost je izraču-
nana na staro milijardo is 
600.000 dinarjev, hkrati pase 
nadejajo, da se bodo ka] 
kmalu izognili uvozu potreb-
nih steklenih vlaken, ko bc 
kvaliteta le-teh v Jugoslaviji 
dosegla ustrezno kakovost 

Če bodo obdržali še proi-
zvodnjo »Roman« cementa, 
boo zaposlili še 35 ljudi. To 
pa se bo najbrž zgodilo, kajti 
anhovski cement je na celj-
skem območju spričo pre-
voznih stroškov dražji za 290 
starih dinarjev pri toni. 

J. KRAŠOVEC 

GORENJE: 
V ROGATCU 
NISO 
ČRNOGLEDI 

Pomanjkanje repro-
dukcijskega materiala v 
Gorenju v Velenju se je 
odrazilo tudi v proizvod-
nji tozda Kondenzatorji v 
Rogatcu. Zato je lani v tej 
temeljni organizaciji pri-
hajalo do zastojev in ni bi-
lo mogoče doseči načrto-
vane rasti proizvodnje. 
Le z velikim prizadeva-
njem in izkoristkom no-
tranjih rezerv je delav-
cem tozda Kondenzatorji 
uspelo lansko poslovno 
leto zaključiti brez izgub. 
Toda poslovanje na meji 
rentabilnosti je seveda 
povzročilo to, da so skladi 
skoraj prazni in so zato 
močno ogrožena prizade-
vanja za hitrejši razvoj 
družbenega standarda za-
poslenih delavcev. 

Toda v tozdu Konden-
zatorji kl jub takšnim po-
slovnim rezultatom niso 
črnogledi. Prepričani so, 
da se da z boljšo organizi-
ranostjo, večjo produk-
tivnostjo dela in s še več-
jim izkoristkom notranjih 
rezerv marsikaj doseči. 
Obenem pa računajo tudi 
na to, da bo kljub izpadu 
dohodka v Gorenju in 
moteni proizvodnji ven-
darle prišlo v letu 1983 do 
začetka gradnje novega 
obrata v Rogatcu, v kate-
rem naj bi izdelovali žič-
ne izparilce za potrebe 
hladilne tehnike v Gore-
nju. Ta proizvod je zani-
miv, ker bi z nj im nado-
mestili sedanji uvoz teh 
izdelkov v Gorenju. Seve-
da bi nova proizvodnja 
omogočila tudi hitrejši ra-
zvoj temeljne organizaci-
je v Rogatcu, pa tudi za-
poslitev večjega števila 
novih delavcev s tega po-
dročja šmarske občine. 

DS 

NAZARJE 

MANJ LESA iN IZDELKOV 
V prihodnje bolj trdno na lastnih nogah 

Problem ni nov. Pojavlja 
se že nekaj let, toda v takš-
nem obsegu kot letos, doslej 
še nikoli. Gre za pomanjka-
nje osnovne lesne surovine 
pri predelovalcih, v kolekti-
vih lesno predelovalne indu-
strije. Njegove posledice bo-
leče občutijo v kolektivu na-
zarskega GLIN. Tudi dru-
god. 

V nazarskem kolektivu še 
zlasti pr imanjkuje kakovost-
nega lesa za finalno proi-
zvodnjo. Redna in predvide-
na dobava lesa stoji t renutno 
na trhlih nogah, čeprav je 
treba povedati, da si nazar-
sko Gozdno gospodarstvo 
po najboljših močeh prizade-
va, da bi dobavilo predvide-
ne količine lesa. Toda, zdaj 
se na pot ni postavila samo 
zelo dolga zima, marveč se je 
lani, prvič v zgodovini zgodi-
lo, da kmetje kooperanti -
lastniki gozdov niso izpolnili 
svojih obveznosti. Lesa iz 
kmečkih gozdov je prišlo 
manj, kot so v občini načrto-
vali, in kot vse kaže, se bo to 
ponovilo tudi letos. 

V GLIN iščejo poti iz te 
zagate na več načinov. Do 
nedavnega so pomanjkanje 
domačega lesa krili z uvo-
zom. Toda, ta les je drag, ra-
zen tega zaradi uvoznih ome-
jitev tu ni rešitev. Druga pot 
je v nakupu lesa na domačih 
območjih. Tu pa je še težje 
kot z uvozom, ker se ta ob-
močja zapirajo in oskrbujejo 
pretežno le svoje predeloval-
ne enote. 

V nazarskem kolektivu le-
sne industrije so si že v pre-
teklosti prizadevali za reši-
tev takšnih položajev. Če-
prav so bili ukrepi bolj krat-
koročni, zastojev v proizvod-
nji niso imeli. Drugače pa je 
letos. V temeljni organizaciji 
Žagarstvo so morali ukiniti 
žaganje smreke in jelke na 
polnojarmenikih. Zdaj obra-
tuje le novi obrat - odprli so 

ga lani septembra - za žaga-
nje drobne oblovine. Poleg 
tega obratuje tudi širokolist-
nata tračna žaga za razrez bu-
kovine. 

Seveda pa to omejitev ob-
čutijo še drugi obrati v 
GLIN, še posebej temeljna 
organizacija za proizvodnjo 
stavbnega pohištva. Tu je 
proizvodnja omejena. Ukini-
li so določene izmene in 
proizvodnja je seveda manj-
ša, kot bi naj bila. Najhujše 
obdobje pa šele pričakujejo, 
kajti zaloge kopnijo, svež les 
pa je treba pred tehnološko 
obdelavo sušiti. Tudi to delo 
zahteva svoj čas. Prav te dni 
bijejo na tem področju naj-
težjo bitko. Nekaj lesa so si-
cer dobili iz drugih republik, 
toda, dobava ni bila po koli-
čini tolikšna, da bi zamašila 
vrzel. 

Nekoliko drugačen je po-
ložaj v proizvodnji ivernih 
plošč. Tu je bilo, vsaj doslej, 
surovine, se pravi iglavcev, 
dovolj. Večjo zalogo so si na-
mreč pripravili že lansko je-
sen. Toda, zaradi zmanjšanja 
proizvodnje na žagi, so se 
zmanjšali tudi odpadki 
iglavcev, ki so bistveni za ka-
kovost ivernih plošč. Zato so 
občasno ustavljali proizvod-
njo tudi tu. Sicer pa se pri 
finalizaciji ivernih plošč sre-
čujejo še z eno težavo - po-
manjkanjem folij. 

Kako naprej, da do takšnih 
težav ne bi več prihajali? 

V mozirski občini so znani 
napori po zaslugi skupščine 
in njenega izvršnega sveta, 
zatem družbenopolitičnih 
organizacij, še zlasti Zveze 
komunistov, da bi naj uvelja-
vili v celotni lesni industriji 
koncept takšne proizvodnje, 
da bi potrebovali manj kako-
vostnega lesa, za katerega je 
čedalje večji problem. Osvo-
jiti bi torej morali takšne 
proizvodne programe, ki bi 
jih zmogli z obstoječo, doma-

čo surovino. Postaviti bi se 
morali torej na lastne noge. 
Še bolj kot doslej bi morali 
uveljaviti dolžinsko in debe-
linsko spajanje lesa. Kot zad-
nji ukrep, ki pa je trenutnega 
značaja, so seveda dopusti, 
ki jih delavci koristijo v tem 
času. Ne samo letos, za de-
lavce v TOZD Žagarstvo je 
polovica letnega dopusta v 
tem času že običajen pojav. 

Dolgoročni vidiki reševa-
nja tega vprašanja pa se ka-
žejo tudi že v prvih korakih 
dohodkovnega povezovanja 
med Lesno industrijo in 
Gozdnim gospodarstvom. 

M. BOŽIČ 

CELJE: POTRJEN SKUPNI 
PROGRAM KS ZA 1981. LETO 

v torek zjutraj je bila prva seja skupščine podpisnike' 
samoupravnega sporazuma o združevanju sredstev za zado 
voljevanje določenih skupnih potreb v krajevnih skupno 
stih v občini Celje. Ko so volili organe skupščine, so z; 
predsednika izbrali Ivana Zavška (Šmartno v Rožni dolini' 
za predsednika izvršilnega odbora pa Ivana Čendaka (Ga 
berje). Za člane izvršilnega odbora so potrdili: Marjana 2ii 
mra (Lava), Ivana Einfalta (Zlatarne), Antona Moguja (Do 
brna), Zdravka Vidmarja (Center) ter Jožeta Kragla (Žele 
zarna Store). 

Na seji so sprejeli še predvideni program investicijski! 
vlaganj v komunalne dejavnosti v krajevnih skupnosti ' 
letošnjem letu. 

V tovarni za proizvodnjo ivernih plošč v Nazarjah 



ODMEVI, POeiEDI, STAU$£A 
ŠOLA ZA DELEGATE V CELJU 

KDO NI DOVOLJ RESEN? 
Bodo do konca mandata usposobljeni vsi delegati? 

Delavska univerza v Celju že od leta 
1975 izvaja izobraževalni program, tako 
irnenovano Solo za delegate. V prvem 
mandatnem obdobju, torej do spomla-
danskih volitev leta 1978, je šolo uspešno 
zaključilo 2300 delegatov v enainosem-
desetih izobraževalnih skupinah, od leta 
1978' do danes pa je šolo za delegate 
uspešno končalo še 2251 slušateljev v 
osemdesetih skupinah. 

Na Delavski univerzi kljub spodbu-
dnim številčnim pokazateljem zelo kri-
tično ocenjujejo to izobraževalno obliko. 
Mnenja so, da delovne organizacije in 
krajevne skupnosti, v njih pa tudi druž-
benopolitične organizacije in samo-
upravni organi, zelo neodgovorno vodijo 
postopek kandidiranja v Solo za delega-
te. Zaradi tega prihaja tudi do zastojev v 
izobraževanju, saj se dogaja, da ni dovolj 
prijavljenih slušateljev za šolo. V delov-
nih organizacijah se izgovarjajo na težko 
gospodarsko situacijo in na dejstvo, da 
pomeni izobraževanje iz dela zanje še 
vedno precejšen strošek in viden izpad 
proizvodnje. Drugje pa iščejo izgovore v 
tem, da so njihovi delegati Solo že obi-
skovali ali pa da so se izobraževali že v 
drugih seminarjih in šolah. Zato je tudi 
od celotnega števila organizacij združe-
nega dela v celjski občini prijavilo v le-
tošnjem šolskem letu slušatelje v stalno 
Solo za delegate le 25 delovnih organiza-
cij. Na Delavski univerzi nadalje zatrju-
jejo, da so resna ovira pri prijavljanju 
delegatov v šolo nekateri vodilni posa-
mezniki, ki jim takšna oblika izobraževa-
nja ni dosti mar. Po drugi strani pa so 
prav udeleženci šole tisti, ki takšno izo-
braževalno obliko še kako hvalijo in zatr-
jujejo, da je potrebna in koristna pri 
opravljanju delegatske funkcije. 

Ko govorimo o pomanjkljivostih, ki se 
kažejo predvsem v kadrovanju udele-
žencev v stalno šolo za delegate, pa ne 
smemo pozabiti tudi na drugo plat me-
daljo. Res je, da je Delavska univerza 
opn.vila pomembno in veliko delo pri 
usposabljanju in izobraževanju delega-
tov, saj je vendarle šlo skozi njene klopi 
4500 delegatov, ki so svoje znanje oplodi-
li in si nabrali tudi precej izkušenj za 
opravljanje svojih delegatskih dolžnosti. 
To je pomembna armada ljudi, ki je s 
svojim znanjem še kako pripomogla k 

uveljavljanju celotnega delegatskega si-
stema v celjski občini. Po drugi strani pa 
je res tudi to, da Delavska univerza kot 
izvajalka šole za delegate ni opravila 
vseh svojih nalog, ki so bile dogovorjene 
tudi v okviru organizacije socialistične 
zveze. Ni namreč uresničila zahteve, da 
bi se šola za delegate preoblikovala v 
Center za izobraževanje delegatov, v ka-
terem bi uvedla nadaljevalne oblike izo-
braževanja delegatov in v katerem bi izo-
braževalni program prilagodila funkciji 
delegatov. Seveda tako, da bi posebej 
izobraževala vodje delegacij, posebej de-
legate interesnih skupnosti družbenih 
dejavnosti, posebej delegate krajevnih 
skupnost i . . . Poleg tega je Delavska uni-
verza zelo togo ohranjala prvotno zastav-
ljen čas izobraževanja delegatov, to je 
pet dni v dopoldanskem času, pa čeprav 
so prihajale pobude s strani delegatov 
samih in iz sredin, ki so delegate pošilja-
le v šolo, naj teče izobraževanje tudi v 
popoldanskem času, morda tudi na dalj-
ši časovni rok. Skratka, tudi Delavska 
univerza sama se ni prilagajala pobudam 
in zahtevam o drugačnem programskem 
in organizacijskem pristopu k šoli za de-
legate, ki so prihajali od zunaj. Togo je 
vztrajala pri utečenem poteku izobraže-
vanja, kar je po svoje tudi vplivalo na 
zmanjšanje odgovornosti pri nosilcih ka-
drovanja v to šolo. 

Seveda pa vsi našteti problemi ne bi 
smeli vplivati na bodoči potek izobraže-
vanja v šoli za delegate. Kajti slabo uslu-
go bi naredili prizadevanjem za poglab-
ljanje in razvijanje delegatskih odnosov 
v celjski občini, če bi se osredotočili 
zgolj na organizacijske in materialne te-
žave šole za delegate in rekli, da šole 
take, kot je, pravzaprav ne potrebujemo. 
Nasprotno. Pripombe, predlogi in ne na-
zadnje tudi kritika, ki leti na to pomemb-
no obliko izobraževanja iz dela, bi mora-
la dati še večji zagon izvajalcem, da bi 
organizacijo in program šole za delegate 
še izpopolnili. Seveda ob izdatni in 
ustvarjalni pomoči občinskih družbeno-
političnih organizacij in posebej sociali-
stične zveze, ki je soodgovorna za razvoj 
delegatskega sistema in odnosov in ne-
neizadnje tudi za izobraževanje delegatov 
v celjski občini. 

DAMJANA STAMEJCIC 

Oblike uveljavljđhja neposredne svobodne menjave dela in načina oblikovanja celot-
nega prihodka delovnih skupnosti s svobodno menjavo dela - to je naslov sporočila, ki 
so ga pripravili v Železarni Štore kot prispevek 3. kongresu samoupravljalcev Jugosla-
vije. O njem so pred dnevi razpravljali in ga s predlogi bogatili tudi predstavniki osmih 
slovenskih delovnih organizacij, ki so se skupaj s predstavniki Železarne, občinskega 
sveta ZSS Celje, Kluba samoupravljalcev in članov odbora za pripravo kongresa iz 
Slovenije zbrali v Domu železarjev na Teharjih. Foto: Stanko Arzenšek 

SPOROČILO ŽELEZARJEV KONGRESU 

IZKUŠNJE V RAZMISLEK 
O menjavi dela med TOZD in DSSS 

Svobodna menjava dela 
med delovnimi skupnostmi 
skupnih služb in temeljnimi 
organizacijami združnega 
dela je še vedno proces, ki ga 
bo treba v nenehni samou-
pravni praksi poglabljati in 
pospeševati sočasno z ostali-
mi oblikami samoupravnih 
odnosov. Zdi se namreč, da 
so težave pri iskanju in uva-
janju konkretnih oblik in 
meril zavrle ta proces in ga 
zaustavile na odnosih, ki so 
ponekod še proračunski, 
marsikje pa le mlačna izpe-
ljanka svobodne menjave 
dela. 

Zato so toliko dragocenej-
še izkušnje posameznih de-
lovnih organizacij, ki se z 
vprašanji svobodne menjave 
dela res sistematično in te-
meljito ukvarjajo. Med njimi 
je tudi Železarna Štore, ki že 
nekaj let izpolnjuje ta proces 
in išče rešitve, ki bi najbolje 
ustrezale razvejani samou-
pravni organiziranosti. Žele-
zarna zaposluje 3450 delav-
cev, ki so združeni v petnaj-

stih temeljnih organizacijah 
združenega dela in v šestih 
delovnih skupnostih skup-
nih služb. Le-te so organizi-
rane za pripravo proizvod-
nje, za investicije in razvoj, 
za komercialne posle, za eko-
nomiko in organizacijo, za fi-
nančno računovodske posle 
ter za kadre in splošne zade-
ve. Za takšno organiziranost 
skupnih služb so se v Žele-
zarni odločili zato, da funk-
cionalno povežejo in zaokro-
žijo posamezna področja de-
javnosti in da celoviteje uve-
ljavijo dohodkovne odnose 
med posameznimi temeljni-
mi organizacijami in delov-
nimi skupnostmi skupnih 
služb. 

Največ težav predstavlja 
Železarni Store iskanje in iz-
delava meril za merjenje pri-
spevka delovnih skupnosti k 
ustvarjenemu dohodku. Z 
njimi bi bilo moč ugotavljati, 
ali je večja oziroma manjša 
uspešnost resnično rezultat 
boljšega ali slabšega dela de-
lavcev v skupnih službah. 

Zato v Železarni veliko pri-
čakujejo od »modela«, ki ga 
je pripravila strokovna služ-
ba in se nanaša na uveljavlja-
nje dohodkovnih odnosov 
po principu udeležbe na 
skupnem prihodku, ki ga 
realizira na trgu tista temelj-
na organizacija, ki je finalist 
proizvoda. 

Izkušnje, ki so jih dobili 
pri nenehnem izpopolnjeva-
nju sistema svobodne me-
njave dela in pri načinu obli-
kovanja celotnega prihodka 
delovnih skupnosti skupnih 
služb s svobodno menjavo 
dela, bodo štorski železarji 
zaokrožili v sporočilu, ki ga 
bodo posredovali 3. kongre-
su samoupravljalcev Jugo-
slavije. Kot nosilci delovne 
skupine za pripravo tega 
sporočila so pred dnevi skli-
cali tudi okroglo mizo na te-
mo svobodne menjave dela 
med delovnimi skupnostmi 
in temeljnimi organizacijami 
in k razpravi povabUi med 
drugimi tudi predstavnike 
osmih slovenskih delovnih 
organizacij. Razprava je raz-
grnila vrsto predlogov o tem, 
kako čimbolj konkretno in 
jasno oblikovati sporočilo 
kongresu. »Kajti naše izkuš-
nje moramo jasno in razum-
ljivo prenesti vsem jugoslo-
vanskim delavcem,« je i)ou-
darü eden od udeležencev. S 
pripombami in predlogi te 
razprave za okroglo mizo bo 
delovna skupina štorskih že-
lezarjev obogatila prvotni 
predlog sporočila in ga nato 
posredovala pripravljalcem 
kongresnih gradiv. O vsebini 
sporočila in torej o celotnem 
spletu vprašanj svobodne 
menjave dela med delovnimi 
skupnostmi skupnih služb 
in temeljnimi organizacijami 
združenega dela pa bodo raz-
pravljali tudi delavci vseh 
samoupravnih delovnih sku-
pin, besedilo sporočila pa bo 
pretehtal tudi centralni de-
lavski svet Železarne. 

DAMJANA STAMEJCIC 

ZK NA OSNOVNI 
ŠOLI ŽALEC 

o š Žalec zaposluje s po-
družnicami preko šestdeset 
delavcev; slaba tretjina je 
vključena v ZK. Pred nedav-
nim je bil sestanek komuni-
stov, ki so kritično pregleda-
li delo preteklega leta. Ugo-
tovljeno je bilo, da so bile 
uspešno opravljene vse 
sprotne naloge, žal pa se niso 
vsi člani držali pregovora: 
Vsi za enega, eden za vse. 
Tako je teža dela bila neena-
ko porazdeljena. 

Zaradi študija je doseda-
njo zares uspešno sekretarko 
Ivanko Gračner zamenjala 
Ivanča Cehovin. 

D. K. 

ZBORI KOOPERANTOV KZ CELJE 

GNOJIL NI, TEŽAVE Z MLEKOM! 
Oobro obiskani zbori kooperantov. 
Kaže da zadnja odjuga po 

dolgi, hladni in sneženi zi-
mi, ni povsem stopila in od-
"orznila nekaterih starih 
problemov kmetov - koope-
fantov in članov Kmetijske 
»a^ge Celje. To so poka-
dil tudi zadnji zbori kme-
'ov-kooperantov, katerih 
^dem po številu, se je zvr-
stilo ves prejšnji teden. Bili 

navzoči samo na zboru 
Strmcu, ki se ga je udele-

žilo 34 kmetov. Zelo zavzeto 
So razpravljali o aktualnih 
problemih kmetijske proi-
zvodnje, zlasti še o poslova-

; ''ju svoje temeljne zadružne 
"rganizacije Vojnik. 

fíes, je da so poslovni re-
'̂¡'itati pozitivni, vendar so 

S'̂ de na načrt proizvedli 
• Ĵ ^nj in tudi manj iztržili. To 

tako za piščančjerejo, 
; p^'edorejo kot odkup mle-
j®; dobro so se odrezali v ze-
^•^jadarstvu in pri sadjar-
, saj so v promet spravili 
pi tista jabolka za indu-

^••ijsko predelavo. Povezali 
j? Se na primer s celjskim 
J oiom. Zelo dobro so pro-

: tudi hmelj, saj so izkori-
visoke novembrske ce-

ifv, perutninarstvu so 
to smolo, da so kupili 
piščance pri Perutnini 

Za kakšnih 80 mili-
dinarjev, starih seve-

da, se mislijo v celjski kme-
tijski zadrugi s prodajalcem 
še posebej pogovarjati, saj za 
pošteno plačilo se spodobi 
tudi pošteno, kakovostno 
blago. 

V zelenjadarstvu se v celj-
ski občini obetajo dobri po-
slovni odnosi s kamniško 
Eto, ki bi odkupila tudi 500 
ton zelenjave in vrtnin, zlasti 
kumaric, rdeče pese, sladkih 
feferonov, jagod in še česa, v 
kolikor bi se seveda celjski 
kmetje ogreli za takšno kme-
tijsko proizvodnjo in usmeri-
tev, vsaj na manjših površi-
nah. Jasno je in dokazano, 
da je prav v zelenjadarstvu 
največji dohodek na enoto 
površine. Za primer so pred-
stavniki KZ Celje povedali 
za kmeta, ki je lansko leto na 
80 arih iztržil kar 34 milijo-
nov dinarjev, kar je vsekakor 
spodbuden primer. Res pa 
je, in ni razlogov, da bi to 
zamolčali, da zahteva takšna 
»zelenjadarska« usmeritev 
več ročnega dela. Rok pa po-
navadi na vseh kmetijah pri-
manjkuje. No, kazalo bi vse-
kakor temeljito rćizmisliti o 
tem in čimprej, saj je vpraša-
nje, če bo prihodnje leto ka-
mniška Eta, še ponujala do-
bre poslovne aranžmane. 
Končno so cene tudi v okvi-
ru SOZD MERX zagaranti-

rane, obstoji pa v te namene 
tudi poseben rizični sklad. 

Sicer pa se kmetje prav v 
teh dneh pritožujejo zaradi 
pomanjkanja umetnih gno-
jil, ki naj bi jih bilo po zago-
tovilih predstavnikov Kme-
tijske zadruge Celje letos do-
volj, morda kakšnih 300 ton 
več kot lani. Nanje seveda 
čakajo vsak dan, posebej pa 
se bodo dogovarjali še v ok-
viru sodelovanja s pobrateno 
občino Titov Veles v Make-
doniji. Kaj pa cena? Vseka-
kor ne bo za raztegnjen 
obraz po širini. 

Drugo, kar žuli kmete, so 
stalni prepiri z mlekarno 
okrog jemanjà vzorcev za 
oceno tolšče v mleku. Pona-
vadi, ali kar praviloma, je in-

dividualno izmerjeni vzorec 
mleka z višjo stopnjo tolšče, 
plačano pa je mleko po 
izmerjeni stopnji tolšče v po-
prečku iz skupnih količin 
odvzetega mleka. Z mlekar-
no bo potrebno končno najti 
skupen jezik, sicer bo odkup 
mleka upadal, namesto nara-
ščal - tudi od predlani na 
lansko leto se je na območju 
TZO Vojnik zmanjšal - še 
prej pa rešiti še sporna vpra-
šanja odvzema in odkupa v 
odročnejših predelih, urediti 
več zbiralnic in bazenov v 
njih. 

Ce želimo v celjski regiji 
zagotoviti dovolj mlečne su-
rovine za bodoče velike pre-
delovalne zmogljivosti nove 
»regijske« mlekarne v Rušah 

pri Arji vasi, moramo predv-
sem še povečati molznost in 
odkup mleka. To je menda 
vsem jasno, zato je še poseb-
nega pomena, da dobrega in 
poštenega mlečnega proi-
zvajalca spodbudimo k večji 
proizvodnji, razne manjše 
ekonomske računice vsake 
strani pa uskladimo, vsaj ta-
ko, da bo volk sit in koza 
cela. Ce ne še bolje! 

MITJA UMNIK 

Po zboru kmetov-kooperantov v Strmcu pri Vojniku še 
kratek pomenek o vsakdanjih stvareh... 



PROGRAMSKO VOLILNE KONFERENCE ZK NA OBMOČJU 

DELO NAREKUJE TUDI VSE NALOGE 
Med 21. in 31. mar ceni se bodo zvrstile vse konference 

Ali je bila organizacija zveze komunistov vpeta v vse pore dela in življenja? Se je 
spopadala s problemi, ki so se porajali v občinah? V kolikšni meri je naravnanost dela 
občinske organizacije zveze komunistov odražala prizadevanja in aktivnost osnovnih 
organizacij? 

To so le nekatera od vprašanj, na katera bodo dale odgovor programsko voli lne 
konference občinskih organizacij ZKS, ki bodo na celjskem območju tekle od 21. marca, 
ko bo konferenca laških komunistov, do 31. marca, ko bo celoten krog na območju 
sklenila konferenca žalskih komunistov. Seveda se komunisti ne bodo ograjevali v 
razpravah zgolj na ocenjevanje preteklega dela, temveč se bodo dogovorili in opredelili 
predvsem naloge, ki stoje pred občinskimi organizacijami zveze komunistov v prihod-
nje. Na programsko voli lnih konferencah bodo delegati sklepali tudi o kadrovskih 
predlogih. Le-ti ne prinašajo bistvenih novosti v vrhu občinskih organizacij ZK, temveč 
se nanašajo predvsem na obnovitve mandatov dosedanjih p r e d s ^ n i k o v občinskih 
konferenc. 

CELJE: KONFERENCA 
BO 25. MARCA 

Programsko volilna konfe-
renca cel jske organizacije 
Z K S bo 25. marca ob 16. uri 
v dvorani Golovec. Komuni-
sti bodo na nje j ocenili prete-
klo delo in se dogovorili za 
usmeri tev dela v prihodnje. 
Na jpomembne j še naloge 
celjskih komunis tov bodo 
povezane s pripravami na 
kongrese zveze komunis tov, 
z vprašanj i bodočega druž-
benoekonomskega razvoja, z 
vprašanj i socialne politike. 
V opera t ivnem smislu pa bo-
do naloge tesno povezane z 
zagotavl janjem pogojev za 
nemoteno delo organizacij 
združenega dela. Na konfe-
renci bodo komunis t i izvolili 
dva nova člana konference 
ter sklepali o podal jšanju 
manda ta p redsedn iku kon-
ference Edu Stepišniku. 

LAŠKO: POUDAREK 
NA IZVOZU, 
KMETIJSTVU... 

V predlogu programske 
usmer i tve občinske organi-
zacije Z K S Laško za obdobje 
od aprila 1980 do februar ja 
1982 se komunis t i laške ob-
čine zavzemajo p redvsem za 
s tabi lno gospodar jen je in za 
nadal jn j i razvoj samouprav-
nih d ružbenoekonomsk ih 
odnosov, za večjo dohodkov-
no povezanost OZD, poseb-
no pozornost pa bodo name-
nili dolgoročni izvozni usme-
ritvi, izvajanju sprejet ih 
p lanskih usmer i tev ter ure-
sničevanju dogovorjenih na-
log na področju kmeti js tva. 
Kadrovskih s p r e m e m b v 
t em obdobju ne predvideva-
lo. o roe ramsko volilna kon-

ferenca občinske organizaci-
je Z K S Laško za leto 1981 pa 
bo v soboto, 21 marca. 

MOZIRJE: OCENA 
DELA IN SEDANJEGA 
TRENUTKA 

ProgramsKo-volilna seja 
konference občinske organi-
zacije Zveze komunis tov v 
Mozirju bo v ponedel jek, 23. 
t. m. Priprave nanjo so bile 
živahne, tudi s sestanki 
osnovnih organizacij v vsej 
občini. Tu je glavna razprava 
veljala oceni minulega dela 
in pr ihodnj im nalogam. Ta-
ko bo tudi na seji občinske 
programsko-voli lne konfe-
rence, ki bo posvetila prvi 
del svojega dela uresničeva-
nju programa v minulem le-
tu, razen tega pa bodo oceni-
li sedanje družbenoekonom-
ske, samoupravne in družbe-
nopoli t ične razmere v obči-
ni. Razumljivo, da bo beseda 
še o delu v novem obdobju. 

Po predlogu naj bi doseda-
nji predsednik konference 
Jože Tlaker ostal na tem po-
ložaju še eno manda tno 
dobo. 

SLOVENSKE KONJICE: 
ŠE VEČJA SKRB ZA 
RAZVOJ 

Konjiški komunis t i name-
ravajo posvečati še več po-
zornosti kot doslej razvoj-
n im vprašanjem: produkt iv-
nosti dela, vprašan jem uvoza 
in izvoza, intenzivnosti zapo-
slovanja in razvojnim pro-
g ramom na sploh. Večji pou-
darek bodo dali tudi i skanju 
programom, ki bi omogočali 
večje zaposlovanje žensk. 

Na programsko volilni 
konferenci se bodo zbrali 27. 

marca, kadrovskih spre-
m e m b pa ne predvidevajo. 

ŠTENTJUR: 
POVEČANA SKRB ZA 
KMETIJSTVO 

Prizadevanja za uresniče-
vanje stabilizacijskih načr-
tov ter skrb za racionalno go-
spodar jen je bodo tudi v na-
prej osrednje naloge, ki jih 
bodo uresničevali komunis t i 
šen t ju rske občine. Ustalitve-
na prizadevanja morajo po-
stati nu jna oblika življenja in 
dela na vseh področjih. Se 
posebej pa si bodo prizade-
vali, da bi se povsod poveča-
la izvozna usmer jenos t in na-
ravnanost , kar bo zagotavlja-
lo boljši devizm dohodkovni 
učinek. 

Ena izmed programskih 
usmeri tev občinske organi-
zacije ZK Šent jur bodo tudi 
pr izadevanja za razvoj kme-
tijstva, ki mora dobiti gospo-
darsko in politično priorite-
to. O vsem tem bodo v torek, 
24. marca ob 15.30 spregovo-
rili na programsko-volilni 
konferenci v Šent jur ju . 

ŠMARJE PRI JELŠAH: 
BREZ KADROVSKIH 
SPREMEMB 

Uresničevanje planskih 
nalog, izvajanje politike go-
spodarske stabilizacije, pri-
prave na kongres zveze ko-
munistov, jačanje vloge 
S Z D L in skupščin , poglab-
l janje s is tema SLO in DS -

to so le nekatere od nalog, ki 
so si jih postavili komunis t i 
občine Šmar j e pri Je lšah kot 
akci jsko usmeri tev bodoče-
ga dela. O nalogah bodo kon-
kre tno spregovorili na pro-
gramsko volilni konferenci 
občinske organizacije ZKS, 
ki bo 26. marca ob 14. uri v 
Domu kul ture v Šmar ju pri 
Jelšah. Na seji bodo komuni-
sti ocenili tudi preteklo delo, 
sklepali pa bodo tudi o po-
dal jšanju manda ta doseda-
n jemu predsedniku konfe-
rence. 

VELENJE: ZA RESNO 
STABILIZACIJO... 

Ko smo v torek ob 11. uri 
poklicali Komite Občinske 
konference Z K S Velenje, so 
nam povedali, da bo pri njih 
programska konferenca v 
soboto, 28. marca s pričet-
kom ob 8. uri v velenjskem 
Domu kulture. Ustrezno gra-
divo do t renutka pogovora 
še ni bilo dokončno priprav-
ljeno, glavna téma pa bo na-
daljna borba za resno stabili-
zacijo, skozi katero se bodo 
odpravljale mnoge sedanje 
težave in prihajali na dan so-
lidnejši rezultati! 

ŽALEC: ZK V VSEH 
RAZMERAH 

Programsko volilna konfe-
renca občinske organizacije 
Zveze komunis tov bo v žal-
ski občini 31. marca. Novih 
kadrovskih s p r e m e m b tudi 
v Žalcu ne predvidevajo, ta-
ko da za predsednico OK 
ZKS znova predlagajo Vero 
Orešnik-Juhart . Komunis t i 
bodo v nas ledn jem obdobju 
delo usmeril i v štiri poglavit-
ne toček: proces samouprav-
ne d ružbenoekonomske sta-
bilizacije, razvoj političnega 
sistema socisilističnega sa-
moupravl janja , krepi tev 
ob rambne aktivnost i v vseh 
temel jnih samoupravnih sre-
dinah ter dogra jevanje vseh 
oblik in metod dela in uspo-
sabl janje Zveze komunis tov 
za delo v vseh razmerah. 

KRVODAJALCI V ŠTORAH 
Jutr i , 20. in naslednj i petek, 27. marca, bo v Storah krvo-

dajalska akcija. Kot na vse dosedanje , ki so vselej lepo 
uspele, so se dobro pripravili na jutrišjjo in tisto, ki bo čez 
teden dni. Pričela se bo ob 5.30 in bo trajala do 11. ure. 
Odvzem krvi pa bo v spodnj ih prostorih zdravstvenega 
doma v Storah. 

"V MOZIRJU Л 
DELEGATSÊCA 
SKUPŠČINA 

v t e m , ko so se delegati 
družbenopoli t ičnega zbo-
ra sestali že včeraj popol-
dne, bosta danes v popol-
danskem času še seji zbo-
ra združenega dela in zbo-
ra kra jevnih skupnos t i 
Občinske skupšč ine Mo-
zirje. 

V teku je torej zaseda-
n je občinske delegatske 
skupščine, ki ima na 
d n e v n e m redu številna 
p o m e m b n a vprašanja. To 
ne velja samo za odlok o 
organizaciji in de lovnem 
področju občinskih 
upravn ih organov in stro-
kovnih služb v občini, 
marveč tudi za druge od-
loke, nadal je za resolucijo 
o politiki izvajanja druž-
benega plana občine v 
tem letu, za davčno politi-
ko, p roračun in podobno. 
P o predlogu odloka bo le-
tos v občinski blagajni 
neka j več kot 47,8 milijo-
nov dinar jev ali za 15% 
več kot je bilo v proraču-
nu sredstev lani. 

P o m e m b n a bo tudi 
obravnava predloga pred-
sednika izvršnega sveta 
glede imenovanja funk-
cionarjev, ki vodijo ob-
činske upravne organe pa 
tudi predlog za imenova-
n je novega člana izvršng-

^ a sveta. М В у 

KS CENTER 

SRCE STAREGA CEUA 
Današnji praznik delovno in slavnostno 

Danes, devetnajs tega mar-
ca, je praznik kra jevne skup-
nosti Center v Celju. Praznu-
jejo ga v spomin na ta dan 
1862. leta, ko je bil pri »Ba-
lantu«, na prostoru današn je 
gostilne »Ojstrica«, prvi obč-
ni zbor Narodne čitalnice. 
Gre torej za dogodek, ki go-
vori o boju Slovencev proti 
ponemčevanju . 

Praznik bodo počastili 
s lavnostno in delovno. Tako 
bo danes v vojašnici Slavka 
Slandra odprta razstava o 
pešadi j skem orožju. Po-
m e m b n o bo srečanje s pred-
stavniki pobratenih krajev-
nih skupnost i iz Doboja in 
Pirana. Na razgovofu bo be-
seda tekla predvsem o pro-
blemih prenove starega 
mestnega jedra. S t em vpra-
šanjem se zlasti uspešno 
spopadajo v Piranu. Popol-
dne bo v Narodnem domu 
tudi proslava krajevnega 
praznika, sicer pa bodo da-
nes podpisali še sporazum o 
medsebo jnem sodelovanju: 
kra jevna skupnos t in osnov-
na šola Prve celjske čete. 

Praznik pa je tudi t renutek 
za oceno dela in nalog. Kra-

jevna skupnos t Center je ti-
sta, ki ima svojstveno življe-
nje, prav takšne probleme. 
Staro mes tno jedro sicer na 
zunaj dobiva novo podobo, 
toda v svoji sredini, znotraj 
starih hiš, je še vedno staro, 
brez potrebnega udobja , 
brez mnogih prostorov, ki 
jih življenje v t em času nuj-
no terja. Zato opozarjajo, da 
bo treba več sredstev, zlasti 
s tanovanjske skupnost i , na-
menit i prav za reševanje teh 
vprašanj . Tu gre za ureditev 
sanitarij in drugih prostorov, 
ki so v mnogih ali večini pri-
merov še vedno skupni za 
več strank. Tudi precej od-
daljeni od njih in podobno. 

Veliko skrbi bodo tudi v 
p r ihodnje posvetili urejeva-
n ju okolja, zelenic in druge-
ga. P o m e m b n o mes to pri 
uresničevanju te akcije ima-
jo tudi hišni sveti. Mnogi so 
za zgled izrednega dela. Po-
budo za uresničevanje nalog 
na t em področju ima svet za 
komuna lno in s tanovanjsko 
gospodarstvo. 

In po tem še drugi organi v 
krajevni skupnost i , kot po-

trošniški in poravnalni svet, 
komisi ja za socialno 
skrbstvo, ki dela skupa j s 
kra jevno organizacijo Rde-
čega križa, izredna zavzetost 
komiteja za SLO in družbe-
no samozaščito in ne nazad-
nje močna povezanost vseh 
dejavnikov v krajevni skup-
nosti za s k u p n o obravnava-
nje in reševanje skupn ih na-
log. Skra tka velika in složna 
družina, ki pa ji leta ne priza-
našajo. Mladi bežijo, predv-
sem zaradi s tanovanj , ostaja-
jo pa starejši in ostareli s svo-
jimi težavami in še čem. To 
je kra jevna skupnost , k jer 
stalno upada število prebi-
valcev. V zadnjih neka j letih 
se je zmanjšalo za okoli dva 
tisoč. Med okoli 4200 krajani 
je kar približno 1400 upoko-
jencev. To je skupnost , ki je 
Celje v malem, tudi nekda-
n je Celje, sicer močno trgov-
sko središče, tudi obr tno in 
gostinsko, s sedeži številnih 
organizacij in ustanov, z več-
jim številom kul turnih in 
zgodovinskih spomeni-
k o v . . . to je skupnost , ki je 
srce Celja. 

M. B 0 2 I C 

V BESEDI IN SLIKI 
NOVA KMETUSKA TRGOVINA 

Sedanja kmet i j ska trgovina v Preboldu je premajhna [ц 
nepr imerna za delo. TOZD Notranja trgovina zato v Prç. 
boldu gradi novo, sodobno trgovino, v kateri bo moo 
kupit i kmet i j ske stroje, mineralna gnojila, orodje, vrtif. 
karsko opremo, krmila, semena ter vse druge stvari, kijih 
kmet je pot rebuje jo pri svojem delu. Naložba bo veljala 
okrog pet mili jonov dinarjev, prva faza pa bo končana že 
pr ihodnji mesec. J A N E Z VEDENIK 

ŽENE RAZSTAVLJALE 

ECSvoboda na Polzeli se je odločila, da bo letošnji dan 
žena obeležila na nekoliko drugačen način. V razstavnih 
prostorih v komend i je pripravila razstavo ročnih del, na 
kateri so se lahko polzelske žene predstavile sokrajanoms 
svojimi izdelki. Razstavljalo je pet indvajset žena, med 
nj imi so bile tako kmečke žene kot delavke in intelek-
tualke ter upokojenke . Razstavljenih je bilo več gobeli-
nov, tapiserij, makramejev , pr t ičkov in drugih ročnih iz-
delkov. Razstava je bila dobro obiskana in večina izdel-
kov je bila deležna pohvale. T. TAVCAR 

TURNIR OB MEDNARODNEM DNEVU 
INVALIDOV 

Prizadevno Druš tvo invalidov Žalec je pripravilo ok 
le tošnjem m e d n a r o d n e m dnevu invalidov zanimiv ekipni 
šahovski brzoturnir , k jer je nastopilo deset ekip, med 
drugimi tudi ena iz Avstrije. Zmagala je ekipa Društva 
invalidov Maribor (26,5 točke, pred MTT Maribor 25, 
Društva invalidov Žalec I. ekipe 22,5 točke, sledijo pä 
Ravne na Koroškerh, Žalec II, Velenje, Moserhof iz Av-
strije, Vransko, Sevnica in Žalec III. 

P o ek ipnem turn i r ju so pripravili še turni r posamezni-
kov, k jer je zmagal Crepan pred Leskovškom in Grobelni-
kom, vsi iz Žalca. Organizator Druš tvo invalidov Žalec ji 
t ekmovan je dobro pripravil in obljubil, da ga bo prihod 
nje leto ponovil. гру _ ^ tAVČAB 

DOBRNA: DOMAČINA RAZSTAVLJATA 
Te dni je Dobrna s krajani in gosti zdravilišča bogatejS^ 

za nov kul turni dogodek. V avli novega hotela razstavljata 
likovna dela domačina Viktor Rožanc in Drago ZmrzlaK-

O avtorj ih velja povedati , da se je Drago Zmrzlak zač '̂ 
ukvarjat i s s l ikanjem pred šestimi leti. Od prvih poiz№ 
sov z r isbami je prešel na pastele in akvarele. Njegov рг^ 
nas top pred javnost jo je bil na EX TEMPORE 1980. 

Viktorju Rožancu je to druga samostojna razstava 'j 
Dobrni. Pri n j em je opaziti napredovanje v barvitosti, k" 
izrazu doživljanja pokraj ine. Slika v temper i in olju, ven-
dar je v temper i izrazitejši in barvno skladnejši . P o z o r n o s 

vzbudijo njegova dela, ki imajo osnovo v plakatu. Takovi' 
za oblikovanje plakata ARMIJSKE IGRE V SPORT^ 
prejel zvezno nagrado. . 

Ponovno je t reba pohvaliti odločitev kolektiva zdravi^ 
šča, da nudi prostor l ikovnikom amater jem, s tem pa tu(J 
kul turno pašo za oči domač inom in gostom. Sicer lepj^ 
pr imeren prostor za rastave bi gotovo še bolje zaživel, ^ 
bi m u ob takih priložnostih dodali neka j svetil, saj slika "J 
svetloba ne moreta ena brez druge. A.. KUM^^ 



MLADINCI V OBČINI LAŠKO PRIPRAVLJENI 

KOLIKO ŽUUEV LETOS? 
fUpA v Jurkloštru, Brezah in na Vrhu 

Ô pri centru za mladin-
ce delovne akcije OK 
ígMS Laško ocenjujejo de-
lo preteklega leta, so zado-
voljn*' saj so dokaj ambicio-
'gn akcijski plan v celoti 
„resničili. 

poleg tega, da se je brigada 
jlija Badovinac« udeležila 
jgpubliške mladinske delov-
ne akcije Goriško 80, so mla-
iji organizirali še štiri lokalne 
jelovne akcije: tri dvodnev-
ne in eno enotedensko. Tako 
jg v Radečah preko sto briga-
dirjev sodelovalo pri rekon-
ĵ trukciji ceste na Močilno in 
jelovo, v KS Vrh nad La-
j](im so mladinci skupaj z 
joniačini gradili krajevni vo-

dovod, v enotedenski delov-
ni akciji v Jurkloštru pa so 
mladi prispevali svoj delež 
pri obnovi ceste iz Paneč v 
Rimske Toplice. Na delovni 
akciji Goričko 80 si je MED 
»Ilija Badovinac« z vzornim 
delom priborila tudi naziv 
»udarna«. 

Izhajajoč iz dejstva, da mo-
ra mladinsko prostovoljno 
delo znova postati sestavina 
dela in življenja mladih, si je 
center za MDA pri OK 
ZSMS Laško tudi za letošnje 
leto zastavil smel akcijski 
program dela s poudarkom 
na podružbljanju mladinske-
ga prostovoljnega dela s sa-
moupravnim sporazumeva-
njem, na izboljšanju kakovo-
sti interesnih dejavnosti na 
lokalnih akcijah, uveljavlja-
nju Kluba brigadirjev kot 
povezovalca vseh brigadir-
jev v občini ter na organiza-
ciji lokalnih mladinskih de-
lovnih akcij v občini. 

Letos bodo laški mladinci 
organizirali tri dvodnevne in 
eno enotedensko lokalno de-
lovno akcijo. V aprilu bodo v 
Jurkloštru kopali jarke za 
vodovod, v maju tudi v 
Vrhu, junija pa bodo v Bre-
zah urejali bankine na cesti 
Mala Breza-Bezgovje. Od 4. 
julija do 1. avgusta se bodo 
laški brigadirji udeležili 

zvezne mladinske delovne 
akcije Posočje 81. 

Do sedaj so stvari tekle po 
programu. Zataknilo pa se je 
pri podpisovanju samou-
pravnega sporazuma o prev-
zemanju nalog in združeva-
nju sredstev za financiranje 
rnladinskega prostovoljnega 
dela v občini Laško za leto 
1981. Od 76. podpisnikov, je 
pristopno izjavo o podpisu 
samoupravnega sporazuma 
do sedaj poslalo na naslov 
občinske konference ZSMS 
Laško le 25 udeležencev. 
Najbrž pa v tem primeru ne 
gre za odklonilna stališča, 
ampak le za zamude. 

M. AGRE2 
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MARIJAGRADEC: 
INVALIDI 
ZBOROVALI 

v nedeljo je bila v Marija-
gradcu pri Laškem letna kon-
ferenca pododbora Društva 
invalidov združena s prosla-
vo Dneva invalidov in me-
dnarodnega leta invalidov. 

Sklep, da se invalidska or-
ganizacija tesneje poveže z 
življenjem krajevne skupno-
sti v frontni SZDL bo brez 
dvoma imela za posledico, da 
se bodo v krajevni skupnost i 
s 1800 krajani, bolj zavedali 
dejstva, da med njimi živi 
preko 200 invalidnih oseb. 
Polnoštevilna prisotnost 
predstavnikov družbenopoli-
tičnega in društvenega življe-
nja je tudi zanesljiv znak ta-
kega spoznanja. 

Program so izpolnili člani 
domačega kul turnega druš-
tva in učenci osnovne šole 
Reka. 

EC 

V v 

KONJIŠKI ZADRUŽNIKI: 
DRAMSKA SKUPINA USPELA 

v nedeljo se je v konj i škem kul turnem domu predstavila s svojim 
prvim delom »Dr. Zmeda« skupina devetih mladih zadružnikov. 
Mladi kmet je so našli dovolj časa poleg dela na kmeti jah in nekateri 
še poleg šole, da so pripravili to predstavo, ki si jo je ogledalo 
približno 150 gledalcev, kar je za konj iške razmere že veliko. S 
predstavo so bili vsi zadovoljni. 

Dramska skupina, za n jen nastanek in delo ima velike zasluge tudi 
sicer izredno marljiva predsednica aktiva mladih zadružnikov Vilma 
Topolškova, bo s svojim delom nadaljevala. V soboto se bodo pred-
stavili v Tepanju , sodelovati pa nameravajo tudi na Naši besedi, že 
sedaj pa se tudi dogovarjajo za novo predstavo v jeseni. Delo jim je 
olajšala tudi konj iška Kmeti jska zadruga, ki jim je prepusti la pro-
store za vajo, pa tudi sredstva je prispevala. M B P 

PBSMI IN PROZA 
PAVLE 
fiOVANOVE 
ría vsakoletnem srečanju bork 

Л aktivistk NOB, ki ga organizi-
ĵo v počasti tev dneva žena v 

51ovenski Bistrici, so letos pova-
iiili pisateljico Pavlo Rovanovo. 

V četrtek, 12. marca je v Matič-
ji knjižnici pred polno dvorano 
pisateljica brala svoje pesmi in 
novele iz časa narodnoosvobodil-
ne borbe, ki odsevajo v sedanjost 
Д0 toplino in resničnost iz prete-
klosti. P rogram večera pa so po-
pestrili z glasbo in pevskimi toč-
icami učenci Osnovne šole Minke 
jlamestnik-Sonje. 

ŽALEC 

PO SPORAZUMU 
Zmanjšati greben rdečemu petelinu 

Tudi interesna skupnost 
za varstvo pred požarom ob-
čine Žalec skuša v začetku 
novega srednjeročnega ob-
dobja postaviti načrte svoje-
ga dela na kar najbolj realna 
tla. O tem govori tudi samo-
upravni sporazum, kjer so 
udeleženke krajevne skup-
nosti na območju občine, de-
lavci uporabnikov, območna 
zavarovalna skupnost, ob-
činska skupščina ter sama 
skupnost kot izvajalec. Po 
osnutku sporazuma je že raz-
pravljal izvršili odbor SIS 
varstva pred požari, sprejeti 
ga mora še skupščina. 

Sporazum predvideva, da 
bodo uporabniki sofinanci-
rali v SIS po oceni požarne 
nevarnosti, občani pa od 
osebnih dohodkov. Gasilska 
društva so dolžna zagotoviti 
takojšnjo intervencijo v pri-
meru požara ali kake druge 
elementarne nesreče. Seve-
da je učinkovito delovanje 
gasilskih društev možno le 
ob dobri opremljenosti in 
strokovni usposobljenosti 
članov. Zato samoupravni 
sporazum govori tudi o na-
ložbah ter določa prednost-
na gasilska društva. To so 
društva v Žalcu, Šempetru, 
na Polzeli, v Preboldu in na 
Vranskem. Pri naložbah gre 

samo za dograditev objek-
tov, saj nekatera društva ni-
majo niti najnujnejših pro-
storov. V tem obdobju bodo 
nabavili za gasilsko društvo 
Žalec Center kombinirano 
vozilo z visokotlačno črpal-
ko, prevozno lestev, agregat, 
polnilec kisikovih bomb in 
CO2 jeklenk in aparatov na 
prah in nekaj osebne opre-
me. Gasilsko društvo bo do-
bilo novo črpalko, prav tako 
Gasilsko društvo Ločica pri 
Vranskem, gasilci na Polzeli 
pa bodo prišli do kombinira-
nega vozila TAM 5500. 

T. TAVČAR 

Ivan Cetina, predsednik IO 
skupnosti požarnega var-
stva občine Žalec 

NAŠE OKOLJE 

$E SMO NEODGOVORNI 
Tudi podzemne jame so onesnažene 
Sredstva javnega obvešča-

nja pogosto objavljajo novi-
ce o onesnaževanju voda, 
zraka in sploh človekovega 
bivalnega okolja. Vsega tega 
gotovo ne bi bilo v tolikšni 
meri, ko bi se bolj zavedali 
posledic nepremišljenega in 
neodgovornega obnašanja 
do okolja. Poglejmo samo 
naše reke, ki so še pred ne-
davnim bile polne življenja, 
danes pa je njihova podoba 
bistveno drugačna. Tudi 
gozdovi niso več oaza zele-
nja, svežega zraka in miru. 
Poglejmo samo kupe odpad-
ov v gorah, ob potokih in 
druga odlagiilišča smeti, ki 
so jih izbrali ljudje brez naj-
nianjšega spoštovanja do na-
fave. Tej poplavi onesnaže-
vanja se niso mogle izogniti 
•udi podzemeljske jame in 
''fezna. Predvsem vhodni 
deli jamskih objektov so kot 
"alašč za divja odlagališča 
%adkov. Pri tem seveda 
•̂ ihče ne pomisli, da je mor-
ija prav ta jama ena izmed 
"odnih zbiralnikov za vaški 
'Odovod. Pot do odjemalnih 

mest pa ni tako dolga, da je 
ne bi preživele trdožive bak-
terije. Tako lahko kaj hitro 
pride do okužbe. Kakšno 
škodo lahko povzroči one-
snaženje turističnih jam pa 
dovolj zgovorno priča pri-
mer iz Škocjanskih jam, ki 
so poleg Postojnske ena naj-
večjih podzemeljskih zna-
menitosti na svetu. Zanje je 
nek znani francoski speleo-
log pred dvema desetletjema 
dejal, da nimajo primere v 
svetu. Toda če bi jih danes 
ponovno videl, bi moral svo-
je mnenje spremeniti. Indu-
strializacija je naredila svoje. 
Nekdaj kristalno čisto reko 
Reko je spremenila v kanal 
za odplake, ki neusmiljeno 
pritekajo v njen podzemelj-
ski vodotok iz Ilirske Bistri-
ce. S tem je edina reka na 
Krasu, ki teče pod zemljo, iz-
gubila svoj čar, s tem pa tudi 
jama, ki turistu ne more več 
nuditi izvirne naravne po-
dobe. 

Škocjanske jame so le naj-
bolj izrazit primer onesnaže-
vanja podzemeljskega sveta. 

obstaja pe še mnogo manjših 
primerov v drugih jamah v 
Sloveniji. Tudi Savinjska do-
lina, ki ima nekaj lepih jam, 
ni nobena izjema. O tem do-
volj zgovorno pričajo razna 
odlagališča smeti, na katera 
naletimo preboldski jamarji 
ob svojih raziskovalnih akci-
jah. Se posebno pa je obsoja-
nja vreden primer že v letoš-
njem letu. V jamo nad Pe-
klom, v neposredni bližini, 
kjer ponikne Ponikva, ki pri-
teče iz turistične jame pod 
imenom Peklenščica, je nek-
do od vaščanov Kal ali mor-
da katerega drugega zaselka, 
odvrgel sto kilogramov tež-
kega prašiča, ki je poginil. S 
tem dejanjem nam je trenut-
no onemogočil vsako razi-
skovalno delo, vendar to ni 
toliko pomembno. Mnogo 
huje je to, da bi s tem svojini 
skrajno neodgovornim deja-
njem lahko okužil okolico, 
posebno še vodo. Nevarnost 
okužbe je toliko večja v pri-
meru, če je svinja poginila 
zaradi kakšne virusne bolez-
ni. Se sreča, da je letošnja 
zima tako dolga in hladna in 
da niso prej nastopili toplejši 
dnevi. Jamarji seveda nismo 
čakali na odjugo, ampak 
smo poginulo svinjo odstra-
nili iz jame takoj, ko smo jo 
našli. Želimo pa, da bi se sto-
rilec nad svojim dejanjem te-
meljito zamislil. To velja tudi 
za vse ostale, ki se še naprej 
neodgovorno obnašajo do 
okolja in počenjajo stvari, ki 
niso le kaznive ampak tudi 
nevarne za naše zdravje. 

Ta primer nas opozaija, da 
bomo morali problemom 
onesnaževanja posvečati še 
več pozornosti kot doslej. 

Vsekakor pa bo potrebno 
zaostriti odgovornost do ti-
stih občanov, ki se ne zave-
dajo, da je neokrnjena in či-
sta narava naša skupna skrb 
in dobrina. Na to nismo dolž-
ni opozarjati samo zaradi nas 
samih, ampak tudi zaradi na-
ših zanamcev. 

DARKO NARAGLAV 

UMRLA JE NAJSTAREJŠA LAŠČANKA 
V" nedeljo je po daljši 

bolezni podlegla Rozalija 
Ferenčakova iz Laškega v 
95. letu starosti. Še lani je 
ta izjemna ženska s svo-
jim prirojenim smislom 
za iskriv humor in domi-
selnost razveseljevala vse 
bolj razredčene vrste 
svojcev in širok krog 
znancev in prijateljev. Bi-
la je bister vrelec priče-
vanj svoje bogate in ne 
vselej radostne življenj-
ske izkušnje. Narodnost-
no globoko zavedna, raz-
gledana in razumevajoča 
v visoki starosti ni doživ-
ljala novih časov odtuje-
no. Rojena vrani dobi in-
dustrijskega veka je mi-
selno in pojmovno dora-
sla atomski dobi in pora-
jajočemu se prodoru v 
kozmos. 

Ob svoji devetdesetlet-
nici je hudomušno in s 
kančkom trpkosti pove-

dala, da »mladino«, ki 
zdaj umira, komajda poz-
na, saj so bili njen stik s 
svetom obiski, tisk in ra-
dio. 

V mladosti je bila vneta 
gledališka amaterka in 
prizadevna društvena de-
lavka. S špartansko 
vztrajnostjo seje borila za 

svobodo in življenje svo-
jega sina. Ko je omahnil 
kot žrtev fašističnega na-
silja, jo je hudo potrlo, ne 
pa zlomilo. 

Ko je za možem, sinom 
izgubila še hčer soji bili v 
oporo vnukinja, njen so-
prog in pravnukinja. Nje-
na človečnost in priljub-
ljenost pa sta bili naložba, 
ki se ji je obrestovala z 
dobrimi sosedskimi stiki, 
številnimi prijatelji, ki so 
jo spoštovali, prej zaradi 
njenega značaja, kot zara-
di častitljive starosti 
same. 

Kolikšen je bil njen 
ugled, kakšna je bila bera 
človeških src, ki jih je 
znala s svojim odnosom 
do ljudi osvojiti, je sliko-
vito pokazalo zadnje slo-
vo, ki se nadaljuje s traj-
nim spominom. 

JURE KRAŠOVEC 

CELJE 

POTRJENA POT 
Sprejeti družbeni plan 81-85 

Delegati vseh zborov celj-
ske občinske skupščine so 
na ločenih sejah, v torek, 17. 
t. m., med drugim sprejeli 
družbeni plan občine za no-
vo srednjeročno obdobje. Ta 
odločitev je dala sicer več 
kot delovnemu razpoloženju 
na zasedanju tudi slavnostni 
pečat. Takšni dokumenti se 
sprejemajo le enkrat v petih 
letih. S potrditvijo petletne-
ga družbenega plana je bilo 
zaključeno tudi veliko nekaj-
mesečno delo, čeprav seveda 
glavno, to je izpolnjevanje 
načrta, šele pride. 

Družbeni načrt poudarja 
vsa pota stabilizacije, vsa 

prizadevanja dobrega gospo-
darjenja, povečevanja izvo-
za, gospodarnih naložb itd. 

Delegati so nadalje sprejeli 
poročilo o obrambnih pri-
pravah in uresničevanju na-
log splošnega ljudskega od-
pora v občini v minulem le-
tu, v tej zvezi tudi naloge za 
nadaljnje delo na tem po-
membnem družbenem po-
dročju. 

Tudi poročilo o minuli 
hortikulturni akciji je nalete-
lo na dober sprejem, prav ta-
ko pobuda, da je treba začeti 
akcijo nadaljevati, saj se v 
njej kaže odnos do okolja, v 
katerem delamo in živimo. 

Med štirimi odloki je bil 
tokrat sprejet tudi odlok o 
ureditvi cestnega prometa v 
naseljih v občini Celje in s 
tem tudi odločitev, da bo Trg 
V. kongresa zaprt za promet 
z motornimi vozili. 

M. BOŽIC 



KULTURNI PLENUM OK ZSMS CELJE 

ZDRUŽENI V KULTURI 
Zaključek javne razprave o kulturni politiki mladih 

Kulturni plenum, s kate-
rim se bo OK ZSMS v Celju 
vključila v javno razpravo 
o kulturni politiki ZSMS in 
dejavnosti mladih na po-
dročju kulture, bo v petek 
20. marca ob 14. uri v veliki 
dvorani Narodnega doma. 

V Celju so se mladi odloči-
li, da javno razpravo, ki jo je 
pripravila Republiška konfe-
renca Zveze socialistične 
mladine Slovenije, zaključi-
jo v obliki problemske kon-
ference - plenuma, ker me-
nijo, da je mladina v Celju 
dobro organizirana. Njena 
aktivnost se izraža v uspeš-

nem delovanju različnih kul-
turnih društev in skupin^ 

Da so njihova pričakova-
nja utemeljena, nam priča 
velika aktivnost in sodelova-
nje društev in skupin v pred-
pripravah na plenum, ki naj 
bi v prihodnje postal najširša 
tribuna mladih, ki bo usmer-
jala njihovo celotno dejav-
nost. 

Kulturni plenum se bo pri-
čel ob 14. uri, kjer bodo mla-
dinske skupine in društva 
predložila svoje ugotovitve 
in predloge v zvezi z javno 
razpravo in obenem prikaza-

le svoje delovanje in proble-
me, s katerimi se srečujejo. 
Poleg delegatov in vseh dru-
štev in skupin bodo prisotni 
tudi individualni mladi 
ustvarjalci. 

Prikaz kulturnih ljubitelj-
skih dejavnosti mladih bo 
zajet v kratkem kulturnem 
programu, ki bo potekal v 
KUD Zarja v Trnovljah s pri-
četkom ob 17. uri. Obsegal 
bo prikaz dejavnosti v mla-
dinskih društvih in organiza-
cijah. Ob koncu programa 
bo razgovor in kritična oce-
nitev prikazanih točk. 

Na problemski konferenci 
bi sprejeli tudi sklep o usta-
novitvi Kulturnega centra 
mladih v Celju, ki naj bi 
združeval vse mlade, ki se 
neposredno udejstvujejo v 
kulturnem ustvarjanju, ter 
tiste, ki spremljajo kulturne 
dogodke in si želijo še tesnej-
šega sodelovanja na kultur-
nem področju. 
VIOLETA V. EINSPIELER 

PRIZNANJE MILETU KORUNU 

ZA CANKARJA 
Štiri režije našega klasika 

Minuli petek je bila v pro-
storih kulturne skupnosti 
občine Celje majhna, skro-
mna a prisrčna slovesnost. 
Kot smo že poročali, je ob 
letošnjem kulturnem prazni-
ku slovenskega naroda dobil 
priznanje v celjski občini tu-
di gledališki režiser Mile Ko-
run. V obrazložitvi piše, da si 
je priznanje prislužil za izre-
dne umetniške dosežke na 
področju gledališke režije v 
Slovenskem ljudskem gle-
dališču v Celju. 

Mile Korun se je kot reži-
ser prvič srečal s celjskim 
poklicnim odrom pred pet-
indvajsetimi leti, ko je režiral 
slovensko noviteto Miloša 
Mikelna »Dež v pomladni 
noči«. 

Omenjeno priznanje pa je 
v največji meri vezano na 
njegove štiri uprizoritve na-
šega klasika Ivana Cankarja 
in sicer gre za delo Za naro-
dov blagor. Hlapce, Pohujša-
nje v dolini Sentlorjanski in 
nazadnje Lepo Vido. Z reži-
jami omenjenih del je Mile 
Korun najbolj izrazito opre-
delil svoje videnje sodobne-
ga Cankarja. Tako je v svo-
jem dosedanjem režijskem 
opusu največ del Ivana Can-
karja režiral ravno na odru 
celjskega gledališča. Njego-

vo celotno gledališko delo-
vanje pa sloni na zavesti, da 
ne more biti slovenskega 
gledališča brez slovenske 
dramatike. 

Ker je Mile Korun letos 
prejel tudi Prešernovo na-
grado v Ljubljani, podelitev 
pa je bila hkrati v Ljubljani 
in Celju, se je vabilu celjske 
kulturne skupnosti odzval 
šele sedaj. Ni skrival veselja 
ob prejetju priznanja v Celju, 
ki mu pomeni mnogo. Mno-
go zaradi tega, ker je dobil 
priznanje v občini, kjer ne 
stanuje. Mnogo mu pomeni 
tudi to, ker Celje ni pozabilo 
na njegov delež pri razvoju 
slovenskega gledališča in je 
skrbno zabeležilo vsako nje-
govo odrsko stvaritev. Zato 
je tudi na omenjeni slove-
snosti dejal, da mu pomeni 
režiranje v celjskem gledali-
šču poseben praznik, kot ne-
kakšen priboljšek k vsako-
dnevnim opravilom. 

Na posnetku: predsednica 
skupščine kulturne skupno-
sti občine Celje Aleksa Gaj-
šek-Krajnc predaja prizna-
nje Miletu Komnu. Srečanja 
z režiserjem sta se še udeleži-
la prof. Slavko Pezdir in 
upravnik SLG Celje Stanko 
Potisk. 

D. MEDVED 

»TRIJE ANGELI« 
VBRASLOVČAH 

Člani dramske sekcije kul-
turno-prosvetnega društva 
France Prešeren iz Vojnika 
so v nedeljo, 15. marca gosto-
vali v Braslovčah, in sicer s 
komedijo Trije angeli, ki jo 
je na oder postavil Tone 
Zorko. VM 

ZAMliVOSn IZ POKRAJINSKESA 
MUZEJAVCELJU 

KIPARSKA DELA IZ DEPOJEV 
Ob skoraj stoletnem zbiranju gradiva 

v Pokrajinskem muzeju v Celju je nasta-
la poleg drugih tudi dokaj bogata zbirka 
kiparskih del, ki izpovedujejo tvornost 
domačih in tujih ustvarjalcev od sred-
njega veka do danes. Nekatere plastike 
iz te zbirke, zlasti še dragoceni srednje-
veški primeri in tisti, ki kažejo značilne 
dosežke baročnih delavnic Janeza Boži-
ča iz Laškega, Mihaela in Janeza Pogač-
nika iz Slovenskih Konjic ter Ferdinan-
da Galla iz Celja, so že predstavljene na 
stalni razstavi umetnostne in kulturno-

zgodovinske zbirke v Stari Grofiji, vse 
ostale pa so shranjene v depojih. 

Namen sedanje občasne razstave je, 
da opozori javnost na poseben izbor pía-
stik iz depojev in prikaže doslej nepoz-
nane zbirateljske možnosti in uspeh 
celjskega muzeja. 
Gre namreč za vrsto kiparskih del, ki so 
bila že ob prenosu v muzej poškodova-
na od razjed in razpok, brez slikovite 
barvitosti, bleščeče pozlate ter zgovor-
nih atributov.. . Ti kipi še niso bili 
restavrirani in zato lahko opazimo, ko-
likšno škodo je na njih povzročila nevi-l 
dna sila časa. . . Prava sreča je, da so bili 
kipi pravočasno spravljeni v muzej. 

Glavni poudarek na razstavi je name-
njen eksponatom domače provenience 
anonimnih avtorjev, ki kažejo slogovne 
značilnosti tistih kiparskih, rezbarskih 
in kamnoseških dosežkov, kakršni so 
nastajali pod vplivom številnih vzorov 
in bi jih lahko označili kot preproste, a 
zanimivo oblikovane likovne izpovedi. 

Med razstavljenimi kipi je največ figu-
ralike. Prevladujejo lesene plastike, ki 
so bile prvotno vključene v cerkvene 

oltarne kompozicije ali pa so imele dolo 
čeno funkcijo drugje. 

Svoj pomen v razstavnem konceptu 
imajo izbrane okrasne in drugače upo-
rabne plastike, ki so bile prinesene na 
celjsko ozemlje in imajo specifično kul-
turnozgodovinsko veljavo. Prav te pla-
stike, narejene iz brona, alabastra, kera-
mike, porcelana, voska in roženine, iz-
pričujejo, kako raznovrstni materiali S( 
bili uporabljeni pri oblikovanju in 
kakšno spretnostjo so uresničevali moj 
stri svoje zamisli. MILENA MOSKON 

ZORA ČERVINKOVA 
V imensko kazalo oblikovalcev celjske gledališke 

tvornosti za njene pionirske čase, smo vrisali nov sim-
bol slovesa za vedno, vrisali smo ga pred ime - ZORA 
ČERVINKOVA. V torek, 10. t. m. smo njeno, od dolgo-
trajne bolezni izmučeno telo položili k večnemu po-
čitku na pokopališču na Polzeli... 

Le malo je še rojakov, ki bi vedeli za pokojničin 
gledališki prispevek v letih predvojnega Celja; neko-
liko več nas je, ki nam je v spominu njena vrnitev na 
osvobojeni gledališki oder izza sezone 1947/48. Filipi-
čeva slavnostna številka Gledališkega lista 1952/53 še 
prišteva Zoro Cervinkovo med stalne nepoklicne 
igralce. Sezona 1951/52 velja za njen najobsežnejši re-
pertoar, saj je tedaj odigrala kar osem vlog, nakar se je 
po konstituiranju oficielnega gledališča še za nekaj 
časa preselila na deske Delavskega odra. 

Njen nastop, njena gesta, ne njena beseda sicer niso 
izzivale kritiškega leporečja, zato pa več priznanja v 
sami gledališki hiši za njeno pripravljenost, da je z 
veseljem sprejemala vloge, ki jih sicer dramaturgi uvr-
ščajo med »obrobne«. Cela vrsta jih je, ki so vendar 
ostale za vedno podčrtane kot »najbolj vidno od vseh, 
stilno oblikovane«, s smislom za realistično igro po-
dane«, »dobro odigrane« vloge in podobno. Na primer: 
Eysfeld-Hillova (Pygmalion), GarzaroUijevka (Krajn-
ski komedijanti). Belina (Namišljeni bolnik), Barba -
varuh poštenosti in človeške dobrote (Pri Hrastovih), v 
množici prav izrazita Kalandrova žena (Hlapci), Arnol-
fova služkinja Žoržeta (Šola za žene), radovedna in 
žlobudrava služkinja Dora (Draga Ruth) itd. itd., da ne 
pozabimo še materinskih vlog v Gombačevih postavi-
tvah mladinskih iger... Sestavljalci slovenskega gle-
dališkega leksikona (1972) so tedaj Zoro Cervinkovo 
upravičeno uvrstili med delavce, »ki so pri nas vidneje 
delovali na področju dramskega gledališča«. 

Slava njenemu spominu! 
GUSTAV GROBELNIK 

LOŠKI RAZGLEDI 

REDNO MED DRALCI 
27 let tradicije v službi domoznanstva 

z Valvazorjevo nagrado 
1979 za kultumo-politično 
in muzejsko poslanstvo na-

frajeno Muzejsko društvo v 
kofji Loki, ki se uveljavlja 

tudi s publicistično in za-
ložniško dejavnostjo, m. dr. 
z izdajanjem Loških razgle-
dov, je pretekle dni razpo-
slalo med svoje številne na-
ročnike njih 27. letnik, se 
pravi - letnik 1980. 

, Prvi zvezek tega ugledne-
ga zbornika je izšel leta 1954, 
t. j. dve leti za prvim letni-
kom Celjskega zbornika. Od 
tedaj izhaja redno ysako leto, 
točno za občinslči praznik 
starodavne Škofje Loke. Ne-
dvomno gre zasluga za redno 
izhajanje, zlasti pa za erudi-
tivno in aktualno tehtno vse-
bino samega zbornika škof-
jeloškemu krogu kulturnih 
in družbenih delavcev, da ne 
omenimo več desetin delov-
nih kolektivov, ki z občinsko 
kulturno skupnostjo uvidev-
no podpirajo vsakoletni izid. 

Tudi letnik 1980, o kate-
rem tu poročamo, prihaja na 
svetlo v prvotni uredniški 

zasnovi - s štirimi vsebinski-
mi deli: z »razgledi« po raz-
nih strokovnih področjih in 
raznih časovnih obdobjih lo-
škega ozemlja, s prispevki o 
narodnoosvobodilni borbi, z 
leposlovjem ter z različnimi 
zapiski, spomini in podob-
nim gradivom, na koncu z 
vsakoletno kroniko, kakršno 
Celjani pogrešamo že odkar 
sta jo sklenila vikar Ignacij 
Orožen in tiskar Julius Jere-
tin »v Celi 1854«. 

Prvi, tokrat dve tretjini ce-
lotne vsebine obsegajoči del, 
posega v gospodarsko, 
umetnostno in literarno zgo-
dovino, v etnografijo in nara-
voslovje, vse - enako kot 
ostalo branje - izpod peres 
znanstvenih, kulturnih in 
prosvetnih delavcev ter stro-
kovnjakov - sinov in dedi-
čev kulturnozgodovinske 
tradicije Škofje Loke, kot 
npr. dr. Pavle Blaznik, prof. 
France Planina, dr. France 
Leben, Sveto Kobal itd., itd., 
ali ki so tu našli svoje delov-
no področje, kot npr. 
dr. Branko Berčič, prof. Ma-

rija Jamer-Legat in dr. Vse-
bina posameznih sestavkov 
je ponazorjena s številnimi 
ilustracijami, a spominu svo-
jega najdražjega gosta Mar-
šala Tita so se avtorji oddol-
žili z osemstransko prilogo 
posnetkov pokojnega Marša-
la na obiskih v Skof ji Loki in 
okolici v letih 1959-1977. 

Devetčlanski uredniški 
odbor je tudi z letnikom 1980 
povsem izpolnil namen Lo-
ških razgledov, zastavljen ob 
prvem letniku: »pospeševa-
nje domoznanskega razisko-
vanja ter poglobljeno sezna-
njanje društvenih članov, 
naročnikov in drugih bral-
cev z dogajanjem na loškem 
ozemlju«. G.G. 

KLUB KULTURNIH DELAVCEV 

VRATA ODPRTA 
V sredo in petek in ob prireditvah 

ž e samo poročanje o kul-
turnih dogodkih v klubu 
kulturnih delavcev Ivan 
Cankar v Celju govori o 
tem, da se je pravo življenje 
v klubu že začelo. Kljub te-
mu naj današnji zapis služi 
kot dopolnilna informacija 
za vse tiste, ki še ne poznajo 
dobro vsebinske zasnove 
kluba in ki pri svojem kora-

ku še oklevajo, da bi vst 
li v klub. 

Klub kulturnih delavc« 
bil ustanovljen 9. febn. 
1976 in predstavlja pn 
voljno združenje kultu 
delavcev: umetnikov, sv 
dnih umetnikov, pokli 
kulturnih delavcev, lju 
Ijev in organizatorjev ku 
nega življenja. Celotno ( 
vanje v klubu naj bi ustv 
lo tovariško družabni 
med kulturniki, omogc 
izmenjavo stališč o kulti 
umetnosti. Vsebina naj 
ma tudi vzgojno izobrai 
nje na kulturnem podro 
obliki predavanj, pogov( 
klubskih večerov in eki 
zij. Dajala naj bi pobu 
celjski občini in širšem 
štoru za še boljše uvelj« 
nje kulture kot bistven 
stavine družbenega ž 
nja, da omogoča izmei 
kulturnih dobrin občin' 
Ije in širšega prostora, d 
je vzpodbude za sproši 
umetniških interesov 
ustvarjalnosti na vseh 
neh in da vzpodbuja p¡ 
lo vanj u svojih članov p 
nost samoupravnim c 
naše družbe. 

Član kluba lahko po 
vsak občan, ki se pok 
ali ljubiteljsko ukvarja ; 
turo, ki sprejme in se i 
po pravilih Iduba, tvon 
deluje pri delu in s s' 
osebnim ravnanjem sk: 
njegov ugled. Ob vstop 
da vsak pismeno prisi 
izjavo in dobi izkaznico 
opremljena s sliko. Izkž 
je neprenosljiva, član p 
ko pripelje v klub gos 
katerega odgovarja. 
Klub je odprt ob sred 
petkih med 19. in 24. l 
seveda ob prireditvah, 
so te izven omenjenegs 
V tem času se je možn 
včlaniti, članarina za le' 
leto pa je 150.000 dinai 



OGLED 
ÌA PLATNO 

U KAR DAŠ 
pored kina Union v Ce-
nam bo tudi v tem tednu 
tregel z domačim fil-
n, to pot z lanskoletnim 
}m hrvaškega režiserja 
dana Žižiča, ki je bil 
pno s Krunom Quienom 
i scenarist za film Daj, 
daš. V vlogah so se v 

I delu predstavili Sreten 
irović. Jasna Opalič, 
bodan Milovanović, 
\nko Lepetič, Fabjan Šo-
ović in drugi, 
e smo običajno v ocenje-
ju domačih filmskih del 
anesljivi in v njih običaj-
iščemo dobro, ki opravi-
; slabo, potem je treba ob 
iškem pogledu na film 
, kar daš narediti izjemo, 
predvsem zato, ker se je 
ser lotil izredno zanimive 
le iz sodobnosti. S svojo 
d bo je želel film razkrin-
\ lažnost malomeščanske 
rale in opozoriti na rasto-
:onflikt med socialno ra-
nimi sloji v družbi. Na 
stran je postavil dobro 

ečo meščansko družino, 
v sebi nosi vse atribute 
iomeščanščine, na drugo 
iekle iz obrobja, barakar-
ga naselja, polnega alko-
izma in značilnega vede-
lumpenproletariata. Vso 
mivost poskusa pa je 
Hla skonstruirana in s 

povsem neprepričljiva 
dba o ljubezenski roman-
ii ni nič drugega kot test-
reizkus nesocialnega ve-
ja mlade osebe, v cilju 
'toij še priprave na zago-
diplomske naloge s po-

čja socialne psihologije, 
ralni razvrat se sprevrže v 
¡ala svetniško čistost, 
Jstavnik meščanske (ne) 
rale pa prikaže svoj sloj v 

nopolnega razkroja ka-
koli humanih vre-

^jdatno spogledovanje z 
*iko, ki ima za cilj pač 
,o vabljivost v smislu do-
§a obiska, je le še doda-
\razlog za razmeroma zelo 
•o oceno tega filma. 

BRANKO STAMEJCIC 

ZA MLADE PRIJATELJE GLASBE 
Celjski pianist Hinko Haas je obiskal mlade prijatelje glasbe na celodnevni osnovni šoli 

Fran Roš v Celju. Posredoval jim je dela Bacha, Mozarta, Schumanna, Beethovna, Musorg-
skega in Chopina. Svoje izvajanje je tudi komentiral in v enournem nastopu podal marsikaj 
zanimivega iz sveta klasične glabe. Učenci so ga nagradili z burnim aplavzom, s čimer so 
dali nedvoumno vedeti, da si takih srečanj še želijo. 

D. MEDVED 

^NOVO 
KULTURNO 
DRUŠTVO 

16. marca smo v COS Fran 
Roš v Celju ustanovili kultur-
no društvo. Vanj so se že 
vključili naslednji krožki: li-
kovni, pevski, novinarski in 
učenci, ki delajo v šolski 
knjižnici. Društvo smo usta-
novili z željo, da še bolj pope-
strimo kulturno življenje na 
šoli. Na ustanovnem občnem 
zboru, ki so se ga udeležili 
predstavniki krajevne skup-
nosti Nova vas, predstavnik 
pokrovitelja Javna skladišča, 
Roševega krožka in Zveze 
kulturnih organizacij. Dobro 
delo nam je zaželel predstav-
nik Javnih skladišč, predse-
dnik IO sindikata Ivan Si-
mon, v imenu ZKO pa Stefan 
Zvižej, ki je tudi dejal, da 
smo že enainštirideseto kul-
turno društvo v občini. Za 
predsednico šolskega kultur-
nega društva smo izvolili 
Barbaro Zeleznik. 

KSENIJA ULAGA, 5. b 
novinarski krožek 

COS F. ROS 

RIMSKE TOPLICE: 
»DONEČA« PARTIZANSKA PESEM 

Prazna dvorana in dober program sta glavni značilnosti 
sobotne prireditve v dvorani VCMR Rimske Toplice, ki jo je 
organizirala občinska konference Zveze socialistične mla-
dine Laško. 

Na prireditvi z naslovom Večer borbenih in revolucionar-
nih pesmi so nastopili člani mladinskega gledališča iz Radeč 
s skrbno in kvalitetno izvedenim recitalom Kajuhovih pe-
smi, klub študentov iz Laškega pa se je predstavil s prav 
tako solidno izvedenim izborom revolucionarnih in borbe-
nih pesmi. 

Druga ocena te prireditve je manj spodbudna, ker sta se 
nastopajoči skupini predstavili tako rekoč prazni dvorani, 
saj ob dejstvu, da je program spremljalo le 14 poslušalcev, 
od teh 12 pripadnikov JLA, še ne moremo govoriti o publiki, 
ki ji je vsaka takšna prireditev prvenstveno namenjena. 
Kako so se počutili izvajalci programa v prazni in doneči 
dvorani pa najbrž ni treba posebej poudarjati. 

M. AGRE2 
DOBRODOŠLI PEVCI! 

Do zadnjega kotička napolnjena dvorana Narodnega doma v Celju 
je bila petek, 13. marca zvečer dokaz, da je zborovsko petje živo. 

Petkov koncert je organizirala Kovinotehna Celje, ki je tokrat 
povabila v goste moški pevski zbor Elektroelementa iz Zagorja-
Izlake. Zboru je uspešno dirigiral Franci Steban. Delavci iz celjskih 
delovnih organizacij so z aplavzom nagradili domači zbor Kovinote-
hne in gostujoče pevce in s tem potrdili, da si podobnih prireditev še 
želijo. MP 

IZJEME RUŠIJO ENOTNOST 
Preprosto in jasno je bilo stališče Občinskega sindi-

kalnega sveta v Slovenskih Konjicah o tem, kako naj v 
posameznih organizacijah združenega dela počastijo 
8. marec. Tako kot leto poprej: na dostojen, kulturen 
način, s predstavami in prireditvami, s pogovori o 
položaju žensk, brez daril. V vseh delovnih okoljih so 
takšno stališče upoštevali in pripravili vrsto proslav v 
delovnih organizacijah, krajevnih skupnostih, vzgoj-
novarstvenih ustanovah in nekaterih šolah. V vseh, 
razen v treh delovnih organizacijah: Komunalnem po-
djetju, LIP in Kovinarju Vitanje. Malo jih je bilo, ki se 
niso držali dogovora, manj kot lani, pa vendar veliko, 
veliko preveč. 

Saj denar, ki so ga v teh treh sredinah namenili za 
obdaritev žensk, ne pomeni dosti. Skoda, ki so jo s 
svojim samovoljnim ravnanjem povzročili v občini, pa 
skoraj ni izmerljiva. Rušijo zaupanje v tisto, za kar so 
se odločili, zaupanje v skupno delo, skupne dosežke. 
Ce se ob taki, lahko rečemo malenkosti, niso držali 
dogovora, kako bi pa bilo ob pomembnejši akciji ob-
činskega sindikalnega sveta? Ob vsem tem pa so v LIP 
osnovne organizacije sindikata podprle skupno stali-
šče, v Komunalnem podjetju prav tako niso predlagali 
nagrad. Pa so vseeno samoupravni organi sprejeli dru-
gačne sklepe. O skupnem stališču so bili seznanjeni 
tudi individualni poslovodni organi, pa so ravnali proti 
njim. Mar lahko govorimo celo o privatiziranju samo-
upravnih procesov? Huda obtožba, vendar potrebna. 
Potrebna, da do tega ne bi več prihajalo. Ne v teh treh 
primerih, ne v občini, ne drugje. Ne moremo in ne 
smemo dovoliti, da posamezniki rušijo skupna priza-
devanja, pa naj bodo opravičila še taiko sprejemljiva. 
Težko je to razložiti in razumeti tam, kjer so se dogovo-
rov držali. Ni čudno, če so ogorčeni in pravijo, da v 
bodoče tudi sami skupnih izhodišč ne bodo upošte-
vali, če ne bodo veljali za vse. Potem se pa lahko kar 
prenehamo dogovarjati. Kakšno zmedo bi to povzro-
čilo v političnem življenju, si ni mogoče niti predstav-
ljati. Ob takih primerih se pokaže naša zrelost in nezre-
lost. 

MILENA B. POKLIC 

NOVO V KS SAVINJA 
V Krajevni skupnosti Savinja Celje so na skupščini, 

ki jo je 6. 3. sklical iniciativni odbor pri IO SZDL Celje, 
ustanovili krajevno organizacijo Rdečega križa. Izvo-
ljen je bil devetčlanski odbor, vodje aktivov in drugi 
organi. Predsednica novoustanovljene humanitarne 
organizacije je Vladka Hercog. Izvoljen pa je bU tudi 
aktiv mladih, ki se je že obvezal, da bo tesno sodeloval 
s krajevno organizacijo RK v vseh zastavljenih akcijah. 

Zastavljeni program za letošnje leto je pester. V 
ospredje so postavili obiske pri starejših krajanih, so-
delovanje z zdravstvenimi in socialnimi službami ter z 
družbenopolitičnimi organizacijami v krajevni skup-
nosti. 

D. POLSAK 

JEZIKOVNO 
RAZSODIŠČE 

: ieskanje, deskalni klub 

¡ Občinska konferenca SZDL iz Pirana se je obrnila 
i a Jezikovno razsodišče za mnenje v zvezi s preimeno-
janjem »Športnega društva Keka« v »Windsurfing 
i lub Piran« in zapisala: »Na našo pripombo o uporabi 
i ngleškega izraza v imenu so nam pojasnjevali, da je ta 
j'saz mednarodno verificiran in da ni ustreznega slo-
jenskega ali italijanskega.« 

Ker je ena od nalog Jezikovnega razsodišča boj z 
J epotrebnimi tujkami, tudi pri poimenovanju delov-
jih organizacij, društev, klubov in podobno, predla-
gamo piranskemu klubu, naj namesto surfinga 
.J prejme slovenski izraz deskanje, ki ga za to panogo 
g porta uporablja mariborski Večer. 
,!len 417 Zakona o združenem delu namreč določa, da 
t ne delovne ali temeljne organizacije »ne sme vsebo-
" ati izrazov, ki so neznani v jezikih narodov in naro-

nosti Jugoslavije«. To smiselno velja tudi za društva 
Ј.Ј 1 klube. 

f Izraz deskanje je naslonjen na bistveno potrebščino 
^ ri tem športu - deska - in narejen kot v podobnih 

îralnih ali športnih panogah: žoga - žoganje, kotalke -
^ otalkanje. Izpeljava in uporaba sta zadosti prožni in 

azorni: deskati se po morskih valovih, deskanje na 
5 lorju, deskanje na jezeru, deskalni šport, deskalne 
"ikme, deskalni klub (torej: PIRANSKI DESKALNI 
''' L U B ali DESKALNI KLUB PIRAN), deskalec, de-
'̂ Jkalka, deskalski tečaj, deskališče, deskalnica... 
rt 

Tujka surfanje je torej povsem nadomestljiva, o tem 
'•^am priča tudi izraz daskanje, ki ga za ta šport uporab-
'lajo na srbohrvaškem področju. 
li 

Razsodišče vabi posameznike, društva, organizacije 
^ vse druge, ki jim ni vseeno, kako Slovenci govorimo 

^ pišemo, naj predloge in pobude za boljše jezikovno 
^ražanje pošiljajo na naslov: 
in 
k Sekcija za slovenščino v javnosti. Jezikovno razsodi-

RK SZDL Slovenije, 61000 LJUBLJANA, Ko-
0 'ženskega 7. 
to 

GLASBENA ŠOLA V ŠENTJURJU 

GLASBENA PRAVUlCA 
Prvi koraki k ustvarjalnemu in odgovornemu delu 

Glasbena šola skladateljev Ipavcev 
v Šentjurju pri Celju je v okviru učne-
ga programa pripravila glasbeno prav-
ljico po Ribičičevi pravljici Kraljestvo 
palčkov. Premijera je bila že za novo 
leto za šolarje iz Šentjurja, nastopali so 
še za osnovno šolo v Slivnici in nazad-
nje ob počastitvi dneva žena v Šentjur-
ju, vsakemu povabilu pa se bodo z 
veseljem odzvali. 

Dejavnost teh mladih glasbenikov je 
glede na razmere, saj je veliko učen-
cev, ki se vozijo iz Slivnice, Planine, 
Dramelj in Ponikve, zelo uspešna in 
raznovrstna. Poleg rednega učnega 
programa, ki obsega tudi produkcije 
in absolventski večer ob koncu leta, 
sodelujejo tudi z organizacijami zdru-
ženega dela v občini, kjer gojence po-
vabijo, da popestrijo program na pro-
slavah. Kot pravi njihov mentor in 
glasbeni učitelj Ciril Jagrič, traja to 
sodelovanje že leta in za učence pred-
stavljajo take prireditve ne le vajo, 
temveč vzbujajo pri njih občutek, da 
jih upoštevajo, da njihovo delo cenijo, 
zato se za vsak nastop temeljito pripra-
vijo. 

Glasbena pravljica pa zahteva veliko 
več časa za vaje in priprave. Tokrat so 
sodelovali vsi učenci razen tistih, ki se 
vozijo, in bodo v bodoče morali orga-
nizirati svoje delo tako, da bodo tudi ti 
gojenci deležni pričakovanja in ne-
strpnosti pa tudi naporov, ki spremlja-
jo delo na odru. Kraljestvo palčkov je 
za glasbeno pravljico priredil in režiral 
Ciril Jagrič, pomagala pa mu je sode-
lavka Jerica Inkret, ki je lani postavila 
na oder glasbeno pravljico Kresničke. 
Nekoliko problemov so imeli z dvora-
no, ki jim ni bila vedno na razpolago za 
vaje, pa tudi sicer, samo z dobro voljo 

in z veliko ljubeznijo do dela so lahko 
premagali ovire. Denarja za podobne 
dejavnosti je še zmeraj premalo, zato 
se morajo znajti, kot pač znajo. Kostu-
me so jim tokrat sešile mame, nekaj 
iznajdljivosti je bilo potrebno tudi pri 
postavitvi scene. Tu in tam nekateri še 
nimajo dovolj razumevanja za mladin-
ske dejavnosti, češ za otroke je tako in 
tako vse dobro. Samo delo, nastopi, 
kjer jih ljudje lahko vidijo in slišijo, 
lahko obrode tudi drugačne sadove, 
ne le pohvale in ploskanje. Seveda bi 
lahko še več naredili, lahko bi imeli še 
več nastopov, gostovanj, vendar, peda-
gogi so le štirje, učencev pa je vsako 
leto več. Učitelji želijo, tako kot njiho-

vi učenci, da bi vsako leto imeli mož-
nost, da postavijo vsaj eno glasbeno 
pravljico, saj jim uspeh, ki so ga doži-
veli z uprizoritvijo Kraljestva palčkov, 
vzbuja voljo in željo do dela. Otrokom 
je na vsak način potrebno omogočiti, 
da svoj interes nekje izrazijo in zado-
voljijo. To je potem lahko prava pot, 
po kateri bodo postali jutri aktivni in 
ustvarjalni mladinci. Nastop predstav-
lja otroku lepo doživetje in veliko ob-
veznost. Tu se krepi njegova odgovor-
nost, disciplina do dela in do tistih, ki 
jim je to delo namenjeno. 

Ciril Jagrič se že vrsto let ukvarja z 
mladimi glasbeniki in je vedno posku-
šal s svojimi učenci preseči strogo pe-
dagoško delo. To mu je uspelo na ta 
način, da je učence pritegnil k zanimi-
vemu in ustvarjalnemu delu, kjer lah-
ko posameznik izrazi svoj interes in 
seveda talent. Želimo, da bi učitelji in 
njihovi gojenci v glasbeni šoli v Šent-
jurju lahko uresničih svoje želje, kajti 
gradiva in idej je dovolj, volje do dela 
tudi. 

VIOLETA V. EINSPIELER 

Gojenci glasbene šole z mentorjem Cirilom Jagričem na vaji. 



RADIO CELJE - V ŽIVO 

ZNAMO SAMI SKRBETI 
ZA SVOJO VARNOST? 
Prejšnji četrtek je bila 

v sporedu Radia Celje 
zanimiva oddaja v živo, 
ki smo jo naslovili Ali 
znamo sami dovolj skr-
beti za svojo varnost. 
Gostje v oddaji so bili 
predstavniki celjske 
uprave za notranje zade-
ve Janez Paul, Matko Ko-
si in Franc Lavrič. Nekaj 
najbolj zanimivih podat-
kov, ki smo jih slišali v 
oddaji smo priredili tudi 
za bralce Novega te-
dnika. 

Vprašanje: Lansko leto 
je bilo živo, pretresljivo, 
težko. . . Mednarodna si-
tuacija ni bila nič kaj do-
bra. Kako je vse to vpli-
valo na našo varnost? 

J.Paul: »Pogajanja so 
res bila zaskrbljujoča. 
Stanje napetosti v svetu 
vznemirja tudi nas, ne 
smemo pozabiti temelj-
nega gospodarskega po-
ložaja v naši družbi. Naša 
prednost pa je bila in je 
vendarle v tem, da se vsi 
zavedamo resnosti polo-
žaja. Subjekt ivne sile na 
čelu z Zvezo komunistov 
nenehno vodijo bitko za 
čim prejšnjo sanacijo na-
stale situacije. Delovni 
l judje in občani postajajo 
vse bolj osveščeni in ve-
do, da bo mogoče težave 
odpraviti le z izpolnjeva-
n jem stabilizacijskih 
ukrepov. Neuresničeva-
nje stabilizacijskih ukre-
pov lahko vpliva na var-
nostne razmere.« 
Vprašanje: Lahko na 
kratko poveste, kako je 
bilo lani s kriminaliteto, 
prekrški, kršitvami jav-
nega reda in miru ter 
prometno varnostjo? 

J.Paul: »Skrb za var-
nost je vedno bolj prisot-
na, delovni l judje in obča-
ni so vedno bolj osvešče-
ni in skrb za varnostno 
vzgojo dobiva svoje me-
sto v programih dela po-
sameznih sredin. Var-
nostne razmere so zado-
voljive, svoj prispevek za 
to pa smo dali tudi organi 
za notranje zadeve. Boljše 
je bilo tudi sodelovanje z 
drugimi subjekti družbe-
ne samozaščite.« 

4174 PRIMEROV 
KRIMINALA 

Vprašanje: Bodimo 
kar konkretni in poglej-
mo, kako je bilo lani s 
kriminalom. Kje je bilo 
lani največ kaznivih de-
janj in koliko jih je sploh 
bilo? 

M. Kosi: »Vseh kazni-
vih de janj je bilo 4174. To 
pomeni, da je kriminalite-
ta v primerjavi z letom 
dni poprej narastla za 16,3 
odstotke. Največ kazni-
vih de janj smo odkrili de-
lavci organov za notranje 
zadeve, organizacije zdru-
ženega dela so prijavile 
30,7 odstotkov kaznivih 
dejanj, 17,5% pa drugi. Ti 
podatki veljajo za kazniva 
dejanja v gospodarstvu. 
Največ kaznivih dejanj je 
bilo v občini Celje (1622), 
sledi Velenje (640) in Ža-
lec (516).« 

Vprašanje: Koliko kaz-
nivih dejanj s področja 
gospodarskega krimina-
la ste odkrili? 

M. Kosi: »Vseh teh de-
janj je bilo 372, razen treh 
pr imerov pa smo vse razi-
skali. Največ je bilo pone-
verb, sledijo ponareditve 
ali uničenja uradnih li-
stin, na t re t jem mestu pa 

so zlorabe uradnega polo-
žaja.« 

Vprašanje: Na kazniva 
dejanja je menda vpliva-
la tudi slaba preskrba? 

M. Kosi: »Res je. S tanje 
smo spremljali, obveščali 
pristojne organe in po po-
trebi tudi ukrepali. Mno-
gokrat tudi skupa j z inš-
pekcijskimi službami. 
Spremljali smo tudi po-
manjkan je repromateria-
lov in surovin v industriji. 
Na področju gospodar-
skih naložb nepravilnosti 
ni bilo, dve pa sta bili na 
področju negospodarskih 
naložb.« 

PO SAMOMORIH 
SMO MED PRVIMI 

Vprašanje: Kako pa je 
bilo z ostalo kriminali-
teto? 

M. Kosi: »Poudariti 
moram, da v glavnem sta-
nje ni bilo zaskrbljujoče. 
Veliko je bilo sicer tatvin, 
število požarov pa se je 
močno zmanjšalo. Prav-
zaprav jih je na našem ob-
močju manj kot v Slove-

niji. Med prvimi v repu-
bliki pa smo na Celjskem 
po številu samomorov. 
Kar 85 jih je bilo.« 

Vprašanje: Je bilo med 
prestopniki tudi precej 
mladoletnikov? 

M. Kosi: »Moram reči, 
da ne. Lani smo obravna-
vali 305 mladoletnih pre-
stopnikov, ki so skupa j 
storili 459 kaznivih de-
janj. Tatvin je bilo 293, ve-
likih tatvin 65, poškodo-
vanj tuj ih stvari 21, golju-
fij devet, štiri posilstva in 
štirje ropi.« 

Vprašanje: Kaj pa ma-
mila? 

»Nekaj je bilo prime-
rov nedovoljenega uži-
vanja mamil, vendar po-
jav ni v takšnem obsegu, 
da bi bil zaskrbljujoč.« 

Vprašanje: Kdo so uži-
valci mamil? 

M. Kosi: »V glavnem 
mladi l judje. Od delavcev 
do dijakov. Gre predv-
sem za ljudi, ki doma po-
grešajo urejene družinske 
razmere.« 

JAVNI RED IN MIR -
ZADOVOLJIVO! 

Vprašanje: Število 
prestopkov s področja 
javnega reda in miru se 
je menda povečalo? 

F. Lavrič: »Res je. Ven-
dar le za 5,24 odstotkov in 
če upoštevamo, da je bilo 
podanih 2071 predlogov 
za 3253 prekrškov zoper 
2893 kršiteljev, potem 
moram reči, da je bilo sta-
nje tudi tu zadovoljivo.« 

Vprašanje: Za kakšne 
prekrške gre? 

F. Lavrič: »Najpogo-
stejši prekrški so prepira-
nje, kričanje in nedostoj-
no obnašanja na javnem 
mestu, pretepi, pijanče-
vanja, drzno vedenje, kla-
teš tvo . . . Največ kršitev 
so storili pod vplivom al-
kohola. Zadnji čas je bilo 
tudi nekaj skupinskih kr-
šitev javnega reda in mi-
ru, vendar smo tu odloč-
no ukrepali, tako da se je 
sedaj s tanje izboljšalo.« 

NAJVEČ NESREČ V 
OBČINI ŽALEC 

Vprašanje: Števi lo vo-
zil se iz leta v leto veča. 
Sklepamo lahko torej, 
da s tem upada promet-
na varnost. Bo to držalo? 

F.Lavrič: »Bo! Vendar 
pa moram, povedati, da 
opozorila organov za no-
tranje zadeve in drugih 
subjektov družbene sa-
mozaščite niso zaman. 
Prometnih nesreč s 
smrtnim bilo lani 76, torej 
osem manj kot leto dni 

poprej, hu je ali lažje po-
škodovanih je bilo 996 
oseb ali 67 man j kot leta 
1979... Kl jub temu pa je 
število mrtvih in poško-
dovanih še vedno veliko. 
Največ nesreč se zgodi v 
občini Žalec. Seveda za-
radi prometne lege te ob-
čine.« 

Vprašanje: Morda tudi 
zaradi obvoznice? 

F. Lavrič: »Obvoznica 
ni tako nevarna kot pravi-
jo. V večini nesreč je šlo 
za subjektivni faktor. 
Vseeno pa bo treba na tej 
cesti še izboljšati promet-
no signalizacijo.« 

Vprašanje: Je bilo veli-
ko pobegov? 

F. Lavrič: »28 je bilo 
hujših prometnih nesreč 
s pobegom. Nekaj teh pri-
merov je še neraziskanih. 
To še vedno kaže na ne-
human odnos voznika do 
poškodovanca. Pomemb-
no je, da si očividci pro-
metnih nesreč takoj zapi-
šejo številko vozila, vrsto 
in barvo. To nam precej 
pomaga pri raziskova-
nju.« 

NEPRIMERNE 
HITROSTI IN 
ALKOHOL 

Vprašanje: V čem so 
glavni vzroki prometnih 
nesreč? 
F. Lavrič: »V neprimerni 
hitrosti, sledijo pa izsilje-
vanje prednosti , vožnja 
pod vplivom alkohola ter 
nepravilno obnašanje 
pešcev v prometu. Pri 

smrtnih nesrečah pa je bil 
alkohol med povzročitelji 
na drugem mestu.« 

Vprašanje: Ste odvzeli 
veliko vozniških dovo-
ljenj? 
F.Lavrič: »383,611.174 pa 
je bilo vloženih predlo-
gov za hujšo kršitev cest-
no prometnih predpisov. 
Naši miličniki pa se drži-
jo principa najprej poma-
gaj in svetuj ter šele po-
tem kaznuj.« 

MILIČNIKI SE 
KOREKTNO 
OBNAŠAJO 

Vprašanje: Kako pa se 
sicer obnašajo miličniki 
na delovnem mestu. Je 
kaj pripomb na račun 
njihovega dela? 

J.Paul: »I.ahko rečem, 
da na račun njihovega de-
la n imam pripomb. Vča-
sih pri delu celo preveč 
tvegajo in se podajajo v 
nevarnosti.« 

Vprašanje: Pa vendar-
le je tu in tam tudi slišati 
pripombe na njihov ra-
čun, 

J.Paul: »To je razumlji-
vo. Pr ipombe so vedno. 
Sploh to velja za delavce, 
ki pridejo v službi v stik z 
l judmi in prav tu so milič-
niki še posebej izpostav-
ljeni.« 

Vprašanje: Je bilo na 
račun dela miličnikov 
kaj uradnih pritožb? 
J.Paul: »Povedati mo-
ram, da se število pritožb 
stalno zmanjšuje. Ce jih 
je bilo še leta 1978 32, pa 
je lani število že upadlo 
na 22. Le štiri pritožbe so 
bile upravičene. Povem 
naj tudi to, da takrat, ka-
dar miličniki vendarle 
grobo kršijo delovne 
dolžnosti na predlog ko-
misije za kršitve delovnih 
obveznosti morajo zapu-
stiti poklic. Pred kratkim 
smo imeli takšen primer. 
Njihovemu obnašanju 
posvečamo vso skrb. Mi-
slim pa, da je ugotovitev, 
da delavci organov za no-
tranje zadeve vse bolj za-
konito uporabl ja jo svoja 
pooblastila.« 

VARNOST JE SKRB 
VSEH NAS 

Vprašanje: Kakšna je 
torej sklepna ugotovitev 
našega pogovora? 

J. Paul: »Mislim, da 
varnosti vsi skupaj name-
njamo vedno več pozor-
nosti. Ne moremo pa mi-
mo ugotovitve, da bo tre-
ba varovanju osebne in 
družbene svojine name-
niti še več pozornosti. 
Mnogokrat gre za prime-
re očitno slabe osvešče-
nosti posameznikov in 
nespoštovanja ukrepov 
družbene samozaščite. 
Tudi delavska kontrola v 
OZD je še vedno premalo 
učinkovita, saj se notra-
nja kontrola preveč drobi 
po temeljnih organizaci-
jah. Več bo treba storiti za 
varnost pri delu. V zvezi z 
javnirn redom in mirom 
naj povem, da bomo še 
strožje izvajali odlok o 
prepovedi točenja alko-
hola vinjenim in mlado-
letnim osebam. V prome-
tu pa se bomo še bolj an-
gažirali pri preventivnem 
delu. Mislim pa, da je sta-
nje varnosti na našem ob-
močju dokaj zadovo-
ljivo.« 

J A N E Z VEDENIK 

SKUPŠČINA OBČINE LAŠKO 
komisija za podelitev Priznanja občine 
Laško - 2. julij 

RAZPISUJE 

na podlagi 8. člena odloka o uvedbi in podelitvi 
»Priznanja občine Laško - 2. julij« (Uradni vestnik 
občine Laško, št. 1-1/75) 

za leto 1981 

DESET PRIZNANJ 

Priznanja podeljuje Skupščina občine Laško za izre-
dne uspehe in dosežke pri pospeševanju gospodar-
skega in družbenega razvoja občine, dosežene v dalj-
šem časovnem obdobju. 

Priznanja lahko prejmejo posamezniki in skupine ob-
čanov, ki stalno prebivajo na območju občine Laško, 
temeljne organizacije združenega dela, delovne 
skupnosti, družbenopolitične organizacije, samou-
pravne interesne skupnosti, krajevne skupnosti, druž-
bene organizacije in društva, ki imajo svoj sedež na 
območju občine Laško. 

Priznanja lahko prejmejo tudi posamezniki in organi-
zacije, ki ne prebivajo oziroma nimajo sedeža na 
območju občine Laško, imajo pa zasluge za razvijanje 
bratstva in enotnosti med jugoslovanskimi narodi in 
narodnostmi, kakor tudi pri razvijanju medobčinske-
ga sodelovanja na gospodarskem in družbenem po-
dročju. 
Priznanja bodo podeljena 2. julija, na praznik občine 
Laško. 

Predlog za podelitev priznanja občine Laško-2. julij, 
lahko podajo temeljne organizacije združenega dela, 
delovne skupnosti, družbenopolitične organizacije, 
družbene organizacije in društva, krajevne skupnosti, 
samoupravne interesne skupnosti in posamezniki. 

Predlog mora biti primerno obrazložen. 

Predloge sprejema komisija do vključno 15. maja 
1981. 

Pozneje prispelih predlogov komisija ne bo obravna-
vala. 

Predloge je treba poslati na naslov: 
Skupščina občine Laško - Komisija za podelitev priz 
nanj občine Laško - 2. julij. 

Številka: 17-1/81 
Laško, dne 16. marca 1981 KOMISIJ/ 

ZDRAVSTVENI CENTER CELJE , 
DELOVNA SKUPNOST SKUPNIH SLUŽB 
razpisuje delovno opravilo delavca s posebnimi 
pooblastili in odgovornostmi za dobo 4 let 

1. PREDSTOJNIKA RAZVOJNO-
INVESTICIJSKEGA SEKTORJA DSSS ZC 
CELJE 
Poleg splošnih pogojev mora kandidat izpolnjegati št 
naslednje: 
- visoka izobrazba ekonomske, pravne ali tehnični 
smeri 

2. PREDSTOJNIKA ZDRAVSTVENO-
ORGANIZACIJSKEGA SEKTORJA DSSS 
ZC CELJE 
Poleg splošnih pogojev mora kandidat izpolnjevati š< 
naslednje: 
- visoka izobrazba medicinske smeri in opravljei 
specialistični izpit. 
Ostali pogoji pod 1. in 2.: 
- 5 let delovnih izkušenj 
- da kandidat aktivno sodeluje pri skupnih družbenil 
nalogah, 
- da deluje v smeri razvoja samoupravne socialistič 
ne morale, 
- da predloži svoje vloge pri realizaciji razvojneg 
programa v delovni organizaciji. 
Osebni dohodek po Pravilniku o osnovah in merili 
za razporejanje dohodka DSSS ZC Celje. 
Pismene prijave je treba poslati v roku 15 dni p 
objavi razpisa, in sicer z dokazili o izpolnjevanju pc 
gojev in življenjepisom na naslov: 
ZDRAVSTVENI CENTER CELJE, Kersnikova 1/a, 
zaprti kuverti s pripisom »Delavski svet DELOVN 
SKUPNOSTI SKUPNIH SLUŽB«, z oznako »ZA RA2 
PIS«. 
Kandidate bomo o izbiri obvestili v roku 30 dni p 
izteku razpisnega roka. 

CENTER ZA MLADINSKI TURIZEM 
CELJE 
razpisuje prosta dela in naloge 

upravnika letovišča v Makarski 
za določen čas 
Kandidati naj pošljejo prijave v 15 dneh po razpisu r 
naslov Center za mladinski turizem Celje, Kocenov 
2. 

Prijavljene kandidate bomo obvestili po končani izbi 
kandidata v 15 dneh. 



VAŠA STRAN 

PRIJETNO ZA 
OSMI MAREC 

Krajevna organizacija 
SZDL Skofja vas nas je v po-
častitev osmega marca pova-
bila na zares prijetno sreča-
nje. Za kulturni in zabavni 
spored so poskrbeli otrobi iz 
osnovne šole Vojnik, po pro-
gramu pa nas je pozdravil to-
variš Kuzman in nam zaželel 
obilo dobre volje in zabave. 
Sicer pa so igrali in nas zaba-
vali člani Umekovega an-
sambla iz Celja. 

Bil je izreden in lep večer, 
ki ga ne bomo tako hitro po-
zabile. Zato vsem, ki so nam 
ga pripravili najlepša hvala. 
Taki večeri nam popestrijo 
življenje in ob njih pozabimo 
na svoje vsakodnevne te-
žave. 

MARIJA LESJAK, 
Prekorje 42 

UREDNIŠTVO: Včasih za-
res ni treba veliko, da je člo-
vek srečen, zadovoljen. Tu-
di ta pozornost je bila za 
vas Ш za mnoge udeleženke 
velika. Da bi jih bilo še veli-
ko takih. 

ZAKAJ NI KINO 
IN RADIJSKEGA 
SPOREDA? 

Vprašujem, zakaj v Novem 
tedniku ne objavljate spore-
da za celjske kinematografe 
in sporeda Radia Ljubljane? 

Toliko prostora za to pa le 
določite! 

Lep pozdrav. 
Stara bralka Novega te-

dnika 
ANA KRAJNC, 
Zagrad 60, Celje 

UREDNIŠTVO: Skoraj bi 
lahko zapisali, da ste zaen-
krat prvi in edini, ki predla-
gate, da bi na straneh Nove-
ga tednika objavljali tudi 
spored ljubljanskega Ra-
dia. Odgovor vas bržčas ne 
bo zadovoljil, toda povedati 
moramo, da imamo zares 
premalo prostora za takšno 
objavo. Svoj prostor ima le 
televizijski spored, med-
tem, ko ga radijskemu ni-
smo odmerili, ker bi ga tudi 
z vsemi njegovimi progra-
mi, zelo težko. Očitno pa 
prihaja ogromna večina po-
slušalcev ljubljanskega ra-
dia do njegovega tedenske-
ga ali vsakodnevnega spo-
reda po drugačnih poteh. 
Poskusite še vi. 

Kar pa tiče objavljanje 
celjskega kinosporeda pa 
tole: S Kinopodjetjem v Ce-
lju zelo dobro sodelujemo 
in torej ne gre za »kratek 
stik« med Kinopodjetjem in 
uredništvom Novega tedni-
ka. Težava je v tem, da Ki-
nopodjetje dobiva sezname 
filmov vnaprej, po katerih 
bi sicer lahko objavili spo-
red, toda potem pridejo v 
pošiljki v mnogih primerih 
povsem drugi filmi, torej ne 
tisti, ki so bili predhodno 
napovedani. Zaradi tega je 
že bilo dovolj nejevolje med 
Sledalci, pa ne bi radi še v 
časniku delali večje zmede. 
Ce se bo v letošnjem letu v 
distribuciji filmov kaj 
izboljšalo, bomo rade volje 
objavljali spored na vaše 
Zadovoljstvo, Kinopodjetja 

nas. 

KAJ JE S CESTO 
NA ZLATEČE? 

Gre za odgovor na zapis: 
Kaj je s cesto na Zlateče, ki 
je bil objavljen v 9. številki 
Novega tednika. 

V Krajevni skupnosti 
Strmec pri Vojniku imamo 
41 km krajevnih cest. Med 
njimi je tudi cesta na Zlate-
če. Vse ceste so vzdrževane 
tako, da lahko vsak osebni in 
tovorni avtomobil pripelje 
ob vsakem času in vsakem 
vremenu vsepovsod, tudi v 
vas Zlateče, seveda, če so vo-
zila, zlasti v zimskem času, 
opremljena po cestno pro-
menih predpisih. 

V Krajevni skupnosti za zim-
sko službo nimamo poseb-
nih sredstev, zato krajani vse 
ceste v zimskem času plužijo 
sami. To dobro ve tudi kra-
jan - delegat Knez iz vasi 
Zlateč. 

Krajevna skupnost tudi za-
radi vsesplošnega varčeva-
nja nima sredstev za nabavo 
pluga za pluženje ceste. 
Sredstva, ki so strogo na-
menska za vzdrževanje in 
gramoziranje cest celo obo-
gatimo s tem, da krajani sa-
mi prispevajo denar za gra-
moz. Tako lahko kupimo tu-
di dvakrat več gramoza kot 
bi ga sicer. Zal pa za takšno 
akcijo krajani Zlateč niso 
zainteresirani. Delegat, tova-
riš Knez, bi moral najti sku-
pen jezik z drugimi vaščani 
Zlateč, dati zgled sovašča-
nom, pa bi tudi ta cesta bila 
dobro prevozna tudi v zim-
skem času, čeprav se tudi 
prizadevni predsednik kra-
jevne skupnosti lahko pripe-
lje z avtom v Zlateče, seveda, 
če ima na kolesih verige. 

Kar pa zadeva reševadno 
službi, bi bilo prav, če odgo-
vorni v njej sami zapišejo, 
kako je s to cesto in še kaj. 

BORIS 2EROVNIK 

UREDNIŠTVO: Hvala za 
odgovor in pojasnilo, hvala 
tudi zategadelj, ker je v 
njem več kot samo odgovor, 
namreč tudi opozorilo, ka-
ko krajani sami rešujejo do-
ločene skupne probleme. 
Da, seveda, kjer je takšno 
skupno delo uveljavljeno, 
kjer gre za solidarnost v 
vseh primerih, kjer človek 
ne čaka samo na to, kaj bo 
dobil in kaj bi moral imeti, 
sam pa ni pripravljen niče-
sar ali malo prispevati. 

Prav bi bilo, če bi na prvo 
pismo posredovala svoje 
mnenje še celjska Reševal-
na postaja! 

LE ZAKAJ TAKO? 
Sem redna bralka Novega 

tednika, zato sem se tudi od-
ločila, da vam pišem. 

Težave so nastale pri pre-
vozu z delavskim avtobu-
som. Ta avtobus na relaciji 
Vinski vrh - Celje ima vsak 
dan zamudo. Kot vem, bi po 
voznem redu moral odpeljati 
ob 4. uri in 50 minut, ne pa 
ob 5. uri in celo pozneje. Za-
radi predolgega poležavanja 
prihaja šofer Anton Vozlič 
vsak dan z zamudo in neo-
gretim motorjem in vozilom. 
Nato pa vozi z neprimerno 
hitrostjo, da pripelje v Celje 
pravočasno. Tako smo vsi 
potniki v nevarnosti, pa tudi 
drugi na cesti v tistem času. 

Marsikdo se med nami 
sprašuje, kje so ljudje, ki bi 
take voznike avtobusov kaz-
novali? Tudi zato je toliko 
nesreč. 
Večkrat ga je kdo izmed nas 
vprašal, šoferja namreč, če-
mu zamude in zakaj mrzel 
avtobus? Namesto prijazne-
ga odgovora pa je bila zadirč-
-nost in še hitrejša vožnja. 

Vem, da ga Izletnik plaču-
je kot dobrega, vljudnega in 
prijaznega šoferja, ne pa kot 
takšnega kot je. 

Prosim vas, da mojega na-
slova ne objavite, ker bi lah-
ko imela težave in tudi posle-
dice. 

UREDNIŠTVO: Vaši proš-
nji glede anonimnosti na zu-
naj smo ustregli, čeprav bi 
bilo veliko bolje, če bi bil tu-
di ta dialog odprt. Kaj pravi-
te pri Izletniku na to pismo? 

ŠE ENKRAT 
NASVET ZA 
UPORABO PLINA 

Odgovarjamo na članek 
»Nasvet za uporabo plina«, 
ki je bil objavljen v 6. številki 
Novega tednika dne 12. fe-
bruarja letos: 

Pobuda in predlog bralca 
sta osvetlila problem, ki ga 
bolj ali manj uspešno rešuje 
samo distributer plinov -
Plinarna Celje. Naštejmo sa-
mo nekaj oblik in načinov 
obveščanja potrošnikov 
plina: 

- pri sklenitvi pogodbe o 
dobavi butan - propana v je-
klenkah, 

- ob vsakokratnem naku-
pu plina v jeklenki prilaga-
mo kontrolni listek s kratki-
mi navodili za varno upora-
bo plina, 

- pri priključitvi na mest-
no plinsko omrežje in ob re-
dnih kontrolnih pregledih iz-
damo vsem potrošnikom 
mestnega in zemeljskega pli-
na pismena navodila z ukre-
pi za uporabo plina. 

Seveda pa so vsa naša pri-
zadevanja zaman v primeru, 
da potrošniki navodil ne 
proučijo in ne upoštevajo. 
Upamo in želimo da temu ni 
tako. 

PLINARNA CELJE 
UREDNIŠTVO: Hvala za 

odgovor in pojasnilo, kako 
je z načinom vašega sezna-
njanja potrošnikov o upora-
bi plina. 

ODGOVOR KZ 
LAŠKO 

Da, gre za odgovor Kmetij-
ski zadrugi Laško, oziroma 
njeni temeljni organizaciji za 
proizvodnjo in predelavo 
mesa. 

Preteklo je res že precej 
časa od dogodka 22. decem-
bra lani. Toda, navzlic temu 
nisem pozabila podrobnosti, 
še posebej ne, ker sem bila 
prizadeta. 

Se enkrat poudarjam, da 
sem v mesnici vzela, oziroma 
kupila samo sir, za kar imam 
pričo, mesa, katerega je pro-
dajalka stehtala, pa nisem 
vzela zato, ker je bila v zne-
sku prevelika razlika. 

Za mesnico bi bilo lepše, 
če bi mi za dražje plačane 
primere vrnila denar, kot pa 
se izgovarja z neresničnimi 
besedami. Lažem ne! 

MARIJA STRITAR 

UREDNIŠTVO: Ob objavi 
tega pisma, kot odgovora 
na odgovor KZ Laško na 
prvo pisanje Marije Stritar, 
se je utrnila misel, da se do-
stikrat vrtimo okoli vrele 
kaše, ki bi je ne bilo treba. 
Prepričani smo, da bi priza-
deta v tem »dvoboju« lahko 
sama najbolje rešila sporno 
točko, in to zadovoljivo za 

oba. Kako bi bilo, če bi 
TOZD za proizvodnjo in 
predelavo mesa KZ Laško 
povabila na pogovor Marijo 
Stritar iz Marija Gradca, in 
skupaj razčistili »problem«, 
ki je zdaj že tretjič našel 
prostor na tej strani. Če bo 
tako, nam prosim pišite! 

INVALIDNINE Ml 
NE PRIZNAJO 

Ker je letos mednarodno 
leto invalidov, sem se odlo-
čil, da vam napišem svoj pri-
mer in prosim za objavo. 

Dne 3. marca 1934. leta 
sem se ponesrečil v rudniku 
Laško tako hudo, da nisem 
bil več sposoben za delo. Bi-
la mi je priznana 100 - od-
stotna invalidnina v meseč-
nem znesku 550 din kot nek-
valificiranemu delavcu, če-
prav sem bil polkvalificiran. 

Zdaj sem star 81 let pa mi 
invalidnine ne priznajo. 

JOŽE CATER, 
Klenovo 35, Laško 

UREDNIŠTVO: Primer, 
na katerega nimamo odgo-
vora, zato prosimo ustrezno 
službo invalidsko pokojnin-
skega zavarovanja, da poja-
sni, kako je s to zadevo. 

NEKATERIH 
ZDRAVIL 
NI - ZAKAJ? 

Najprej lep pozdrav vsem 
v uredništvu. Zdaj pa vas 
prosim, da mi pomagate, saj 
prav gotovo bolje veste, na 
kateri gumb je treba pritisni-
ti, da se zadeva uredi. 

Gre namreč za zdravila 
proti revmatični bolezni. Ta-
blete Brufen, Volaren ter 
mazila Bayolin, zdaj ni več 
mogoče dobiti brez recepta. 

Sem bolnik, muči me rev-
matizem. Zdaj je že tako hu-
di, da ne morem več stopiti 
na desno nogo. Privezan sem 
na posteljo, tablete pa mo-
ram jemati redno, brez njih 
ne gre. 

Čeprav imam brezplačno 
zdravljenje, sem namreč bo-
rec za severno mejo 1918/19, 
bi zdravila rajši plačal, kot 
pa da mora človek, ki ga poš-
ljem k zdravniku, tam čakati 
ure in ure, da pride na vrsto. 

To prav gotovo ni samo 
moj problem, z njim se sre-
čujejo še drugi. 

Lepo vas pozdravlja vaš 
85-letni naročnik 

F. S. 

UREDNIŠTVO: Najprej 
to - pismo ni anonimno. 
Vprašanje pa je aktualno. 
Kako rešiti problem, da bi 
tisti, ki iščejo samo recepte, 
prišli prej na vrsto v ambu-
lanto, ki so po navadi polne. 
Čas je zlato. Imate morda 
predlog za rešitev problema 
in kaj sploh menite o pro-
blemu, ki ga je avtor zapisa 
odprl. Prosimo zdravstveno 
službo, morda tudi skup-
nost zdravstvenega var-
stva, da posreduje svoje 
mnenje o tem. Že v naprej 
hvala za odgovor. 

PESEM ZA STO ŽENSK 
Na morje gre sto žensk, 
Novi tednik to organizira, 
velenjska Nama je pokrovitelj ta, 
ki izlet nam bo plačala. 

20. marca bomo krenili, 
v Izletnikovih avtobusih se vozili, 
Vili Šumer bo zraven, 
in po poti nas bo veselil. 

Že v Rovinj smo prispeli, 
tam bomo dobro se imeli, 
tam bo Ašič nam igral, 
sto žensk bo plesat' gnal. 

Veselili smo se pozno v noč, 
da zaspati nam ni bilo moč, 
da pozabile smo na vse skrbi, 
ker nas Poldek veseli. 

JOŽEFA KAMENIK 

PRIREDITVE 
MUZEJ REVOLUCIJE 

Muzej revolucije je odprt vsak 
dan razen ponedeljka od 9. do 12. 
ure in ob sredah tudi popoldne 
od 14. do 17. ure. Obiskovalci si 
lahko ogledajo stalno zbirko. 

POKRAJINSKI MUZEJ 
Pokrajinski muzej je odprt 

vsak dan razen ponedeljka od 9. 
do 12. ure, v sredo pa tudi od 14. 
do 16. ure. Obiskovalci si lahko 
ogledajo stalno arheološko raz-
stavo, r i r ^ k i lapidarij in stalno 
razstavo, ki prikazuje kulturno 
zgodovinsko zbirko. 

GALERIJA 
TURISTIČNEGA 
DRUŠTVA 

v galeriji je od 21. februarja do 
21. marca odprta razstava tkal-
skih izdelkov in ročnega tkanja, 
od 21. marca do 21. aprila pa bo 
odprta prodajna razstava makra-
mejev, delo J. Debeljakove iz Ce-
lja. Galerija je odprta od 8.30 do 
11.30 in od 15. do 18. ure, ob so-
botah samo dopoldne, v nedeljo 
pa je zaprta. 

LIKOVNI SALON 
v Likovnem salonu je bila v 

sredo, 18. marca, otvoritev raz-
stave kiparskih del iz depoja Po-
krajinskega muzeja v Celju ob 
uvodni besedi Milene Moškono-
ve. Razstava bo odprta do 1. apri-
la vsak dan od 9. do 11. ure in od 
16. do 19. ure. 

NARODNI DOM 
Zavod za kulturne prireditve 

pripravlja v sredo 25. marca ob 
19.30 koncert kitarista Ernesta 
Bitetti iz Španije v veliki dvorani 
Narodnega doma. 

KINO VOJNIK 
v kinu Vojnik bodo predstave 

v soboto, 21. marca ob 19.30 in v 
nedeljo ob 17. in 19.30 Predvajali 
bodo italijansko dramo Igram 
zadnji mandigo. 

KLUB KULTURNIH 
DELAVCEV 

V počastitev 125-letnice rojstva 
Antona Aškerca, najpomembnej-
šega pesnika z našega območja, 
pripravljata klub kulturnih de-
lavcev Ivan Cankar in slavistično 
društvo Celje predavanje in eks-
kurzijo v kraj poetove mladosti, 
torej v Senožeti nad Rimskimi 

ROJSTVA 
CELJE: 

Rodilo se je 49 dečkov in 32 
deklic. 

2ALEC: 
Rojstev ni bilo. 

ŠMARJE PRI JELŠAH: 
Rodilo se je 5 dečkov in 1 de-

klica. 

POROKE 
CELJE: 

Poročili so se 4 pari. 

ŽALEC: 
Poročila sta se FURMAN Vik-

tor iz 2ig in REHAR Marta iz 
Galicije. 

ŠMARJE PRI JELŠAH: 

Poročila sta se dva para. 

SMRTI 

CELJE: 
Umrli so: JUTERSEK Adolf, 

71, iz Levca, KRUHAR Bernard, 
74, iz Rakove steze, OPRESNIK 
Marija, 63, iz Škofje vasi, PO LAK 

Jože, 76, iz Migojnic, MIRNIK 
Jakob, 61, iz Lopate, BOŠNJAK 
Avguštin, 83, iz Canja, PERKO-
VIC Anton, 79, iz Zg. Sečovega, 
MAJCEN Jože, 57, iz Petelinje-
ka, LEVOVNIK Anton, 73, iz 
Stenice, 0 2 E K Lovro, 75, iz Ce-
lja, ZALOKAR Gizela, 74, iz Pod-
gorja, KOCJANCIC Pavla, 68, iz 
Radovljice, LESJAK Alojzija, 49, 
iz Predela, KOS Jožef, 85, iz Slo-
venskih Konjic, LIPNIK Neža, 
73, iz Stojnega sela, 2VEGLER 
Emil, 46, iz Hrastja, METERC 
Miran, 54, iz Loga pri Hrastniku, 
PLESNICAR Pavla, 74. iz Celja. 
LESKOVSEK Rudolf, 71, iz Bre-
ga pri Polzeli, SCHMIDT Milada, 
78, iz Celja, STUKLEK Karel, 73, 
iz Celja, KACNIK Fortunat, 81. iz 
Celja, CERJAK Branko, 26, iz Tr-
bovelj, PAUL Jožef, 48, iz Jeroni-
ma, DRAKSLER Alojzija, 79, iz 
Laškega, CENTRIH Elizabeta, 
74, iz Zahenberca, VRECER Pa-
vel, 83, iz Jagoč, TURNŠEK 
Blanka, 34, iz Celja, JANE2IC 
Stefan, 72, iz Celja, BORSTNER 
Pavlina, 59, iz Medloga, CER-
VINKA Zora, 73, iz Celja, NAH-
BERGER Frančiška, 85, iz Lož-
nice pri Celju. 

ŽALEC: 
Umrl je GOSTECNIK Jožef, 

83, iz Polzele. 

ŠMARJE PRI JELŠAH: 
Umrli so: COLNERIC Ana, 84, 

iz Stojnega sela, GORISEK Mari-
ja, 82, iz Podsrede, VOVK Franc, 
81, iz Stranja, KLAKORAC Jože-
fa, 72, iz Srebrnika. 

Toplicami. Predavanje na temo o 
nekaterih problemih v zvezi z 
življenjem in delom pesnika An-
tona Aškerca bo v petek, 20. mar-
ca, ob 18. uri v prostorih kluba 
Ivan Cankar vodila univerzitetna 
profesorica Marja Boršnikova iz 
Ljubljane. 

Ekskurzijo, ki bo naslednjega 
dne, bo vod4 pesnikov nečak, 
profesor Anton Aškerc. 

Četrtek, 19. marca ob 12. in 19.: 
Shakespeare: LJUBEZNI 
TRUD ZAMAN. Gostovanje na 
Ravnah na Koroškem. 

Sobota, 21. marca ob 19.: Sha-
kespeare: LJUBEZNI TRUD 
ZAMAN. Gostovanje v Lendavi. 

Ponedeljek, 23. marca ob 19.: 
Shakespeare: LJUBEZNI 
TRUD ZAMAN. Gostovanje v 
Ormožu. 

Petek, 27. marca ob 19.: Bori-
voj Wudler: ODPRITE VRATA, 
OSKAR PRIHAJA. Gostovanje 
v Mežici. 

DEŽURSTVA 

ZDRAVSTVENI DOM 
Dežurstvo med tednom: po-

možni zdravnik od 14. do 20. ure 
in glavni zdravnik od 15. do 6. 
ure naslednjega dne. Ob sobotah 
je dežurni zdravnik od 15. do 12. 
ure naslednjega dne, ob nedeljah 
od 12. ure do naslednjega dne do 
6. ure zjutraj, ob praznikih pa je 
dežurstvo od 7. ure do naslednje-
ga dne do 6. ure zjutraj. 

CEUSKE LEKARNE 
Do sobote, 21. marca do 12. ure 

dežura Nova lekarna na Tomši-
čevem trgu, nato prične z dežur-
stvom lekarna Center v Staneto-
vi ulici. 

VETERINARSKA 
POSTAJA 

Neprekinjeno dežurstvo. 

TRGOVINE 
v tednu od 16. do 21. marca 

dežura samopostrežba CENTER 
v Stanetovi ulici vsak dan do 20. 
ure, od 23. do 28. marca pa je 
dežurna samopostrežba RIMSKI 
DVOR v Zidanškovi ulici. 



BILI SMO V KRAJEVNI SKUPNOSTI SKORN(, 

Ali bo sedanje srednjeročno obdobje le 
To je pogled na vrh Skornega, kjer se bohoti cerkev in okoli nje nekaj hiš. Tu so med 
vojno bile težke bitke med partizani in okupatorjem. Danes je z novo cesto ta kraj 
privlačna turistično izletniška točka. 

PREGLED KRAJEVNIH 
SKUPNOSTI V 
VELENJSKI OBČINI 

v velenjski občini je po najnovejših 
podatkih petindvajset krajevnih skup-
nosti. 

Največje po površini (prvih pet): Be-
le vode 2425 hektarov, Zavodnje 2021, 
Ravne 1394, Paka 1272 in Topolšica 
1074 ha, vse ostale imajo pod 1000 ha. 
KS Skorno-Florjan je med 25. KS v 
velenjski občini po površini na deve-
tem mestu (866 (866 ha). 

Najmanjša krajevna skupnost je Ve-
lenje-Smartno, ki meri samo 44 ha. 

Največje po številu prebivalcev: Ve-
lenje levi breg 7266 prebivalcev, Vele-
nje desni breg 4910, Salek Gorica 4147, 
Šoštanj 3201 in Velenje Šmartno 1625 
prebivalcev. KS Skorno-Florjan ima 
930 prebivalcev in se po tem številu 
uvršča med najmanjše v velenjski ob-
čini. 

N^večje število delegacij imajo v 
KS Šoštanj (10), v KS Skorno-Florjan 
pa 3. Vaških odborov imajo največ (po 
Ђ v Šoštanju in Velenje Šmartno, v 
Skornem-Florjan imajo 3, brez vaških 
uličnih odborov pa so v krajevnih 
skupnostih bele vode, Bevče, Cirkov-
ce, Družmirje Gaberke, Lokovici in 
Zavodnjah. 

Brez skupščin krajevnih skupnosti 
so v Belih vodah, Bevčah, Cirkovcih in 
Zavodnjah, svete krajevnih skupnosti 
imajo povsod, prav tako tudi IO KO 
SZDL. V velenjski občini prevladujejo 
vaške krajevne skupnosti, ki jih je 
enajst, ostale pa so Vaško-primestne, 
primestno-vaške, mestno-vaške, mest-
ne in samo primestne. KS Skorno-
Florjan je vaško-primestna. 

V krajevni skupnosti Skorno-Flor-
jan je 608 volilcev, po lanskih podatkih 
pa imajo 276 moških in 273 žensk brez 
prištetih otrok. 

Na vrhu Skornega je med najbolj opazni-
mi poslopji prav Močknkova kmetija, kot se 
reče po domače. Sicer pa tam dobro in na-
predno gospodari Andrej Jurkovnik, ki se 
je priženil z Lepe njive v bližnji »mejaški« 
mozirski občini. Z ženo Ivanko imata tri 
otroke, deklice Matejo, Andrejo in Ireno, ki 
je z očkom Andrejem in teto Jožefo Navo-
dnik (slednja tudi živi tukaj z možem Valen-
tinom, ki pa je trenutno v bolnišnici) na 
sliki. 

Kmetija leži na višini 650 metrov, meri pa 
33 hektarov površine, od tega je devet hek-
tarov obdelovalne, ostalo pa gozd. 

Pripoveduje Andrej Jurkovnik, ki v do-
poldanskem času hodi na »šiht« v Gorenje, 
popoldne pa krepko poprime doma, kjer je 
vedno dovolj dela, rok za opravljanje pa 
premalo: 

»Včasih je bilo hudo, saj so bile cestne 

povezave z dolino obupno slabe. Od leta 
1975 dalje pa je bolje, saj imamo dobro ure-
jeno, pa čeprav zaenkrat samo makedam-
sko, cesto. Usmerili smo se v živinorejo in 
tako letno oddamo po 24 tisoč litrov mleka 
ter poprečno po štiri bike, kar znese okoli 
2000 kilogramov mesa. Mleko vozimo na 
oddajno postajo, ki je pri Hlišu v Topolšici.« 

O čem razmišlja Andrej Jurkovnik? 
»Najprej bo treba urediti travnike, saj je 

na njih še veliko grmovja. Travnike potre-
bujemo za živino.« 

Ste kooperant? 
»Seveda, saj drugače danes skoraj ne 

gre.« 
Razmišljate o kmečkem turizmu? 
»Zaenkrat ne, kajti je dovolj drugega dela. 

Najprej je treba to urediti, potem morda . . . 
Naravni pogoji so, ustvariti je treba še 
druge.« 

Krajevna skupnost Skorno-Florjan 
ko po številu prebivalcev, kot po vel 
uvršča med manjše krajevne skupm 
velenjski občini. Do nje pridemo po ce 
pelje iz Šoštanja proti Letušu. Preči 
treba železniško progo in zaviti levo 
ogromne betonske stavbe, ki je pri| 
opustel breg in predstavlja sodobno v 
to cerkve. Poleg tega objekta je stan 
ska hiša, v kateri je lastnik odstopi 
krajevnim organizacijam za njihove i 
ke in delo. V krajevni skupnosti Sk 
Florjan namreč zaenkrat še nimajo s 
klubskega prostora, kjer bi se lahko 
To otežuje njihovo delo, zlasti še zato, 
izredno razpeljani po veliki površini 
stvu gre za tri naselja, ki predstavlja 
krajevno skupnost. Samo Skorno se 
borilo na višini med 500 do 700 metre 
kev, nekaj hiš, med katerimi previa 
kmetije, kozolci, gospodarska poi 
spomenik, ki ga bodo odkrili predv 
aprila). Se pred leti je bilo domala od 
od sveta, zdaj je to bolje, saj imajo ki 
dno urejeno cesto, ki je v spodnjem 
že asfaltirana, zgoraj pa še makadam 

V drugi dolinici se sramežljivo skril 
go naselje Florjan, medtem ko se tret 
vo naselje (same nove hiše) Pohrasn 
hoti v odprti dolinici in od koder { 
uhaja proti bližnjemu Šoštanju ter nel 
oddaljenejšemu Velenju. Ko smo ol 
vse tri zaselke, se je število kilometi 
avtomobilu povzpelo za dobrih dvajse 
metrov. Vse to govori o tem, kako 
krajevna skupnost razdrobljena in dj 
to otežuje njeno delo. 

Kaj se dogaja v KS Skorno - Flc 
Pravzaprav malo ali pa tudi veliko. Ti 
ne nimajo in morajo po vse v Sošta 
Velenje. Pa niti nihče ni prav tarnal pc 
nem objektu. Nimajo šole in tako oti 
avtobusom vozijo v Šoštanj. Nimajo i 
društev, ki sicer pestrijo življenje po c 
krajih. Mladina je bila svoje dni aktiv 
so tisti, ki so ta voz vlekli, odšli in 
ustavilo. Predsednik Krajevne konfe 
SZDL Drago Dvoršak je pripomnil, d£ 
še letos mladino znova »aktivirali«. IS 
gasilcev, pa si pomagajo s Šoštanjča: 
cer pa so zadovoljni, da se rdeči p 
prevečkrat ne pojavlja. 

V dolini raste novo naselje Skomo-Florjan, imenovano Pohrasnik. Pod sodobnimi hi-
šami je zaenkrat še prostor, že prihodnje leto pa bodo tam zabmeli stroji in začela se bo 
gradnja prepotrebnega večnamenskega doma. 

V KS SKORNO' 
-FLORJAN SOs 

Predsednik skupščine KS: RUDI 
VRČKOVNIK 

Predsednik sveta KS: VIKTOR 
ČESNOVAR 
Predsednik KK SZDL: DRAGO 
DVORSAK 
Predsednik KO ZSMS: MARIJA 
MLAKAR 
Predsednik KO ZZB NOV: JOZE 
POVSE 

P. s.: nimajo osnovne organizacije 
zveze komunistov, nimajo Društva 
prijateljev mladine, nimajo gasilskega 
društva (pomagajo jim gasilci iz Šošta-
nja, če je treba, seveda!), nimajo kul-
turnega društva in sploh nobenega 
drugega društva ter nimajo tudi Kra-
jevne organizacije Rdečega križa (spa-
dajo pod Velenje, v svoji krajevni 
skupnosti pa imajo samo poverje-
nike)! 

V krajevni skupnosti imajo tri sose-
ske - vaške odbore: Skorno (vodi Vik-
tor Cešnovar), Florjan (vodi Jože Pet-
kovnik) in novo naselje Pohrasnik (vo-
di Anton Brložnik)! Pri sklicevanju va-
ških odborov imajo velike težave, ker 
nimajo ustreznih prostorov. 

Na planoti Skornega je že postavi je 
italijanskega kiparja Miroglia. Na 
grobov si tihih polna... Tu je nt 
Šercerjeve brigade." Otvoritev bo ¡ 



V VELENJSKI OBČINI 

^¡0« večnamenski prostor? 

čina krajanov se vozi na delo v dolino, 
'eč v Gorenje, rudnik, termoelektrarno, 

I mo usnja . . . Mnogi so doma na kmeti-
ci se zaradi težavnosti terena v glavnem 

! бгјајо v živinorejo in pitance. Kar rodijo 
I njive po bregeh, ostane za domače že-
fe- Veliko je tudi gozda, ki tudi vrže 

: ij cvenka. Zato ni čudno, da imajo na 
' n̂ območju nekaj zasebniških žag in 
rstev. 

Radi se pohvalijo s pridobljenimi cestami 
in tudi telefoni, ki so pogosteje zazvonili v 
začetku lanskega leta. Zdaj s prostovoljno 
akcijo napeljujejo vodovod za devet družin 
proti Penku. Prav v nedeljo so imeli prvo 
delovno akcijo, s katero bodo nadaljevali. 
Skozi Florjan polagajo cevi za glavni vodo-
vod za Velenje. Tudi to je ena večjih akcij, ki 
pa je bolj občinskega, kot ozko krajevnega 
značaja. Vodo vlečejo iz Ljubije. 

V tem srednjeročnem obdobju imajo dve 
prednostni nalogi: nadaljevanje usposablja-
nja krajevnih cest ter končno začetek grad-
nje večnamenskega doma, kjer naj bi bil 
vrtec, prostori za krajevne organizacije, ter 
za delo SLO in DS. Z gradnjo naj bi predvi-
doma začeli prihodnje leto ter, če bo šlo vse 
po sreči, končali do leta 1985. 

To je krajevna skupnost, kjer tudi ni no-
bene temeljne organizacije ali organizacije 
združenega dela. Praktično so samo stano-
vanjske hiše, gospodarska poslopja, nekaj 
gostiln in zasebnih delavnic.. . 

Razvoj do leta 2000: področje Skornega je 
določeno za razvoj kmetijstva, Florjan naj bi 
ostal takšen, kot je, Pohrasnik pa se bo ra-
zvil v bodoči center te krajevne skupnosti. 
Poleg gradnje večnamenskega doma v tem 
centru predvidevajo tudi gradnjo še 35 indi-
vidualnih hiš ter komunalno ureditev nase-
lja. Vse to se naj bi izpolnilo do približno 
leta 1985! 

Krajevna skupnost Skorno-Florjan meji 
na Šoštanj, Bele vode, Topolšico in Smart-
no ob Paki. To je krajevna skupnost, ki v 
bistvu še vedno ne živi svojega pravega, 
polnega življenja. Za to je več različnih vzro-
kov, med poglavitnimi pa sta velika raz-
drobljenost (vsako naselje »živi« svoje živ-
ljenje) in bližina dveh večjih urbaniziranih 
sredin, kot sta Šoštanj in Velenje. Tisti, ki so 
»privezani« na kmetijo, živijo z njo. Tisti pa, 
ki hodijo na delo v tovarne v Velenje in 
Šoštanj, pa se v svojo krajevno skupnost 
vračajo pretežno samo spat in vrtičkariti. 
Redki se v popoldanskem času napotijo še 
na kmetijo, ki jim predstavlja dodatni vir 
zaslužka. Zato so vzroki za težko sklicane in 
obiskane različne krajevne zbore tudi v tem, 
ne samo v pomanjkanju ustreznih prosto-
rov. Pravzaprav je prostor še najmanj, če so 
ljudje pripravljeni delati. 

Zato tudi takšen naslov za zapis o obisku 
v krajevni skupnosti Skorno - Florjan v 
velenjski občini. Slast je gledati Skorno, ki 
se bohoti na prečudoviti oblasti planjavi, 
kjer je po robovih pod iglastim gozdom v 
tem času vse belo cvetov teloha! Po svoje je 
tudi šarmanten Florjan, ki se je nekako sra-
mežljivo stisnil v dolino, kjer je dovolj pro-
stora samo za ozko cesto in potok pa drobne 
hiše. Lep je pogled na sodobni Pohrasnik. 
Obup pa je v tem, da nimajo praktično niče-
sar razen dobre volje. Saj je res, da sta v 
bližini dva večja kraja, vendar to še zdaleč 
ni vse. 

Pred krajani Skornega - Florjana so v tem 
srednjeročnem obdobju velike naloge. Ne 
nazadnje tudi na tistih akcijah, ki bodo ljudi 
poskušale povezati v delovno celoto. Start-
na osnova je dana, treba jo je samo poglab-
ljati. Tudi pripravljenost je in zakaj ne bi po 
vsem tem bili tudi rezultati? 

tiskani krajevni skupnosti je vse pol-
takole postavljenih poštnih nabiral-
pv, saj bi sicer pot poštarja do razme-
M kmetij po bregib bila predolga. 

t spomenik padlim partizanom, ki je delo 
piše: »Slovenska zemlja povsod 

J, oniahnilo v smrt devetnajst borcev 
рГОпсеш aprila. 

SKORNO IN SV. 
FLORJAN 

Cerkev sv. Antona v 
Skornem se prvič omenja 
leta 1545 in je bila že leta 
1575 božjepotna. Vas se 
prvič omenja 1243. V 30. 
letih 19. stol. so v Skornu 
na obeh straneh Pake za-
čeli kopati svinčevo in 
cinkovo rudo ter postavili 
drobilnico in topilnico. 

V Penku je pohorska 
četa 18. septembra 1941 
uničila most, ko se je 
umikala s Pohorja. 

Sv. Florjan pri Šošta-
nju, ljudsko Sentflorján. 
Na strmi pečini je stal 
srednjeveški grad Kacen-
štajn, ki se prvič omenja 
1173. 

(Krajevni leksikon) 

Drago Dvoršak je zaposlen 
v Termoelektrarni Šoštanj, 
sicer pa je predsednik Kra-
jevne konference SZDL: 
»Tudi v tem srednjeročnem 
obdobju nas čaka veliko de-
la, ki pa bo v glavnem 
usmerjeno v izboljšavo cest 
in seveda gradnje večna-
menskega doma. Poživiti pa 
bomo morali tudi delo dele-
gacij in krajevnih organiza-
cij.« 

Viktor cešnovar je predse-
dnik sveta KS: »Največje 
probleme vidimo v pomanj-
kanju ustreznih prostorov, 
kjer bi se lahko sestajali in 
delali. S sedanjo sobo delno 
rešujemo ta problem, vendar 
je najemnina izredno visoka. 
Vse napore bomo usmerili v 
to, da čimprej dobimo 
ustrezne prostore, kar se bo 
poznalo tudi na naših rezul-

• tatih.« 

Jože Povše je predsednik 
Krajevne organizacije ZZB 
NOV: »V naši organizaciji 
imamo še 56 članov. Poseb-
nih problemov ni. Glede 
zdravstvenih pregledov ima-
mo urejeno, žal pa je prema-
lo denarja za topliško zdrav-
ljenje. Zdaj se pripravljamo 
na odkritje spomenika pad-
lim borcem Šercerjeve bri-
gade na Skornem. To bo ver-
jetno koncem aprila.« 

Anton Škomšek iz Skorne-
ga: »Glavno smo že pridobili 
in to cesto. Pred dvemi leti 
smo jo asfaltirali. V zadnjem 
času se je tudi kraj zelo ra-
zvil. Najpomembnejše v teh 
bregih pa je pridobitev tele-
fonije. S skupnim delom 
smo veliko naredili. Pro-
blem je v tem, da ljudje, ko 
nekaj dobijo, niso več tako 
pripravljeni pomagati, kot 
prej.« 

Ana Vrabič iz Skornega 37: 
»Ukvarjamo se s kmetij-
stvom pa tudi po malem z 
gostinstvom, •Séj imamo bife. 
Naši prostori pa služijo tudi 
za razne sestanke vaškega 
odbora, v zadnjem času pa je 
pri nas tudi bilo usposablja-
nje krajanov za SLO in DS. 
Zdajle ni veliko gostov, bolj 
bodo začeli prihajati spomla-
di in poleti, ko bo lepše 
vreme.« 

Jožefa Navodnik stanuje 
skoraj pod vrhom Skorne-
ga, tam, kjer je cerkev in 
pod njo novo spominsko 
obeležje devetnajstim pad-
lim borcem Šercerjeve bri-
gade: »Med vojno sem bila 
tu in bilo je grozno. Prav je, 
da bodo ti borci s spomin-
skim obeležjem dobili del-' 
ček zahvale za vse, kar so da-
li za našo svobodo.« 

PRI VRABIČEVIH fi/ Si 
TURIZEM 

Čeprav je v Skornem kar precej kmetij, pa 
se z mislijo o razvoju kmečkega turizma 
zaenkrat ukvarjajo samo pri Vrabičevih. 
Doma so štirje: mati Ana, oče Martin, sin 
Martin in njegova žena Milena. Osem rok 
skrbi z vsemi najsodobnejšimi kmetijskimi 
stroji in ostalimi pripomočki za obdelavo 33 
hektarov velike kmetije, kjer pa je 10 hekta-
rov obdelovalne zemlje. Na kupu je več 
kmetijskih poslopij pa seveda stanovanjska 
hiša in v njej tudi registriran bife. Zdaj je 
bilo malo gostov, več pa jih bo takoj, ko bo 
nastopilo lepše vreme. 

2e v sedanji stavbi imajo nekaj postelj, ki 
jih oddajajo morebitnim gostom, ki pa niso 
tako poredki in med njimi so celo tujci. Pri 
Vrabičevih so se namreč odločili, da bodo 
poleg usmerjenega kmetovanja za dodatek 
poskušali tudi s kmečkim turizmom. Ob 
sedanjih objektih, ki jih povezuje asfaltira-
na ploščad, raste nov. velik objekt, ki bo 

izključno namenjen turistom. Predvidevajo 
deset sob, kar pomeni več kot dvajset ležišč. 
Ce bi šlo vse po sreči, naj bi bil ta objekt 
gotov do konca prihodnjega leta, ko bo tudi 
lahko sprejel prve goste. Ti se bodo seveda 
hranili kar pri Vrabičevih. 

Ana Vrabič: »Na naši obdelovalni zemlji 
pridelamo samo toliko, da imamo za doma. 
Prodajamo nič. Smo pa kooperanti za odda-
jo mleka, ki ga oddamo letno 36 tisoč litrov. 
Sama sem se sem priženila, kajti drugače 
sem doma iz Zavodenj nad Šoštanjem. Sem 
sestra tistega Ročnika, ki vsako leto odda 
največ mleka v Šaleški dolini (več kot 60 
tisoč litrov) in je rekorder.« 

Kaj lahko zdajle postrežete morebitne-
mu gostu? 

Ana Vrabič: »Zaenkrat samo domače na-
rezke in domač kruh. Ko pa bo gotov nov 
objekt za kmečki turizem, bo izbira še 
večja.« 

Ponedeljskovo popoldne sta ob »vo-
diču« domačinu Dragu Dvoršaku v 
KS Skorno - Florjan preživela v bese-
di TONE VRABL in fotografiji TONE 
TAVCAR 



RAZVOJ KMETIJSTVA V SOZD MERX 

SKRB ZA ZEMUO, DA BI BALA VEČ 
V petih letih bodo vložili milijardo in pol v kmetijstvo 

Sestavljena organizacija 
združenega dela Merx Celje 
je v svojem razvojnem pro-
gramu do leta 1985 nameni-
la pomembno mesto tudi ra-
zvoju primarne kmetijske 
proizvodnje. To seveda ni 
naključje zaradi dveh razlo-
gov: v sestavljeni organizaci-
ji so štiri delovne organizaci-
je, ki se ubadajo s kmetijsko 
proizvodnjo in sicer Kmetij-
ski kombinat Šentjur ter 
Kmetijske zadruge Laško, 
Celje in Slovenske Konjice, 
poleg tega pa je eden od naj-
pomembnejših ciljev razvoj-
nega plana sozda Merx pove-
čanje proizvodnje in prede-
lave hrane. 

Zato tudi razmerje naložb 

sozda Merx v petletnem 
planskem obdobju govori v 
prid razvoja kmetijstva. Od 
skupaj 3,5 milijard dinarjev 
vlaganj v petletnem obdob-
ju bo sestavljena organiza-
cija vložila v področje kme-
tijstva kar milijardo in pol 
dinarjev, od tega pa skoraj 
900 milijonov v zasebni sek-
tor kmetijstva. V sozdu 
Merx načrtujejo, da bodo 
skoraj polovico potrebnega 
denarja za naložbe v kme-
tijstvo združili sami ob po-
moči hranilno kreditne 
službe in kmetijsko živilske 
razvojne skupnosti Sloveni-
je, ostala sredstva pa bo za-
gotovila banka, kot je opre-
deljeno v samoupravnem 

sporazumu o temeljih sred-
njeročnega programa 
Splošne banke Celje in dru-
gih temeljnih bank Združe-
ne Ljubljanske banke. 

In kakšne vrste vlaganj na-
črtujejo v sozdu Merx na po-
dročju kmetijstva? 

2e takoj velja poudariti, da 
bodo v kmetijskih organiza-
cijah sozda namenjali vso 
skrb hitrejšemu pridobiva-
nju obdelovalne zemlje in 
predelavi mesa, mleka, po-
večani proizvodnji vina, sa-
dja, jajc in vrsti drugih proi-
zvodov, ki jih je mogoče več 
pridelati na našem področju. 
Zato pa bodo tudi vlaganja 
usmerjena v zagotavljanje 
teh ciljev. Z znatnimi sred-

stvi bodo obnovljeni sadov-
njaki in vinogradi, zgrajena 
bo prašičja farma v Šent-
jurju, razširjene bodo pro-
izvodne zmogljivosti za 
vzrejo perutnine in drugo. 
V sestavljeni organizaciji 
Merx in v njenih kmetijskih 
organizacijah se zavedajo, da 
bodo te cilje, ki sovpadajo z 
družbenimi prizadevanji za 
večjo proizvodnjo in prede-
lavo hrane in za boljšo oskr-
bo prebivalstva, dosegli med 
drugim tudi ob boljši organi-
ziranosti pospeševalne služ-
be in ob hitrejši rasti indivi-
dualne kmetijske proizvod-
nje. 

DAMJANA STAMEJCIC 

GOZDOVI, REPRO MATERIAL, GNOJILA 

BA BI GLABKO TEKLB 
Prizadevanja Izvršnega sveta Slovenije 

Med področji, ki terjajo 
posebno pozornost, so med 
drugim tudi gozdarstvo, su-
rovine in reprodukcijski 
materiali za kmetijstvo in 
proizvodnjo umetnih gno-
jil. 

Tem problemom je bila 
posvečena velika pozornost 
na zadnji seji Izvršnega sveta 
skupščine Slovenije. Goz-
darsko-gospodarski načrti 
morajo biti obvezna strokov-
na osnova za načrtovanje in 
izvajanje tistih del v gozdo-
vih, ki imajo značaj posebne-
ga družbenega pomena - to 
pa je varovanje in gojenje 
gozdov in krepitev njihovih 
zaščitnih hidroloških, kli-
matskih in družbeno-gospo-
diu-skih funkcij. Tako pravi 
tudi ena od osnovnih spre-
memb in dopolnil zakona o 
gozdovih, o tem predlogu pa 
je tekla beseda tudi na Izvrš-
nem svetu. Z zakonom so 
določene minimalne pri-
spevne stopnje, s katerimi bi 
morali obvezno združevati 
sredstva za reprodukcijo 
gozdov v Sloveniji. S tem bi 
zagotovili minimalen obseg 
vlaganj, ta bi naj zagotovil 
skladnejši razvoj gozdov, 
trajnost gozdnih površin, 
vplival pa bi seveda tudi na 
obseg proizvodnje, na dose-
ženi ravni in postopno izena-
čevanje pogojev gospodéirje-
nja. 

Zakon tudi prinaša bistve-
ne spremembe pri izdajanju 
lokacijskih dovoljenj za 
gradnjo cest, daljnovodov, 
raznih drugih zgradb, ope-
kam in apnenic, za odpiranje 
kamnolomov in podobnih 
posegov v gozdne površine 
in njihovo okolico. Lokacij-
sko dovoljenje bo v bodoče 

izdano samo v primeru, če je 
poseg predviden v prostor-
skem planu na osnovi druž-
benega plana. Zaostrene so 
tudi odredbe za privatne ža-
ge, s čimer naj bi preprečili 
neracionalno žaganje lesa. 

Ob proučevanju vprašanj 
v zvezi z najbolj potrebnimi 
surovinami in reprodukcij-
skim materialom za kmetij-
stvo je bila dana ocena, da je 
založenost s temi proizvodi 
dobra. Toda kljub temu proi-
zvodnja umetnih gnojil v to-
varni azota v Rušah kljub 
neusklajenim cenam poteka 
redno. Predvidene so tudi 
devize za nakup surovin, ki 
so potrebne za proizvodnjo 
zaščitnih gnojil, s katerimi 
zdaj zalagajo Slovenijo dru-
ge republike. 

Za neovirano proizvodnjo 
sladkorja v ormoški tovarni 
je Izvršni svet ugotovil, da bi 

morali posejati še 1200 hek-
tarjev sladkorne pese. Do-
zdaj je setev zagotovljena na 
skupno 4363 hektarjev njiv, 
kar je za 1240 hektarjev več 
od lanskoletnega načrta. Mo-
rali bi skleniti več pogodb s 
privatnim sektorjem, saj zav-
zema ta sektor le 38 odstot-
kov predvidenih površin za 
setev sladkorne pese. 

Za še bolj učinkovito izva-
janje pomladanske setve 
sladkorne pese pa tudi osta-
lih kmetijskih prodelkov se 
bodo še bolj morali angažira-
ti občinski odbori, ki bi mo-
rali skupno z Zadružno zve-
zo Slovenije, Republiško go-
spodarsko zbornico in ostali-
mi odgovornimi dejavniki 
skrbeti za kakovostno obde-
lovanje vseh zasejanih povr-
šin, kakor tudi za odkup 
kmetijskih proizvodov. 

J. NOVAK 

CELJSKA 
AGROKARTA? 

Kmetijska zemljiška skup-
nost v občini Celje je sodelo-
vala pri izdelavi smernic 
družbenega plana občine, 
vendar meni, da so njeni 
predlogi premalo upošteva-
ni. Prav zato je nujno izdelati 
a^okar to , na osnovi katere 
bi v celjski občini dolgoroč-
no opredelüi kmetijski in ur-
bani prostor. Po zakonu sta 
izdelava in financiranje kar-
te v pristojnosti občine. Če-
prav je prostorski oziroma 
družbeni plan občine Celje 
že v fazi dokončne izdelave, 
pa ne vsebuje osnov agro-
karte, ker se je zataknilo pri 
denarju. Upajmo, da nas za-
radi tega v prihodnje ne bo 
bolela glava še bolj kot sedaj 
žep! 

UM 

OJSTRŠKOVA KMETIJA NA OSREDKU 

NA PBTIK PREUSMERITVI 
Uspešno sodelovanje s kombinatom v Šentjurju 

Domačija Vinka Ojstrška, 
kooperanta in usmerjenega 
kmetovalca šentjurskega 
kombinata, je osamljena 
kmetija na pol poti od vasi 
Jakob proti vrhu Vodroša v 
šentjurski občini. 

Ojstrškovi so se šele pred 
dvema letoma odločili, da 
preusmerijo svojo kmetijo v 
rejo živine. Potem, ko so ure-
dili formalnosti in dobili kre-
dit od kombinata, se sedaj 
srečujejo s problemom po-
manjkanja gradbenega ma-
teriala in zvišanjem cen. Kre-
dit, ki je bil odmerjen na 
osnovi lanskoletnih cen, ne 
zadošča za nabavo materiala, 
ki je potreben za gradnjo 
modernega hleva, kjer bo v 
povprečju 42 glav živine. Po-
sestvo pa obsega še 21 ha 
gozdne površine. Od lesa, ki 
ga prodajo lesnemu gospo-
darstvu, lahko vsaj delno po-
krijejo naraščajoče stroške 
gradnje. Nekaj nanese tudi 
10 ha obdelovalne površine, 
ki jo skrbno obdelujejo - te 
površine bodo obdržali tudi 
pozneje, predvsem za koruzo 
in seveda domače potrebe. 
Danes je v hlevu 17 glav živi-
ne, ki jo redno prodajajo 
kmetijskemu kombinatu, ne 
morejo pa prodati mleka, ker 
je odjemališče glede na nji-
hove razmere predaleč. Mor-
da kdaj pozneje, če bo urejen 
odvoz. 

Tudi pri Ojstrškovih se ve-
liko dela, kot vsepovsod na 
kmetih - delajo pa vsi, oče, 
ki je že nekoliko v letih, a se 
vidi, da ga je kalila kmečka 
zemlja in Vinkova žena. Ka-
ko se bodo otroci odločili, 
mladi gospodar še ne razmiš-
lja, premajhni so še za delo. 
Thidi domačija je dobila bolj 
sodoben izgled, hišo so pre-
novili, dostop do poslopja je 
urejen, nekoliko niže pa stoji 
teren, pripravljen za gradnjo 
velikega hleva. Stari kozolec 
služi tudi kot garaža za dva 
traktorja, kosilnico, žago, sa-
monakladalno prikolico. V 
načrtu imajo še postavitev 
silosa. Nekaj mehanizacije 
pa bi bilo potrebno še kupiti, 
kot na primer silo kombajn, 
trosilec za gnoj; vendar en 
sam kmet tega ne zmore, za-
to razmišljajo, da bi stroje 
kupili skupaj z nekom, ki bi 
bil zainteresiran za to, kot 
urejajo to v vasi. A zaenkrat 
ne kaže, da bi se kdo za tako 
udeležbo odločil, saj je Vin-
kova kmetija na samem, od-
daljeni sosedje pa se ukvar-
jajo z drugimi dejavnostmi. 

Vinko Ojstršek že več kot 
pet let sodeluje s kmetijskim 
kombinatom v Šentjurju in 
kljub problemom, zlasti v 
zvezi z neskladjem odkup-
nih cen, ki vladajo na tržišču, 
ne izgublja poguma, saj ve, 
da ta problem moramo neka-

ko rešiti. Svoje živine nikoli 
ne prodaja na Hrvaško, kot 
se sliši, da delajo nekateri 
drugi gospodarji v tej občini. 
Zaupa v kombinat in v 
uspešno obojestransko sode-
lovanje. Letos je postal tudi 
član sveta kooperantov in 
meni, da imajo kmetje mož-
nost s svojimi problemi in 
predlogi aktivno poseči v 
razrešitev perečih vprašanj 
na področju kmetijstva v ob-

čini. Zadruga bo svojim 
kmetom kooperantom olaj-
šala dobavo repro-materiala, 
tako da proizvodnja za na-
prej ne bi bila ogrožena. Po-
mlad je tu in dela na polju bo 
iz dneva v dan več. Pri Ojstr-
ških upajo, da bodo čim prej 
lahko dobili tudi delavce. 
Tako bi bil že jeseni hlev 
končan. Tudi tokrat jim je 
priskočil na pomoč pospeše-
valec iz kombinata in sveto-
val, kam naj se napotijo po 
gradbenike. Nasplošno pa 
imajo pospeševalci v šent-
jurski občini veliko dela, kar 
pomeni le to, da se kmetje z 
zaupanjem obračajo nanje. 

Se eno skrb ima gospodar 
na Osredku. To je cesta. Ce-
sta od vasi do kmetije ni ure-
jena in v tem času je težko 

prevozna. Ker pa cesta sodi v 
KS Okolica Šentjur, Ojstr-
škova domačija pa v KS Ka-
lobje, bo ureditev te ceste še 
naprej povzročala preglavice 
vsera, ki se po njej vozijo po 
vsakodnevnih opravkih. Oj-
strškovi bi se radi prepisali v 
KS Okolica tako kot cesta, 
ker bi le z denarno pomočjo 
KS lahko cesto uredili. Na 
KS pa menda pravijo, da je 
prepisovanje dolgotrajen po-
stopek in tako zaenkrat ne 
kaže, da se bodo v bližnji pri-
hodnosti kaj konkretnega 
zmenili. 

Za konec bi omenili, da se 
pri Ojstrškovih še ukvarjajo 
z oglarstvom, kar je že bolj 
redko v teh krajih. Oglje pro-
dajo tovarnam, rudnikom in 
tudi to nanese nekaj postran-
skega zaslužka, čeprav je de-
lo ob užgani kopi naporno in 
»črno«, se mu ne mislijo od-
povedati, pa ne le zaradi za-
služka, tudi tradicija, ki gre 
iz roda v rod, nekaj velja. 

VIOLETA 
V. EINSPIELER 

Vinko Ojstršek z očetom, ženo m otrokoma na gradbišču 
za novi hlev. 

CELJE: OBČNI 
ZBOR ^ 
DIABETIKOV 

Društvo diabetikov Celje s 
sedežem v Zdravstvenem 
domu Celje - dispanzer za 
diabetike vabi vse diabetike 
na občni zbor 26. marca 1981 
ob 16. uri v dvorani Skupno-
sti pokojninskega in invalid-
skega zavarovanja v Celju, 
Gregorčičeva ulica. 

Vsi sladkorni bolniki so na 
občni zbor prisrčno vabljeni. 

VIKTOR DOBRIŠEK 

KOMENTAR 
Navkljub napovedim in načrtovanjem v mesnicah še 

ni dovolj mesa. »Praksa« daje bolj prav tistim, ki me-
nijo, da ga še ne bo kmalu dovolj. Pomurska klavnica, 
ki oskrbuje veliko porabnikov v Sloveniji, je v letoš-
njih prvih dveh mesecih zaklala za okrog 20% manj 
pitanih govedi in prašičev kot lani v istem času. Nič 
bolje se ne godi klavnicam v Vojvodini, domovini 
koruze: letos so zaklali za 50% manj govedi in 23% 
manj prašičev kot lani v istih mesecih. 

Ne kaže, da bi bili hlùvi polni pitanih govedi in 
prašičev, čeprav se občasno pojavljajo tudi take trdi-
tve. Odkupne cene menda tudi niso prenizke, saj za 
1 kg mladega pitanega goveda dobi rejec dvakrat to-
liko kot takrat, ko je začel pitati tele, težko 120 kg. Tele 
je bilo takrat za polovico cenejše kot zdaj. In koruza -
in močna krmila - tudi. 

NEKATERI ZNAJO BOLJE 
KOT DRUGI 
Ali bi ob upoštevanju vsega tega bilo moč dokazati s 
»svinčnikom v roki«, da so mlada pitana goveda zdaj 
prepoceni? 

Včasih so učili kmete, da je treba gospodariti »s 
svinčnikom v roki«. Časi so bili takrat drugačni kot 

^zdaj. S svinčnikom naj bi izračunali, da se splača pride-
lovati rodovitne sorte pšenice, gnojiti z mineralnimi 
gnojili, rediti več živine v modernejših hlevih in po-
dobno. Zdaj pa, kot kaže, vsi ugotavljajo s svinčnikom, 
da se ne splača pridelovati nič več. 

To se - žal ali na srečo! - ne dogaja le v kmetijstvu, 
ampak tudi v drugih gospodarskih dejavnostih. Vsi 
imajo nekaj skupnega, namreč, da enako industrijski 
in drugi delavci kot kmetje navkljub pridelovanju iz-
gube še kar shajajo, če že ne živijo dobro. Včasih so 
kmetije, ki niso zmogle vseh bremen, šle na boben. 
Podobno se je dogajalo obrtnikom in drugim podjetni-
kom, ki so bodi zanemarili gospodarjenje ali niso znali, 
oziroma mogli bolje gospodariti. Zdaj nikomur ne pro-
dajo kmetije, četudi se na njej bohoti plevel. 

Teleta so že presegla ceno 100 din za kg in mleko 
odkupujejo po 9 do 10 din za liter. Kljub temu pravijo, 
da se krav ne splača rediti. Pujski so se v zadnjih dveh 
mesecih podražili s 70 na 100 din za kg, pa še ni opaziti 
navdušenja za rejo plemenskih svinj. 

Za uvoz beljakovin v krmilih bi porabili skoraj vse 
devize, dobljene za izvoženo meso, če bi jih lahko 
uvozili toliko, kolikor živinorejci želijo. Kljub temu 
trdijo, da se soje ne splača pridelovati. 

»S svinčnikom v roki« ugotavljajo, da se ne splača 
pridelevati krme, ne pšenice, ne krompirja, ne rediti 
živine. Najmanj zgube imaš, če zemljo pustiš neobde-
lano, trdijo že mnogi. Navkljub temu imamo kmete, ki 
imajo velike, moderne hleve, nekateri že po dva trak-
torja in vrsto drugih kmetijskih strojev pa še avto 
zraven. Ne očitamo jim tega, kajti pošteno so si zaslu-
žili! Prej bi bilo treba vprašati one druge, kaj je pri njih 
narobe, da se jim nobeno kmetijsko delo ne splača. 

JOŽE PETEK 
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qÊLJSKA KOČA 

BODOČE ZLR SREDIŠČE 
pflisko letno rekreacijsko središče na vidiku 

predstavniki Izletnika, ob-
•jjiske skupščine in izvršne-
g sveta. Razvojnega centra, 

-indikata ter Zveze telesno-
Llturnih organizacij, so na 
[jedavnem razgovoru na 
Celjski koči resno razprav-
ljali o njeni usodi in nadalj-
peiTi razvoju. V razpravi so 
fnotno izrazili interes obča-
pov Celja, da se v dobi stabi-
lizacijskih prizadevanj, ki so 
opredeljena tudi za nasled-
jjje srednjeročno obdobje, 
j,endarle pospešeno dela na 
razvoju Celjske koče kot re-
snično zimsko-letno rekrea-
cijskega središča, ki bo po 
svoji vsebini, po svojem obli-
Icovanem programu in razvo-
ju v čimvečji meri odraz po-
treb in želja delovnih ljudi in 
občanov Celja in bližnje oko-
jice. Prav je, da Celjani dobe 
takšno rekreacijsko-športno 
točko, ki jim je nadvse pri 
roki in ki poleg vsega ima še 
dolgoletno predvojno tradi-
cijo. 

Seveda pa načrtovanje 
takšnega središča terja celo 
\Tsto aktivnosti. Prva je brez 
dvoma ta, da je potrebno 
Celjsko kočo dolgoročno 
ovrednotiti in zastaviti pro-
grame, ki bodo opredeljevali 
tako zimsko kot tudi letno 
rekreacijo. To nalogo bi naj 
opravil Razvojni center,-ki bi 
pa pri tem moral obravnava-
ti Celjsko kočo skupaj s Sve-
tino, saj gre za dve dopolnju-
'joči se smučišči. Druga zelo 
pomembna naloga je pove-
zati Celjsko kočo s krožnim 
prometom s Celjem, ustrez-
no urediti ter razširiti parkir-
ne prostore. To slednje bi po-
eg izgradnje še ene vlečnice 
Л osvetlitve sedanjega smu-
iišča in vlečince, postalo že 

prioritetna naloga letošnjega 
leta. Dejavniki, ki bi morali 
biti angažirani pri uresniči-
tvi tega postopnega progra-
ma, pa so zlasti celjske de-
lovne organizacije, JLA in 
ZSMS (mladinske delovne 
akcije), če odmislimo še 
ustrezna bančna, zavaroval-
niška in druga sredstva ter 
udeležbo Izletnika kot inve-
stitorja. 

V razgovoru pa je bilo ves 
čas v ospredju še eno vpraša-
nje: to je sama organizacija 
dela na Celjski koči, ki sedaj 
kljub izboljšanju stanja, še 
vedno ni zadovoljiva. Tu mi-
slimo predvsem na urejanje 

parkirnih prostorov, lío so 
le-ti prekriti s snegom, odpi-
ralni čas žičnice, fleksibil-
nost pri prodaji kapacitet in 
podobno. Skratka, če želimo 
ustvariti dobro zimsko-letno 
rekreacijsko središče potem 
moramo v očeh Celjanov 
Celjsko kočo drugače ovre-
dnotiti. Predvsem pa si mora 
kolektiv Celjske koče bolj 
kot doslej prizadevati s 
skrbnim in kvalitetnim de-
lom, da bo Celjska koča z 
zaupanjem prišla v zavest 
Celjanov in postala vabljiva 
za rekreativca, športnika ali 
pa naključnega izletnika. 

M.TREBICNIK 

V LJUBLJANI: 
ALPE-ADRIA 

v dneh od 23. do 29. 
marca bo na Gospodar-
skem razstavišču v Ljub-
ljani dvajseti jubilejni 
mednarodni sejem Alpe-
Adria. Sejem ima dva de-
la: menjava s sosednjimi 
državami, nastop prija-
teljskih in pobratenih 
mest z Ljubljano ter raz-
stavo »Človek in prosti 
čas.« 

Zlasti zanimiva bo raz-
stava, ki bo imela pouda-
rek na domačih proizvo-
dih z geslom: izberi, nau-
či se, prihrani, naredi si 
sam. 

Na sejmu bo prvič 
predstavil svoje aktivno-
sti zagrebški jaht klub, 
druga novost pa bo po-
dročje »navtika za vsako-
gar.« 

TD CELJE: 
USPELA 
PREDAVANJA 

Turistično društvo Celje je 
v pravkar minuli zimski se-
zoni pripravilo ciklus zani-
mivih turističnih in vzgojnih 
predavanj, ki so bila vsa zelo 
dobro obiskana. 

S predavanji so pričeli no-
vembra lani, ko je Ernest 
Rečnih predstavil Indijo, v 
decembru je prof. Viktor 
Povše govoril o rastavriranih 
umetninah ná celjskem ob-
močju. Januarja je Jelko 
Rant popeljal poslušalce v 
Etiopijo in Egipt, februarja 
pa prof. Ciril Hubad na pot 
od Karpatov do Krakowa. In 
končno, v marcu, je prof. 
Breda Mišja predstavila slo-
vensko slikarstvo od impre-
sionistov do danes. To pre-
davanje so posebej poslušali 
tudi dijaki turistične smeri 
Ekonomske šole v Celju. 

Predavanja so bila zanimi-

va in kakovostna, še posebej 
pa velja poudariti vse večje 
zanimanje za področje umet-
nosti. Društvo bo jeseni s 
predavanji nadaljevalo. 2e 
zdaj je znano, da bodo preda-
vatelji med drugim predsta-
vili Mehiko, Izrael in domače 
umetnine. 

V CELOVCU: 
»GOST 81« 

Od 21. do 26. marca bo v 
Celovcu trinajsti strokovni 
sejem gastronomije in turi-
zma. Gre za veliko in po-
membno mednarodno prire-
ditev, na kateri bodo poleg 
domačinov, Avstrije, sodelo-
vali še Zvezna republika 
Nemčija, Italija, Švica in Ju-
goslavija. 

Letošnji sejem je name-
njen ureditvi in opremi hote-
lov, penzionov, gostinskih 
obratov, kavarn, restavracij 
in lokalov skupne prehrane. 

V posebnem delu pa bodo 
posvetovanja o aktualnih te-
mah turizma, prav tako dru-
ge prireditve, razstave, tek-
movanja in podobno. 

Na sejem bo v organizaciji 
Turistične agencije TTG Ce-
lje odpeljal v soboto, 21. t. 
m., tudi poseben zeleni vlak. 

ODPRTA VRATA 
V»PEKEL« 

Turistično društvo Šempe-
ter v Savinjski dolini je že v 
soboto, 14. marca, odprlo 
vrata ne samo v jamo Pekel, 
marveč tudi v antični park. 
Oba objekta bosta poslej za 
obiskovalce odprta do konca 
oktobra. 

Antični park si je v dvajse-
tih letih, odkar je odprt, ogle-
dalo 238.000 ljudi, jamo Pe-
kel pa od 1973. leta skoraj 
190.000. Med vsemi temi je 
bilo tudi nekaj deset tistoč 
tujcev. 

MB 

SERGEJ JANČIČ: 

ZIMSKI TURIZEM 
Rovinj vse privlačnejši za turiste 

Dejstvo je, da Rovinj zara-
di odlične klime postaja iz 
leta v leto vse popularnejši 
za turiste, kar še posebej ve-
lja za takoimenovano zimsko 
sezono. Medtem, ko so v zad-
njih zimah imeli odprt samo 
en hotel in to EDEN (720 le-
žišč), pa bodo v prihodnjih 
zimskih mesecih odprli tudi 
druge hotele. 

Sergej Jančič je Celjan, si-
cer pa v Rovinju že dva-
najst let in je šef prodaje: 
»Z novim letom bomo odprli 
Park hotel, ki bo namenjen 
samo športnikom, ki zdaj ze-
lo radi zahajajo v hotel 
EDEN. S tem bomo le tega 
razbremenili.« 

Ostali načrti? 
Sergej Jančič: »Pripravlja-

mo novo naselje, ki bo v' za-
četku podaljšek sedanjega 
avtokampa. To bo naselje av-
toprikolic imenovano Ve-
štar. Od hotela EDEN je od-
daljeno tri kilometre, plaža 
pa je mivkasta. V kampu bo 
prostora za okoli 1000 priko-
lic ali za 3000 turistov. Poleg 
bomo postavili ustrezne po-
trebne paviljone. Ugotavlja-
mo, da poleti ljudje vse manj 
radi zahajajo v velike hotele, 
bolj jim je všeč kampiranje 
ali življenje v apartmajih, 
kjer niso odvisni od strogega 
hotelskega reda. V novem 
kampu cena ne bo višja od 
380 din, če pa bo prikolica od 
nekega podjetja pa bo to še 
ceneje. Kamp bomo tudi po-
vezali z bližnjim zabavnim 
centrom Vile Rubin, kjer je 
Luna park, konji, vedno trije 
ansambli itd.« 

Boste morda povečali na-
selje Vile Rubin? 

Sergej Jančič: »Da in to od 
sedanjih 3000 na 4000 po-

stelj. Zgradili bomo samo 
apartmane, za katere je ve-
dno večje zanimanje.« 

Zimski turizem? 
Sergej Jančič: »Zaradi na-

cionalnega parka, bližine 
mesta in odlične klime je za 
naš Rovinj vedno večje zani-
manje in to še posebej v zim-
skem času. V prihodnjem le-
tu bomo okoli sto čolnov 
»potegnili« iz Vile Rubin v 
hotel Eden in tako pozimi 
omogočili turistom tudi ri-
barjenje. Vse jim bomo dali, 
jih privabili na morje, kjer 
bodo lovili. Tudi to bo del 
zanimive rekreacije. 

Rovinj ima kar 38 kilome-
trov obale ali toliko, kot vsa 
Slovenija. Vsako leto (polet-
na sezona) je pri njih okoli 40 
tisoč turistov, ta številka pa 
se bo prav zaradi vse bolj ra-
zraščajočega zimskega turi-
zma, prav gotovo kmalu še 
povečala. 

TONE VRABL 

Z NOm TEDNIKOM IN ïïû CEUE 
JE Ш1 POMLAD NA MORJO LEPA 
v MEDULIN 4. in 5. APRILA 
s kuponom NT ceneje! 
Pomlad na morju je v marsičem lepša kot so vroči poletni dnevi. Ta ugotovitev in pa že 
doslej organizirani skupni izleti, so botrovali odločitvi, da gremo aprila spet na morje. 
Ker je bilo za take in podobne akcije med našimi bralci veliko zanimanje, smo se 
odločili, da damo tokrat možnost večjemu številu bralcev. 

Žene, ki niste bile izžrebane za izlet »100 kmečkih žena na morje», ponuja se vam 
nova priložnost. 

Kratek opis izleta 

1. dan (4. april) - odhod iz Celja približno ob 6.40 zjutraj s posebnim zelenim vlakom 
preko Ljubljane, Istre do PULJA. 
Kratek postanek in ogled puljske ARENE. Pot bomo nadaljevali z avtobusom do 
hotela BELVEDER v Medulinu, kjer se bomo tudi nastanili. Po kosilu in namestitvi 
prosto do svečane večerje, ki bo ob 18. uri. Naj vas opozorimo na možnost kopanja 
v zimskem bazenu. 
Po večerji se bomo sprostili ob prijetni glasbi in družabnem večeru, ki smo ga za 
vas posebej pripravili. 

2. dan (5. april) - Po zajtrku prosto do kosila in po kosilu se bomo vrnili v Pulj, od 
koder se bomo s posebnim zelenim vlakom ob 14. uri vračali v Celje. Domov bomo 
prispeli približno ob 20. uri. 

Še nekaj besed o opremljenosti posebnega zelenega vlaka in o ceni izleta 
Vlak je opremljen z bifejem in ozvočen, tako da bodo imeli vsi potniki možnost 
poskrbeti za dobro voljo med prevozom. 
Posebna ugodnost 
IZLET LAHKO PLAČATE V DVEH OBROKIH, za skupine, ki bi plačale z naročilnico - v 
treh obrokih. 
Cena izleta je izredno ugodna: 1.240,00 dinarjev, s kuponom Novega tednika pa 50,00 
din ceneje. 
Prijave za izlet sprejema TTG Celje, Titov trg 1, telefon 23-448. 

KUPON ZA IZLET TTG In NT-RC 

Prijavljam se za izlet V M E D U L I N 4. in 5. APRILA 

IME IN PRIIMEK 

NASLOV 

Kupon je vreden 50 dinarjev 

NAČRT LJUBLJANSKE BANKE 
SPLOŠNE BANKE CELJE ZA 
LETO 1981 

31. marca bo sklic 5. zbora Ljubljanske 
banke Splošne banke Celje. Osrednja toč-
ka dnevnega reda bo sprejem Načrta 
Splošne banke Celje za leto 1981, v kate-
rem bodo opredeljeni razvojni cilji in po-
slovna politika banke v letu 1981. 

S sprejemom Načrta za leto 1981 se zak-
ljučuje aktivnost pri članicah banke, to je v 
temeljnih organizacijah združenega dela, 
samoupravnih organizacijah in drugih 
skupnostih o sprejemanju planskega do-
kumenta s katerim bo banka usmerjala 
svojo dejavnost v letošnjem letu. 

Osnova načrta so splošni razvojni cilji, ki 
so usmerjeni v izvajanje ekonomske stabi-
lizacije. razvijanje samoupravnih odnosov 
ter krepitev vloge združenega dela pri ob-
vladovanju tokov družbene reprodukcije. 

Izhajajoč iz navedenih splošnih razvoj-
nih ciljev in usmeritev ter razvojnih usmeri-
tev članic banke bo banka v letu 1981: 

- nadaljevala preobrazbo bančnega si-
stema z uveljavljanjem in razvijanjem raz-
nih oblik združevanja dela in sredstev ter 
dohodkovnega povezovanja; 

- podpirala vse oblike kreditiranja 
izvoza; 

- združevala, zbirala in pridobivala 
sredstva; 

- usmerjala sredstva v skladu z dogo-
vorjenimi cilji razvoja in kriteriji usmerjanja 
opredeljenimi v Samoupravnem sporazu-
mu o temeljih srednjeročnega plana Ljub-
ljanske banke Splošne banke Celje za ob-
dobje 1981-1985; 

- izvajala ukrepe kreditno monetarne 
politike; 

- zagotavljala hitrejše gibanje družbeno 
- denarnih sredstev in s tem zagotavljala 
boljšo likvidnost članic banke; 

- uvajala racionalizacijo poslovanja 
banke na vseh področjih. 

Konkretno pa realizacija gornjih nalog 
pomeni to, da bo banka v letu 1981 vložila 
več naporov v postopno nadomeščanje 
prevelikih depozitno-kreditnih odnosov s 
trajnejšimi oblikami združevanja dela in 
sredstev, ki bodo temeljili na dohodkovni 
ali reprodukcijski odvisnosti in prevzemu 
skupnega rizika. 

Več pozornosti bo banka posvetila v le-
tošnjem letu tudi organiziranosti in krepitvi 
finančne funkcije v združenem delu še po-
sebej z uveljavljanjem internih bank in po-
sebnih finančnih služb v organizacijah 
združenega dela. Sodelovala bo tudi pri 
ustanavljanju in razvijanju bančnih kon-
zorcijev kot posebni obliki spodbujanja 
dohodkovnih odnosov za izvedbo po-
membnih razvojnih programov. 

V okviru pospeševanja ekonomskih 
odnosov s tujino bo banka delovala v smeri 
povečanja izvozne usmerjenosti članic. 

Na področju usmerjanja dopolnilnih 
bančnih sredstev v tekoče in investicijske 
naložbe pa bo banka upoštevala skladnost 
z usmeritvami ekonomske stabilizacije in 
podpirala le tiste, ki bodo temeljile na 
združevanju dela in sredstev kot prevladu-
joči obliki sistema financiranja družbene 
reprodukcije. 



UPOKOJENCI IZ 
GRIŽ NA MORJU 

Upokojenci iz Griž, mnogo 
je bivših zabukovških rudar-
jev, so delovni kot le kaj. V 
samem kraju že neka j îet sto-
ji lep upokojenski dom, ki so 
ga uredili v g lavnem s pro-
stovoljnim delom. To še po-
sebej velja za veliko dvorano 
v domu, kjer je vrsta kultur-
nih prireditev, na voljo pa je 
tudi drugim. Upokojenci so 
tudi sicer delavni pri vseh 
akcijah v krajevni skupnos t i 
in krajevni samoupravi . Se-
daj nameravajo urediti še 
prostore za druš tveno delo, 
že lani pa so v Fieši uredili 
bivši dom Montane. J. V. 

TRNOVLJE: 
UNIČENO 
CESTIŠČE 

Letošnja dolga in mrzla zi-
ma je pustila veliko škode na 
naših cestiščih. L u k n j e se 
pojavljajo za luknjami in ce-
stišča so čedalje bolj nevar-
na. Tako je tudi s cesto skozi 
Trnovlje od nadvoza preko 
hitre ceste do križišča v Lju-
bečni. Na neka j sto metr ih 
predstavlja pravo past za 
voznike. Le previdnosti in 
pravi sreči se je t reba zahva-
liti, da ni prišlo že do pro-
metnih nesreč. Posebe j še 
ker je cesta nadvse pro-
metna. 

Ker cesta najbrž kar takoj 
ne bo prišla na vrsto za po-
pravilo, bi bilo pot rebno po-
staviti vsaj po t rebne opozo-
rilne p rometne znake. To 
najbrž ne zahteva veliko 
sredstev, je pa lahko učinko-
vito. Le malo sredstev zahte-
va tudi pokrov za kanal. Ce 
pa ga ni, lahko povzroči veli-
ko škode ali celo ogrozi živ-
ljenje. Tako se lahko zgodi 
ob šoli v Ljubečni . Tam na-
mreč že neka j časa ni pokro-
va na kanalu ob cestni kana-
lizaciji. Kdo bo odgovarjal, 
če v jašek, ki je skoraj meter 
globok, pade otrok? 

M. B R E C L 

TROJČKI V ANDRAŽU 
Ce se komu rodijo trojčki je to zares senzacija. Vsi bi 

otročičke radi videli, vsi sprašujejo starše, kako se počutijo, 
ali imajo veliko dela in tako naprej. 

Ropasovim iz Andraža nad Polzelo se je družina povečala 
za tri člane oktobra lani. Anton in Dragica-sta že imela sina 
Tončka in hčer Danico, odločila pa sta se še za enega otroka. 
2 e v v prvih mesecih nosečnosti so materi povedali, da ne 
bo samo en otrok, vendar t reh niso pričakovali. Rodili so se 
s sedmimi meseci in zato so morali ostati v inkubator ju . 
Pred k ra tk im so vsi trije otroci Erna, Nevenka in .Andre j 
končno le prišli domov. Dobili so tudi varuško, ki pomaga 
mamici pri negi. 

Čeprav je rojstvo trojčkov vesel in redek dogodek, je za 
starše povezan tudi z velikimi skrbmi in precejšnj imi iz-
datki. Pri Ropasovih je zaposlen le oče, družina pa je šte-
vilčna. Zato sta oče in mama tem bolj hvaležna vsem, ki so 
jima priskočili na pomoč. Posebno se je izkazalo Gorenje iz 
Velenja, ki j ima je podari lo pralni stroj in mnogo drugih 
drobnari j . Pomagala je tudi krajevna skupnos t in Tovarna 
nogavic iz Polzele. 

T. TAVČAR 

MED ČRNOBELIMI POLJI 

NADARJENA MLADOST 
Jožica Lorger med mladimi šahisti 

Ka% precej nas je že, ki se 
Jožice Lorgerjeve spominja-
mo iz ranih let naše mlado-
sti, ko nam je, smrkav im 
kratkohlačnikom, skušala 
dopovedovati , da v življenju 
veljaš toliko, kolikor znaš. 
Takrat ji seveda n ismo čisto 
verjeli kot ji ne ver jamejo da-
našnji učenci, saj je pedago-
škemu poklicu še vedno pre-
dana. Rada ima otroke, oni 
pa ji to l jubezen vračajo na 
svoj način, otroški seveda, 
ko jo med odmori na hodni-
ku ustavljajo in jo sprašuje jo 
vse mogoče. Najbolj pogosto 
vprašanje pa je: »Tovarišica, 
ali bo danes šahovski kro-
žek?« 

V zadnjih treh letih se Jo-
žica posveča tudi mladim ša-
histom na prvi osnovni šoli v 
Celju. Vodi krožek, ki ga obi-
skujejo učenci od prvega do 
četrtega razreda. 

'»Naši odnosi v krožku so 
res prijateljski. Veliko se po-
govar jamo o šahovskih moj-
strih in velemojstrih, m e 
sprašujejo, za koga navijam, 
kdo bo zmagal. Res so prijet-
ni in veliko mi zaupajo. Tudi 
takšne reči, ki niso v zvezi s 
šahom. Značilno za otroke 
je, da se za nek krožek kar 
hitro odločijo, po tem pa 
kmalu zgubijo voljo. Moji ša-
histi pa niso taki, saj je veči-
na tistih, ki je pred tremi leti 
začela šahiratLv tem krožku, 
ostala zvesta tej šahovski 
sredini vse do danes. Sahira-
mo vsako drugo sredo po-
poldne po dve šolski uri sku-
paj. Opažam, da kar lepo na-
predujejo, ker veliko šahira-
jo tudi doma s starši. Sedaj, 
ko se n a m je pridružil še 
Ju rčkov očka, ki dobro poz-
na teorijo šaha, smo tudi po 

strokovni plati dobro 
»opremljeni«, je povedala 
Jožica Lorgerjeva. Na vpra-
šanje, zakaj se je, pravzaprav 
pozno, odločila za mentor-
stvo nad mladimi šahisti, je 
takolo odgovorila: »Doma k 
šahiranju ne pr idem več 

»zraven«. Mož šahira zelo cj, 
bro, sin tudi. Včasih ser^ 
s inom velikokrat igrada šj, 
sedaj pa me povabi na pa^ 
jo le takrat, kadar nima bo] 
šega nasprotnika. Vselej ¡J 
sicer dà »damo prednostii 
ampak zmaga je na kori^ 
vselej na njegovi strani, ij, 
tu pri krožku pa nekako 
tim, da imam enakovredj 
nasprotnike.« 

Najmlajši šahisti na P ,̂ 
osnovni šoli v Celju si dane 
ne belijo glave, če v konki 
renči z ostalimi šahisti z dri, 
gih osnovnih šol še ne dos« 
gajo najbol jš ih rezultatom 
Glavno je, da so vsako druj 
sredo skupa j in da se ućij 
ter napreduje jo . Na tak m 
čin pa tudi uspehi ne morej 
izostati. »Največji uspeh zj 
me je ta, da učenci radi hod, 
jo h krožku. Uspeh in vesel] 
obenem«, je sk romno ob slo 
vesu dejala Jožica Lorger, 

MARJELA AGRE 

MEMORIAL 14. DIVIZIJE 
Smučarskega tekmovanja vzhodne regije za Memorial 1 

divizije se je minulo nedeljo na Golteh udeležilo 37 ciciban 
in 111 cicibanov. Organizator tega tekmovanja SKI Izletni 
Celje se je izredno potrudil in odlično pripravil progo, tak 
da je bila enakovredna za vse tekmovalce. 

Rezultati - cicibanke: 1. Romana Zorman, Velenje, 
Petra Videmšek Fužinar, 3. Je lka Fekonja , Branik, 7. Sai 
Pisanec, Izletnik; cicibani: 1. Mitja Kune, Crna, 2. Rol 
Kranjc, Crna, 3. Mitja Adamič, Crna, 9. Matic Jošt , Izletnik 

F.1 

PREDAVANJE O VZGOJI VRTNIC 
Turist ično društvo STRMEC, ki slavi letos petnajs; 

obletnico obstoja, organizira za člane in za vse, ki se zaj 
majo za gojenje cvetja, s t rokovna predavanja . Svoj prograi 
dela že uresničuje. Tako smo imeli v soboto, dne 14. maro 
1981 na šoli v S t rmcu strokovno predavanje o vzgoji i 
uporabi vrtnic ter o ure jevanju hišnih vrtov, saj smo v časi 
ko je t emu potrebno posvetiti vso skrb. P redavan je je imi 
tov. VOVK iz Šent jur ja , ki je svoje izkušnje popestril 
barvnimi diapozitivi. K. PEŠA 

NOVA BLAGOVNICA 
v mesecu februarju je bila v 

našem mestu odprta nova bla-
govnica. Je v novem bloku pri 
avtobusni postaji. Ima več od-
delkov, in sicer: elektroopre-
ma, športni oddelek, oddelek 
s čevlji, konfekcijo s perilom 
in ostalim. V ta namen so pre-
selili iz starega dela mesta tr-
govino Center, Kozmetiko, 
poslovalnico Konus ter Elek-
troopremo, tako, da so sedaj 
vse te stvari v eni trgovini. Le-
po so urejene tudi nove, veli-
ke izložbe, še posebej je pri-
vlačna izložba z igračami za 
otroke. Blagovnica je odprta 
non-stop, kar je zelo ugodno 
za kupce. Blagovnica je velika 
pridobitev za naš kraj, ker bo-
mo sedaj lahko tu kupili stva-
ri, po katere smo do sedaj ho-
dili v večja mesta. Vesela sem, 
da se kraj, v katerem živim, 
tako lepo razvija. 

SABINA REBERNAK, 4. a. 
OS Edvard Kardelj, 

Slov. Konjice 

IMELI SMO 
POČITNICE 

Ko so se pričele počitnice, 
smo si s sosedovimi otroci na-
redili progo. Po tej progi smo 
se skoraj vsak dan smučali in 
sankali. Naredili smo tudi 
sneženega moža. 

Večkrat smo se tudi kepali 
in hodili po globokem snegu. 
Počitnice so bile vesele. 

IRENA KUMAR, 3. a. 
OS Zreče 

POMOČ PTIČKOM 
Bila je zima. Zunaj je pihala 

burja. Slišala sem, kako so 
ptički neusmiljeno čivkali. 
Naslednji dan seni očeta na-
prosila, naj naredi ptičjo hiši-
co. Naredil jo je. Takoj sem 

odšla po proso. Ko sem odšla 
v hišo, so takoj prileteli ptički. 
Največ hrane so pojedli vrab-
ci. Ko so ptički odleteli, sem 
morala spet natrositi prosa. 
Tudi opazovala sem jih. Vča-
sih so se tudi stepli. Tako sem 
jaz nudila pomoč ptičkom po-
zimi. 

NATALIJA KEJZAR, 3. a. 
OS Zreče 

NA ROGLI 
Zadnjič smo se odpeljali na 

Roglo. Ko smo se pripeljali na 
Roglo, smo videli smučarje. 
Hitro sem si obula smučarske 
čevlje in si zapela smuči ter 
varnostne vezi. Odšla sem na 
smučišče in ko sem se peljida 
prvič, sem padla. Atek mi je 
rekel, da naj grem z Jožetom 
na vlečnico, pa nisem šla. Od 
9. do 16. ure smo se smučali. 
Ko smo prišli domov, sem se 
vlegla na kavč in utrujena za-
spala. Sanjalo se mi je, da sem 
še kar na Rogli. Na Rogli je 
bilo lepo. 
MAJDA PODGRAJSEK, 3. a. 

OS Zreče 

KULTURNI PRAZNIK 
SMO POČASTILI V 
UUBLJANI 

Takoj po počitnicah smo vsi 
razigrani prišli v šolo. Naše 
glave so bile spočite in v na-
šem telesu se je nabralo novih 
moči za učenje in delo doma 
in v šoli. 

2e v naslednjih dneh pa nas 
je presenetila vesela novica. 
Med uro kemije se je oglasil 
glas po zvočniku. Najprej 
nam je želel uspeha v šoli in 
da bi bili naši rezultati čim-
boljši. Potem pa je prišla ve-
sela novica: »V četrtek bomo 
počastili slovenski kulturni 
praznik. Odšli bomo v Can-
karjev dom v Ljubljano!« Vsi 

smo bili veseli in komaj priča-
kovali ta dan. 

Prišel je dan odhoda. Ob 
sedmih zjutraj smo se zbrali 
na šolskem dvorišču in se ra-
zvrstili v skupine. Skupinam 
smo določili vodje. Vodje so 
skrbeli, da smo bili vedno 
skupaj. Pod vodstvom razre-
dnikov smo v vrstah odšli na 
železniško postajo. Pripeljal 
je vlak in vstopili smo v vago-
ne ter sedli. Vožnja je bila 
kratka. Med vožnjo smo gle-
dali skozi okno, ter opazovali 
zimsko naravo. Naenkrat smo 
prispeli v Ljubljano. V vrstah 
smo odšli do Cankarjevega 
doma. Ko smo vstopili, so 
nam oči za trenutek oslepele 
od sijaja, ki je bil v njem. Na 
desni strani velike dvorane so 
bile postavljene vetrine. V 
njih smo lahko videli izbrana 
Prešernova dela. Slekli smo 
se, odložili plašče in bunde v 
garderobo, potem pa odšli v 
dvorano C, kjer smo si ogleda-
li predstavo. 

Posedli smo v okrogli maj-
hni dvorani ter pričakovali 
igralce. Predstavili so nam 
igro Zlata ladja. Po igrici pa 
smo odšli še v trgovine, po-
tem pa smo se spet v vrstah 
vračali na železniško postajo. 

Po utrudljivem, pa vendar 
čudovitem dnevu, smo se vr-
nili domov z zadovoljstvom, 
ki smo ga imeli v prekrasnem 
domu Ivana Cankarja v Ljub-
ljani. Mislim, da smo kulturni 
praznik na naši šoli dovolj 
kulturno počastili. 

MELITA SENDLINGER, 
7. c. 

Prva osnovna šola Celje 

NA ROGLI 
v četrtek smo se peljali na 

Roglo smučat. Mamica je do-
bila počitniško hišico. Vse šti-
ri dni je bilo lepo sončno vre-
me. Veliko sem se smučal. 

zvečer pa gledal televizijo. Bi-
lo je prijetno. Imel sem tudi 
smolo, zlomil sem smučko. 
Potem sem bil žiilosten, ker 
nisem imel druge. 

PETER ZBICAJNIK, 3. a. 
OS Edvard Kardelj, 

Slov. Konjice 

PUST 
Pust prihaja v vas, 
da naredi vse za nas. 
Dolge uhe, kot peruti muhe, 
hlače velike, za tri bike, 
nos za en voz, 
ko pride v vas, 
za vriska tako na glas, 
da se ga vse prestraš'. 
Ljudje pa kričijo na glas 
saj ob letu prideš spet med 
nas. 

JOLANDA GAJSEK, 8. b. 
COS Blaža Kocena, 

Ponikva 

BIL SEM BOLAN 
Zadnji dan pouka sem zbo-

lel. Zjutraj, ko sem se zbudil, 
sem začutil bolečino v grlu. 
Hotel sem na stranišče, pa ni-
sem mogel. Vrtelo se mi je po 
glavi. Moral sem nazaj v po-
steljo. Sestra mi je zmerila 
vročino in skuhala čaja. Po-
tem je odšla v šolo. Ostal sem 
sam doma, saj so tudi starši 
odšli v službo. Pokril sem se 
čez glavo in zaspal. Ko se je 
ob desetih iz službe vrnila ma-
ma, me je močno bolela glava. 
Moral sem pojesti aspirin in 
spiti žličko sirupa. Spet sem 
meril vročino, ki je zopet na-
rasla. Mamica je bila zelo v 
skrbeh. Ko pa se je iz šole vr-
nila sestra, sem se bolje poču-
til. Tudi mamica je bila sreč-
na, saj jo je sestra razveselila z 
lepim izkazom. Jaz pa sem bil 

. žalosten, ker ni videla tudi 
mojega. 

HINKO GRACNER, 2. b. 
OS Franjo Malgaj, 

Šentjur 

NAREDILA SVA SI 
BOB 

Letos so zimske počitnice 
trajale tri tedne. Ker je bilo 

.veliko snega, smo se otroci 
veliko sankali in smučali. 

Midva s sosedom sva skle-
nila, da si napraviva bob. Od 
doma sva prinesla vsak po 
eno plastično vrečo od umet-
nega gnoja. Vzela sva tudi ma-
lo sena, ki sva ga nadevala v 
vrečo in jo nato zavezala. 
Povzpela sva se na grič in se 
začela voziti po celem snegu. 
V začetku ni najbolj neslo. Ko 
pa sva že naredila drčo, je šlo 
vedno bolj. Naslednji dan sva 
se zopet šla vozit. Ker pa je 
proga pomrznila, je bila še hi-
trejša. Sosedu se je vreča str-
gala na kosu ledu. Tisti led 
sva potem odstranila in na 
njegovo mesto nanosila 
snega. 

Srečna sva, ker sva si na ta 
način popestrila počitnice. 

TONCI ARLIC, 3. a 
OS Franjo Malgaj, 

Šentjur 

OBISKALA STA NAS 
KURENTA 

Pust je tukaj. Polni smeha 
in oblečeni v maske smo v to-
rek prišli v šolo. Smejali smo 
se in ugibali, kdo se skriva 
pod smešnimi in zanimivimi 
maskami. 

Zvonec je naznanil četrto 
učno uro. Tovarišica je že bila 
v razredu, ko zaslišimo kuren-
te in njihove zvonce. Mimo to-
varišice smo hiteli k vratom, 
da bi videli kurenta. Tovariši-
ca nam tega ni prepovedala. 
Smejali smo se na vse grlo. 
Moje sošolke in jaz smo se ku-
rentov bale. Ko sta prizvonila 
k nam, smo zbežale v sloven-
sko učilnico. Vse smo se tre-
sle, a bile smo vesele. Kurenta 

sta odšla k vratom v zbornico. 
Odšli smo nazaj v razrede. Po 
zvočniku je tovarišica ravna-
teljica povedala, da bosta ku-
renta hodila po razredih. Zo-
pet smo ju zaslišali. Odšla sta 
v razred pred nami. Čakali 
smo kurenta. Ko sta vstopila, 
so se fantje pognali k njima in 
zahtevali podpis. Delila sta 
avtograme. Deklice si niso 
upale. Vprašali smo ju tudi, iz 
katerega kraja sta. Odgovorila 
sta nam, da sta s Ptujskega 
polja. Kurenta sta odšla. Po-
mirili smo se. 

Ta dogodek bom imela več-
no v spominu, zato ker sem 
prvič v življenju videla kuren-
te tako od blizu. 

KSENIJA ULAGA, 5. b. 
COS Fran Roš, Celje 

BILA SEM HUDOBNA 
Bilo je pozimi. Stara sem bi-

la pet let. 
Cez noč je zapadel sneg. 

Otroci smo se kepali in sanka-
li na bližnjem hribu, ki je stal 
ob stanovanjskem bloku. V 
bloku pa je stanoval neki to-
variš, ki ni maral našega vpit-
ja. Prišel je na hrib in udaril 
najstarejšega fanta, da si bo 
zapomnil, da ne smemo vpiti. 
Vsi smo bili jezni in sklenili 
smo, da se mu bomo mašče-
vali. Pred blok smo polili vo-
do, ki je čez noč zmrznila. Ob 
dveh popoldne, ko je tovariš 
prišel domov, smo se vsi po-
skrili. Stopil je na led in pa-
del. Mi smo se mu smejali, on 
pa je bil jezen. 

Hujših posledic, kot to, da 
si je tovariš zmočil hlače, ni 
bilo. Od tedaj nas ni več pre-
ganjal in vpil na nas. 

URŠKA ZUPANC, 4. b. 
OS Ivan Kovačič-Efenka, 

Celje 



QBSTNI PROMET 

3000 UUDI o PROMETU 
fudi o novem zakonu so govorili 
pejavnost sveta za pre-

ventivo in vzgojo v cestnem 
prometu pri žalskem izvrš-
pgni svetu je zares pestra, 
fo izpričujejo tudi nekatere 
jjtcije. ki jih izvajajo, pa tu-
ji že doslej opravljeno delo 
ju naloge, ki čakajo svet še 
y tem letu. V veliko pomoč 
svetu je Združenje šoferjev 
in avtomehanikov iz Žalca, 
00ieniti pa je treba tudi po-
jtajo milice. 

Pravkar so se v vseh dvaj-
jetih krajevnih skupnostih 
žalske občine končala preda-
vanja o prometni varnosti ta-

v krajevnih skupnostih, 
občini in regiji, občane pa so 
seznanili z novostmi temelj-
nega zakona o cestnem pro-
nietu, ki bo pričel veljati pr-
vega maja letos. Vsa ta pre-
davanja je obiskalo kakšnih 
tri tisoč ljudi. Ko člani sveta 
omenjajo svoje delo, povedo, 
da so bila uspešna pred krat-
Icim izvedena predavanja za 
poklicne voznike motornih 
vozil. Predavanj, na katerih 
so vozniki preverjali svoje 
znanje, znanje iz prometnih 
predpisov in drugo, so se 
udeležili šoferji šempeter-
skega Avtoprevoza, Gradnje 
in številni zasebni prevozni-
ki. Zanimivo je, da predava-
nja niso bila obvezna, pa jih 
je vendarle obiskalo precejš-
nje število poklicnih vozni-
kov. 

Predavanja o prometni 
varnosti potekajo tudi v vseh 
osnovnih šolah ter v Centru 
usmerjenega izobraževanja. 
Tako so med drugim organi-
zirali tudi tečaje za pridobi-
tev potrdil o znanju cestno 

prometnih predpisov, nema-
lo pa je učencev, ki že imajo 
potrdila o znanju vožnje ko-
les z motorjem. Ta mesec bo-
do na vrsti tudi predavanja v 
vseh vzgojno varstvenih za-
vodih v občini. 

Zanimivo je, da zavest o 
tem, kako se je treba obnaša-
ti na cestah še ni prodrla v 
vse krajevne skupnosti. V 
mnogih, kjer je tudi sicer 
promet zelo gost, komisije za 
preventivo in vzgojo v cest-
nem prometu sploh niso ak-

tivne, izredno delovne pa so 
v Grižah in Vinski gori. 

Nalog pa je še cela vrsta. 
Svet bo zbral potreben denar' 
in šole opremil z uniformami 
za pionirje prometnike, apri-
la bo občinsko tekmovanje z 
naslovom Kaj veš o prome-
tu, načrtujejo akcijo Pešec v 
prometu, predavanja v orga-
nizacijah združenega dela, 
izobraževanje za voznike 
traktorjev in ob začetku no-
vega šolskega leta še akcijo 
za varno prvo pot v šolo. 

JANEZ VEDENIK 

POMLAD PRIHAJA 
Martina Cerčnika iz Brezove 42 smo zalotili dobesedno na 

delu - na eni izmed jablan vzorno urejenega sadovnjaka. Za 
spomladansko rez je izkoristil vsako urico zapoznelega le-
pega vremena. 

Foto: MITJA UMNIK 

Spoznajte modne linije in barve. 
Spomladanski modeli ženske, 
moške in otroške konfekcije. 
Veleblagovnica T 

51 
To je bila najhujša grožnja, ki z njo lahko na Kitajskem 

Ogroziš ženskemu bitju, kajti s poroko prideš pod oblast 
t^oža, ki ga prej še nikoli nisi bil videl, in pod oblast tašče, 
do katere imaš veliko dolžnosti, ne da bi imel sam kaj 
pravic, razen tega pa se s poroko za zmerom ločiš od 
svojcev. Ce mlada žena pozneje obišče svojo mater, kar pa 
se sme zgoditi samo enkrat na mesec, mora vzeti s sabo 
''Očno delo in zabadati vanj šive v znamenje, da ni več 
članica družine, marveč delovna sila, lastnina, skratka, 
stvar druge hiše. Zato se doma, ko odnesejo nevesto na 
^kn novi dom, oblečejo v barvo žalovanja - v belo - in 
Pornetejo hišo, kot bi iz nje odnesli mrliča. 

Ce sem se v svoji sobi zavihtela na tretje okno, ki je bilo 
^soko gori v steni, sem lahko gledala na troje dvorišč, in 
^^koč je bila v sosednji hiši na desni poroka. 

f^red vhodom v hišo je stal baldahin, godci so bobnah, 
^^^Uli, piskali, predirljivo in veselo igrali, potem pa se je 
^''^d škrlatno, z zlatom izvezeno nosilnico prikazala zakrita 
''evesta z razkošno krono na glavi in z rdečo svileno ruto 

obrazom. Tu je smela sama stopiti v nosilnico, toda v 
Govern domu je bodo nesli čez prag služabniki in jo posta-

na tla šele pred hišnim oltarjem; obraz svojega bodo-
^^Sa gospoda in zapovednika bo videla šele, ko bosta sku-

izpila tri skodelice sakeja, ki so jih med sabo povezali z 
'•dečo nitjo. 

^ič ni bilj žalostnega kot družina, kjer nimajo sina. Ce ni 
^'^irienitega kamna, v hiši tudi ni sreče, in pogosto sem se 
Pí'aáaia, koliko bolečine je morala skrivati v srcu mati 

^оје učenke, ki je imela samo tri hčere; ker so pogrešali 
so najmlajšo hčerko vselej klicali »mali brat« in tako 

^'^Pili sami sebe. 

Nekoč sem jo obiskala. Stanovala je v pritličju. Vrata in 
okna stanovanja so držala na lepo negovan vrt, tako da 
nihče ni mogel gledati na ulico. Na vrtu so bile miniaturne 
pagode, posnetki skala, templjev, riževih polj - vse zelo 
lepo in zelo tuje, v sobah pa je svečano stalo ob stenah togo 
črno pohištvo iz rezljane ebenovine. Največ pozornosti so 
vzbujali rdeči pljuvalniki. 

Deklice so imele na svilenih jopicah pogosto uvezene 
živali svojega rojstnega leta. Nog niso imele pohabljenih, 
pač pa po naravi majhne; čeprav so bile zdrave in lepo 
oblikovane, pa jih niso uporabljale, ker jih hoja ni veselila. 
Tudi Evropejci, ki živijo na Kitajskem, ne hodijo radi. 
Rikše so zanje prava nesreča, res pa,je tudi, da rikšarji kar 
planejo na človeka in biti moraš zares vnet pešec, da se 
odločiš po vijugastih prašnih ulicah hoditi z lastnimi no-
gami. 

SPREHODI 
Proti večeru sem se najraje sprehajala po pekinškem 

obzidju. Med Hata menom na eni in Chien menom na drugi 
strani Kitajci ne smejo stopiti na od belgijskega vojaštva 
zastraženi del zidu, ki se dviga nad četrtjo, v kateri žive 
diplomati; od tod so namreč streljali na ubežnike, ki so se 
zatekali na vrtove Evropejcev. Po tem delu obzidja se je 
sprehajalo samo nekaj otroških varušk v belih uniformah z 
majhnimi belimi varovanci, sicer pa je bila vsa široka, s 
soncem obsijana pot samo tvoja, delil si jo kvečjemu še s 
pekinškimi vranami, ki jih je bilo povsod dovolj in ki so 
bile navadno še bolj nesramne, kot so že tako in tako. 

Stala sem na vrhu obzidja, in zdelo se mi je, da nikjer na 
svetu ne sije sonce tako, kot sije jeseni v Pekingu. Nebo je 
bilo modro, brez oblakov. Zahodni hribi so se bleščali v 
vijoličasti meglici, puščava se je širila tja do mingovskih 
grobov, ob katerih se je lesketala vsa vrsta ogromnih ka-
mnitih živali, tik pod nogami pa je ležalo mesto s tatarsko 
četrtjo, ki smejo v njej živeti samo Evropejci in tujci druge 
rase, ter kitajski del mesta, ki je določen samo za sinove 
»nebeške sredine«. Poleg nebeškega oltarja se je dvigala 
kupola templja prednikov, proti nebu so molela vhodna 
vrata z grozečimi okenskimi oboki, izdelanimi tako, da so 
mogli skoznje neovirano hoditi duhovi, in so se vijugale 
ceste z vso svojo nepopisno naglico in dejavnostjo, s svo-
jimi izparinami in čarom posebnega. 

Nekega dne sem dobila vhodna vrata zaprta in nisem 
vedela, kako bi prišla k zidu. Tedaj mi je svetoval zloben, 
dobro rejen duh v podobi ženske, naj se poskusim preriniti 
skozi železne palice, ker sem zelo sloka, bo to verjetno šlo. 
Ko sem za poskus vtaknila glavo mednje, sem vedela, da 
bom skoznje spravila tudi preostali del telesa. V trenutku, 
ko sem srečno zrinila svoje kosti med palicami na drugo 

stran, je prišla belgijska straža in me aretirala. Izpustili so 
me šele, ko sem jim na široko in vljudno po francosko 
razložila, zakaj sem to storila, in obljubila, da se bom na-
slednji dan zagotovo javila na stražnici, toda pekinško 
obzidje z lepim Tsaom in kitajskimi datljevimi grmiči me 
potem dolgo ni več videlo... 

Niti pol svojih novel ne bi bila napisala, ko bi ne bila 
blodila po zakotnih uličicah, kjer se je kar trlo skrivnosti. 
Tu je v ozki izbi ležal mrtvec in pravkar so prestrašeni 
podih iz izbe živali; tam je na prašnih tleh sedel Kitajec in 
navadne košare iz vrbovja olepljal z neko tenko gmoto; ko 
se je le-ta posušila, so bile košarice za vodo nepropustne; 
na drugi strani sta dva moža žagala les, eden visoko gori v 
zraku, drugi spodaj pri tleh. Vlekla sta dolgo žago, eden 
navzgor, drugi navzdol. Opazovala sem majhne prodajalce 
slaščic in njegove izdelke, ki je bilo na njih več muh kot 
medu, in obstala sem pred prodajalno riža, ki je za izvesek 
imela belo pahljačo iz las, da bi videla, kako So riž stregli, 
ga tehtali in sipah iz vreč, izdelanih iz rogoze. Šla pa sem 
tudi skozi znano pasažo, ki v njej lahko kupiš vse, kar 
Kitajska sploh premore: najljubkejše figurice v velikosti 
nohta, bogove iz svile, svilene svetilke, nakit, izdelke iz 
laka, ki niso tako odlični kot na Japonskem, ker so neko-
liko preobloženi, so pa po svoje prav tako lepi, in predvsem 
čudovito lepe, težke kitajske zlate in srebrne brokate. 

Ob jesenski polni luni praznujejo praznik mesečeve prin-
cese. Na tleh razstavijo za prodajo na ducate majhnih figu-
ric te pravljične princese, v glinastih posodah pa pošiljajo 
znancem bele kolaške v obliki polne lune. V starih časih je 
bil dal neki belec staremu in neprijaznemu zakonskemu 
možu življenjski napoj, in ta ga je, preden je legel k po-
čitku, izročil v varstvo svoji ženi, ona pa je iz radovednosti 
poskusila dragocene kapljice, po katerih je postala nenava-
dno vesela in lahka, in preden se je zavedela, je bila stekle-
nička prazna. Razjarjeni mož je s copato v roki tekel za njo 
iz sobe v sobo. V zadnji sobi je bilo okno odprto in žena je 
poletela skozenj - in potem je letela in letela in iz strahu ni 
prenehala leteti, dokler ni zagledala v bližini meseca, in 
pristala je na njegovi beli plošči, kjer jo je mesečev zajec 
prijazno sprejel, mesečeve vile pa so jo izbrale za svojo 
princeso. Jeseni se spet spomni zemlje in blagoslovi plo-
dove. in ko postane mesec rdeč, se ji Kitajci zahvalijo... 

Nekoč smo doživeli tudi peščeni vihar. Najprej je postalo 
nebo bledo rumeno, tako da je slepilo oči, srce pa napolnilo 
z nenavadnim strahom, zatem so se za Zahodnimi hribi 
prikazali ogromni oblaki, ki so bili videti, kot bi bili obar-
vani z žveplom. Oblaki so se zgostili in iz njih je potem celo 
v Pekingu rosil droban pesek. Morali smo zadelati vse 
špranje pri oknih in vse pokriti, kljub temu pa je peščeni 
dih iz puščave Gobi prodrl skozi špranje in oteževal celo 
dihanje. Zunaj je divjal vihar kot blaznež v smrtnem plesu. 



POTOVANJA PO MORJU 

MILIJONI ZA 
PLAVAJOČE 
Z AB A VIŠČE 

V Bremerhaven je priplula 
kot osemnajstletna Franco-
zinja, deset mesecev pozneje 
ga je zapustila kot Norvežan-
ka. Tu je prestala lepotno 
operacijo za 100 milijonov 
mark. Več kot 1000 mož se je 
trudilo okrog nje in jo spre-
menilo v največji glasbeni 
parnik na svetu z imenom 
»Norway«. 

To najdražjo predelavo la-
dje vseh časov je plačal nor-
veški ladjar Knut Ulstein 
Kloster, trikrat več, kot je za-
njo dal. Izračunal je, da se 
mu bo splačalo. Mislil je tudi 
na varčevanje z gorivom. Po-
rabo nafte je zmanjšal za pe-
tino. Sploh je ladjar upošte-
val vse varčevalne ukrepe. 
Znano je namreč, da so veli-
ke in lepe potniške ladje le 
nekaj časa prinašale dobičke 
svojim lastnikom, potem pa 
so kaj kmalu šle v zaton. Na-
raščajoči letalski promet je 
ladjam odvzel potnike, ki 
jim sicer ni bilo do velikega 
razkošja in so v letalskem 
prometu videli predvsem 
prihranek časa, kar pa pome-
ni v sodobnih pogojih gospo-
darjenja tudi prihranek de-
narja. Zato je dejavnost nor-
veškega ladjarja precej pre-
žeta z optimizmom in skuša 
vrniti ladjam nekdanji 
ugled, ki ga je ponazarjalo 
predvsem udobje. 

Toda dejali smo, da je Nor-
vežan podvzel mnoge varče-
valne ukrepe. Čeprav bo tu-
ristična križarka s 70.000 
bruto registrskimi tonami 

nosilnosti sedaj sprejela na 
krov 10 odstotkov potnikov 
več kot prej, se je število za-
poslenih na ladji zmanjšalo 
kar za 30 odstotkov. Za 2200 
potnikov bo skrbelo 800 
uslužbencev. Po Klosterje-
vih izračunih naj bi ladja po-
ravnala račune v sedmih ali 
osmih letih. In ladjar se 
spozna na svoj posel: po Ka-
ribskem morju tačas križari-
jo že štiri njegove ladnje in 
tudi »Norway« bo poslal tja-
kaj, saj so njegovi najljubši 
potniki petični Američani. 
Takšno morsko potovanje 
stane 1200 do 1300 mark na 
teden za eno osebo. 

Na posebno željo ameri-
ških turistov so uredili tudi 
notranjost in program zaba-
višča: dve 150 m dolgi naku-
povalni ulici, diskoteko, 15 
barov in dvorano z igralnimi 
aparati. Glavno mikavnost 
potovanja naj bi potniki do-
življali na sami ladnji in ne 
na vmesnih postankih na 
raznih otočkih. Kloster na-
mreč meni, da so Američani 
tipični »morski« turisti. 
Kljub temu jim bodo v času 
križarjenja vsak teden na 
kakšnem otoku (po možno-
sti neobljudenem) pripravili 
tako imenovano »Beachpar-
ty«, kjec bodo doživeli lepo-
to nedotaknjene in divje na-
rave. 

Medtem, ko se hočejo na 
takih potovanjih Američani 
kratkomalo le zabavati, lju-
bijo nemški »morski« turisti 
drugačne vrste križarjenja. 
Radi namreč raziskujejo, 
spoznavajo nove dežele, lju-
di. Zvečer pa jih na krovu 
zabava komorni orkester. 

Tudi Nemci bodo svoja 
križarjenja stabilizirali in ra-
cionalizirali. Tako je neki 
nemški ladjar svojim kapita-
nom ukazal v prihodnje po-
časno vožnjo, tako da bo la-
dja v Pireju namesto ob 7. 
zjutraj šele ob desetih. Turi-
sti bodo imeli kljub temu še 
dovolj časa za ogled mesta, 
toda kljub vsem varčeval-
nim trikom morajo potniki 
plačati še poseben dodatek 
za gorivo, kar znaša od 7 do 
18 mark na teden. 

Zanimivo je predvsem to, 
da potovalnim agencijam 
kljub stabilizacijskim časom 
po vsem svetu ne bo zmanj-
kalo prijav za takšno ali dru-
gačno križarjenje. Križarje-
nja se bodo vedno splačala, 
če bodo dolga, romantična, 
polna domislic. . . 

Petičnežem vseh vrst pač 
ni mar stabilizacija ali gospo-
darska kriza, kot ta izraz raje 
vsi uporabljajo, če gre za 
evropske ali svetovne razme-
re. Ta se namreč dotika le 
žepa množice, tisti pri vrhu 
pa križarijo dal je . . . 

GA ŠE POZNAMO? 

PLEMENITI RAK -
JELŠEVEC 

Pomladi, ko se tudi narava 
obleče v novo, zeleno oblači-
lo in je zunaj prijetno toplo, 
človeka ta čudovita slika, ka-
kršne ne zna naslikati noben 
slikar, kar vleče iz s plinom 
onesnaženih mest. Takrat se 
spet »rodijo« nekatere jeseni 
»umrle« dejavnosti, med ka-
terimi je tudi športni ribolov. 
Sicer je res, da nekateri naj-
bolj strastni ribiči tudi pozi-
mi ne poznajo počitka, toda 
kljub temu je športni ribolov 
predvsem zabava za poletne 
dni. Takrat se ob rekah in 
potokih (vsaj tistih, ki so bolj 
dostopni) zbere na desetine 
ribičev in hudomušneži pra-
vijo »saj jih je več kot rib«. 
Čeprav je to močno pretira-
na ugotovitev, je vseeno res, 
da se ribam in sploh živalim, 
ki živijo ob rekah in v njih, 
ne godi najbolje, saj postaja-
jo oziroma so že postali ne-
kateri slovenski vodotoki 

»mrtvi« (lep primer za to je 
celjska Voglajna). Temu se-
veda niso krivi ribiči, ampak 
veliko onesnaženje ter delno 
tudi regulacija rečnih korit. 
Prvi od navedenih vzrokov 
je bolj znan, saj nam vsake 
toliko časa moderna sred-
stva obveščanja prinesejo 
vesti o množičnih poginih 
rib zaradi odplak, ki so »po-
motoma« bile spuščene v re-
ko. »Umiranje« v vodotokih 
pa, kot rečeno, povzročajo 
tudi razna regulacijska dela. 
Pri njih je narobe to, da reč-
no korito preuredijo v beton-
sko korito oziroma cev z 
gladkimi stenami ter dnom. 
V takem nenaravnem okolju 
pa riba nima več kaj iskati,-
saj je v njem obsojena na 
smrt. Gladka betonska tla 
brez kamenja, tolmunov in 
podobnega, kar je v normal-
nem okolju običajno, prepre-
čijo rast vodnega rastlinja in 
raznih mikroorganizmov, ki 
se drugače nabirajo na ka-
menju in med njim. Riba iz-
gubi tako glavni vir hrane, 
brez nje pa, kot vemo, ni živ-
ljenja. Vsi ti in še mnogi dru-
gi dejavniki so pozvročili, da 
se slovenske reke vse bolj 
praznijo, oziroma ostajajo 
naseljene le z odpornejšimi 
vrstami rastlin in živali. Med 
te pa prav gotovo ne spadata 
potočna postrv in plemeniti 
rak ali jelševec, kot ga še 
imenujemo. Postrv ljubi hi-
tre potoke, rak jelševec pa 
bolj mirne vodotoke z ilov-
nato-peščenim dnom. Ker pa 
je plemeniti rak redkejši od 
postrvi, si tokrat oglejmo 
njega; 

Kot vsi raki ima tudi rak 
jelševec telo pokrito z okle-
pom, ki je na hrbtni strani 
temno rjave barve, včasih tu-

di zelenkaste, trebušna stran 
je svetlejša. Okončine ima 
rdečkaste. Najboljši razpoz-
navni znak pa so njegove 
škarje (razvile so se iz pred-
njih dveh nog), ki lahko do-
sežejo razpon tudi do 20 cm, 
služijo pa mu za prijemanje 
hrane. Do konca 19. stoletja 
je bila ta vrsta raka, ki se v 
jeziku znanstvenikov imenu-
je Decapoda (zaradi desetih 
nog), razširjena v vsej Sred-
nji in Severni Evropi. Živel 
je torej v rekah in jezerih 
Madžarske, Češke, Poljske, 
Avstrije, Nemčije, Norveške, 
Švedske, Danske in seveda 
tudi pri nas. O njeni razširje-
nosti na Slovenskem priča 
tudi naslednji podatek: 
Znan rakolovec tistega časa 
Avsec iz Krškega, je letno 
ujel in izvozil 50.000 rakov 
(lovil jih je na Krki od Sote-
ske do Stavče vasi). V tistem 
obdobju je potočni rak po 

podatkih iz knjige A. Sulgaji 
Ц937) poleg Krke, njenih pri 
tokov in Cerkniškega jezed 
naseljeval še 74 slovenskih 
vodotokov Primorske, Št» 
jerske. Notranjske, Gorenj 
ske in Dolenjske. Nato so hi 
le v naselitvena področja po 
točnega raka prinešene gli 
ve, ki so pri njem povzročii 
hudo bolezen, tako imenova 
no račjo kugo. Ta bolezen s 
je na Slovenskem pojavila i 
letu 1880 in se zelo hitro rai 
širila. 

Do leta 1910, ko je bolezei 
prenehcda, so raki utrpeli to 
likšne izgube, da si še do da 
nes niso opomogli. Danes g 
najdemo predvsem v Krk 
ter nekaterih manjših (še & 
stih) potokih notranjske. K« 
je njihovo število izredn 
majhno, meso pa po mnenj 
ljubiteljev dobrih spécialité 
zelo okusno, so ribiški stre 
kovnjaki pričeli razmišljat 
kako bi ga v naše slovensk 
reke spet naselili. Čeprav s 
bili na tem področju storjer 
že številni poskusi, jim to ä 
ni uspelo, saj bi za kolike 
toliko uspešno akcijo potr( 
bovali na tisoče samcev i 
samic, (na I m^ povprečno 
raki). 

MATJA2 GALJÖ 

AFORIZMI 
Vrana vrani ne izkljuje 

oči, dokler se ne ustraši 
za stolček. 

Nekateri vedo za pro-
duktivnost samo takrat, 
ko je treba ustvarjati po-
tomce. 

Odnos do inovacij me 
spominja na dramo »Gor-
je pametnemu«. 

Take zime kot je letoš-
nja, imajo tudi dobre stra-
ni - nihče ti ne more me-
tati polen pod noge. 

Zaposlovalci in stano-
dajalci obožujejo Cankar-
ja - trudijo se, da bi lik 
hlapca Jerneja ostal čim-
bolj ohranjen. 

MARJAN BRADAČ 

AMADEUS 
POROČA 

Statistike kažejo, da je 
edina zanesljiva stvar, 
ki jo lahko postavimo na 
mizo - namizni prt Vse 
ostalo (čitaj hrana) je 
vsak dan dražje. Navse-
zadnje pa niti ni tako 
slabo: za zajtrk rumen 
prt, za kosilo rdeč in za 
večerjo lep zelen z ab-
straktnim vzorcem, ali 
pa tisto, kar nam od ko-
sila ostane... 



í$fíEBRO ZA 
ffilKLAVŽINO 

v b o l g a r s k e m m e s t u 
gjivenu je bilo B a l k a n s k o 
prv'enstvo v k rosu , k j e r so 
poleg J u g o s l o v a n o v , Bol-
garov, R o m u n o v , T u r k o v 
jji G r k o v po d a l j š e m času 
n a s t o p i l i t u d i p r eds t avn i -
l̂ j Albani je . J u g o s l o v a n -

I giti at let i so bili s labi , sa j 
so osvojil i s a m o e n o me-
daljo in to S T A N K O MI-
j ^ A V Z I N A iz Ve l en j a 
j^ed m l a j š i m i č lani v t e k u 
ĵ a 8000 m e t r o v . Ostal i do-
segljivi rezul ta t i : m e d 
nJad inkami je bila Ce-
jjanka B a b i č e v a 10., m e d 
¿lani L i sec t u d i 10. in 
Svet 13. (oba Celje), m e d -
tem k o je m e d č l an i cami 
gunder l a doseg la šes to 
inasto (na jbo l j š a Jugos lo -
vanka v t e j kategor i j i ) ! 
pržavni p r v a k iz Z a b o k a 
f j u m a n U k i č je m e d te-
inom ods top i l . An ič iz Ve-
lenja je bil m e d člani 
dvajseti, Ce l j an R a d a k o -
vič pa m e d m l a d i n c i 
enaindvajset i . Cel jan i so 
predstavljal i »srce« eki-
pe, ki p a se je na t e m pr-
venstvu s l abo izkazala. 

TV 

SVET ZA TK PRI SZDL CELJE 

POMEMBNE NALOGE 
Rekreacijo v krajevne skupnosti 

Pri Občinski konferenci 
SZDL Celje so us tanov i l i 
S v e t za t e l e sno kulturo, ki 
ga kot predsednica vodi 
znana ce l j ska športn ica Ma-
gda Urh. To je e d e n izmed 
d v a i n š t i r i d e s e t i h podobnih 
s v e t o v pri Občinski konfe-
renci S Z D L Celje, ki v svoj i 
de javnos t i združujejo vsak 
po petnajs t do tr ideset lju-
di. Medtem, ko s v e t za tele-
sno kul turo prv ič ni bil 
sk lepčen , pa je p o n o v n i 
sk l i c uspel in po razpravi 
č l a n o v tudi dokazal svojo 
uprav i čenos t ter to, da bo 
dobro dela l in da je n j e g o v a 
u s t a n o v i t e v uprav ičena . 

P r e d n o s t n e na loge sveta : 
N u j n o s t n a d a l j n e g a razvo-

ja s a m o u p r a v n i h in de lega t -
s k i h o d n o s o v zno t r a j t e l e s n e 
k u l t u r e . 

Razvo j s v o b o d n e m e n j a v e 
dela , k i bo te lesn i k u l t u r i za-
go tav l ja la m a t e r i a l n e pogo je 
za n j e n v s e s t r a n s k i razvoj . 

Več je v k l j u č e v a n j e s tarej-

š ih o b č a n o v , žena in p redšo l -
sk ih o t rok v o rgan iz i r ane 
ob l ike t e l e sno - k u l t u r n e de-
j avnos t i in s t o p n j e v a n j e 
množ ičnos t i . 

N a d a l j n a i zg radn ja špor t -
n ih o b j e k t o v in r e k r e a c i j s k i h 
pov r š in v s k l a d u z in teres i in 
p o t r e b a m i d e l o v n i h l jud i in 
o b č a n o v v okv i r ih možnos t i . 

N a d a l j n j e i zob raževan je in 
i z p o p o l n j e v a n j e s t r o k o v n i h 
k a d r o v za p o t r e b e t e l e s n e 
k u l t u r e in u t r d i t e v s t a t u s a 
o rgan iza to r j ev r ek reac i j e v 
d e l o v n i h o rgan izac i jah . 

Na d n e v n i r ed se j sve ta pa 
b o d o uvršča l i t u d i vse kon-
k r e t n e p o b u d e in p red loge , 
k i b o d o nas ta ja l i v k r a j e v n i h 
s k u p n o s t i h in O Z D , v d ruš -
tv ih ih d r u ž b e n i h organizaci -
j ah t e r z n o t r a j d e l e g a t s k e 
s k u p š č i n e . 

Na prvi sej i sve ta je spre-
govor i l t u d i p r e d s e d n i k Ob-
č i n s k e k o n f e r e n c e S Z D L 
Cel je T o n e R o ž m a n : »Smise l 
in v s e b i n a t ega sve ta je, da 

p o v e z u j e nos i lce razl ičnih 
ak t ivnos t i , j ih u s m e r j a in us-
k l a j u j e te r d o p o l n j u j e in oce-
n ju j e . S k r a t k a , d a s p r e m l j a 
i zva jan je sp re j e t i h sk lepov . 
O s n o v n i m o t i v je, da svet ne-
p r e s t a n o bd i n a d t em, k a k o 
se to p o d r o č j e n a č r t u j e v po-
s a m e z n i h s r e d i n a h ter da to 
sp reml j a . G r e za zelo odgo-
vo rno delo. P o s e b e j je t r eba 
sk rbe t i , d a se vse t isto, ka r se 
s p r e j m e na r e p u b l i š k e m ni-
voju , izpel je v o s n o v n i h celi-
cah.« 

Sve t za t e l e sno k u l t u r o (v 
razprav i je sode lova lo več 
č l anov in opozor i lo p redv-
s e m n a p r o b l e m e kval i te tne-
ga š p o r t a v Cel ju , množič-
nos t , r ek reac i j o v k r a j e v n i h 
s k u p n o s t i h , k a d r e t e r p redv-
s e m s a m o u p r a v n o organizi-
r a n o s t in d e l e g a t s k e odnose ) 
se bo ses ta ja l v s a j v saka d v a 
m e s e c a . P r o g r a m za l e to šn j e 
le to je p r ip rav l j en . 

T O N E V R A B L 

NA KRATKO 
ZTKO IN MALI 
NOGOMET 
ZTKO Celje razpisuje tekmo-

vanje v malem nogometu v okvi-
ru občinske lige za dopolnitev II. 
lige. Samo pismene prijave spre-
jemajo pri ZTKO Celje, Ulica 29. 
novembra 31, Celje, do ponedelj-
ka, 23. marca. 

SEMINAR ZA 
ATLETSKE SODNIKE 
Atletsko društvo Kladivar, ki 

ima enega najboljših atletskih 
lodniških zborov, pripravlja za 
love sodnike seminar. Ta se bo 
predvidoma začel v začetku apri-
â, medtem ko prijave sprejema-
0 dol. aprila pri AD Kladivar oz. 
na telefon: 22-211. 

ŠOFERJI IN ŠAH 
Združenje šoferjev in avtome-

hanikov v Celju je tudi letos pri-
pravilo za svoje člane tekmova-
nje v šahu. Tako so se na final-
nem turnirju pomerili najboljši. 
Končni vrstni red: 

Pešec (2TP) 12,5, Hartman 
(Prevozništvo) 12, Jagič (2TP) 
11, Končan (Avto Celje), 8,5 Co-
bec (ZSAM) 7,5, Golob (Avto Ce-
lje), 5,5, Osojnik (Avto Celje), Do-
brave in Draganovič (Ce-ka) po 5 
točk itd. 

USPEH ŠTUCLA V 
MARIBORU 

v Mariboru je bilo odprto pr-
venstvo v hitropoteznem šahu na 
luterem je sodelovalo 70 šahi-
stov vse Slovenije. Med njimi tu-
ii trojka iz Celja in žalca. Naj-
^Ijši uspeh je dosegel Božo 
Stud, ki si je ob koncu delil četr-
to do peto mesto. V finalu je zai-
gral še Marjan Crepan iz žalca, ki 
je bil dvanajsti, medtem ko se 
№kac tokrat ni uvrstil v finale! 

HMEZAD IN INGRAD 
BREZ PORAZA 
. Tekmovanje v regionalni keg-
'iaski ligi se nadaljuje. 2al ne 
sprejemamo sproti vseh rezulta-

toda po četrtem kolu nam je 
uspelo dobiti vsaj rezultate 

'feh kol. V vodstvu je ekipa žal-
•̂̂ ega Hmezada, ki je odigrala tu-
že četrto kolo in sedaj po štirih 

^'lagah vodi pred Ingradom, ki 
tri zmage in eno neodigrano 

l^ečanje. Vrstni red: Hmezad 8. 
iigrad 6, Papirničar, Tekstilna 
fivalid in Moste po 4 točke Do-
'"iia 2 itd. 

NASTOP PIONIRJEV 
ßClani strokovnega sveta pri 
K Aero in telesnokulturni de-

jävci v celjskih osnovnih šolah so 
^Peli pripraviti zanimiv turnir 

'^kcij petih in šestih razredov 
"'"lovnih šol v rokometu. Med 
^nir j i je mnogo talentov, ki se 

lahko že v prihodnje prik-
^iili redni vadbi pri najmlajši 
^^kciji celjskega BK Aero. 

'^ed moštvi petošolcev so ime-
^ "Najboljšo vrsto v OS Veljko 
gjahovič pred I. OS in OS Slavko 
jj^der. Med ekipami šestih ra-
Sla pa je zmagala vrsta OS 
j^j^ko Slander pred I. osnovno 

l'i Osnovno šolo I. celjske 
• Končni vrstni red v obeh 

konkurencah: I. OS 9 točk, Slav-
ko Slander 8, I. celjske čete 7, 
Veljko Vlahovič 6, Franja Roša 4 
in Hudinja 2 točki. 

IZENAČENE BORBE 
Zimsko prvenstvo v malem no-

gometu se končuje. Po 7. kolu v 
I. ligi še zdaleč ni vse jasno, saj so 
v vodstvu kar štiri ekipe Penal, 
Gaberje 50, Aškerčeva in Aero, ki 
so vse zbrale po 10 točk. V II. ligi 
vodi Lopata 10 pred Azuri in In-
gradom po 7 točk ter v tretji ligi 
Aero B. 10 pred Aljaževim hri-
bom 8 in TIM Laško 6 točk. V 
četrti ligi so najboljši nogometaši 
iz selekcij Cinkarne in to IGM 8, 
TMT 8 ter Jedinstva 7 točk. 

J. KUZMA 
KOŠARKARSKE VESTI 

Republiška moška liga: dve 
ekipi - dva porEiza. Elektra iz Šo-
štanja je izgubila v Trbovljah 
proti Rudarju 84:80 (najboljši 
strelec Udrih 23), Comet iz Slo-
venskih Konjic pa je izgubil v 
Zagorju 87:83 (najboljši strelec 
Smid 27). Na lestvici je Comet 
četrti in Elektra sedma, v prihod-
njem kolu pa igrata Comet doma 
proti Rudarju, ki je tretji in Elek-
tra proti Kamniku, ki je predzad-
nji, deveti. 

Republiška ženska liga: tudi tu 
sta obe ekipi izgubili Libela do-
ma proti Senožečam 60:53 ter 
Rogaška v Ljubljani proti Ježići 
B 94 proti 81. Na lestvici je Roga-
ška peta. Libela pa zadnja, enaj-
sta. V prihodnjem kolu: Rogaška 
bo igrala doma proti Litiji, ki je 
sedma. Libela pa bo gostovala na 
Jesenicah, ki so tretje. 

II. republiška moška liga 
vzhod: Šentjur je doma izgubil s 
Stražo 86:81, Zlatorog je v La-
škem premagal Dravograd 99:89, 
Kovineir Store pa je premagal v 
gosteh Posočje 97:75 (strelci: Ki-
tanovski 12, Džuričič 17, Planko 
16, M. Mackovšek 10, B. Mackov-
šek 6, Slatau 19 in Erjavec 14). 
Vodi Kovinar, Zlatorog je drugi 
do tretji in Šentjur osmi. V pri-
hodnjem kolu (do konca so osta-
la še štiri kola) bo igral Kovinar 
doma proti ptujski Dravi, v La-
škem pa bo derbi med Zlatoro-
gom in Šentjurjem. 

TONE VRABL 

TRETJA ZMAGA ŠEMPETRA 
Tudi v 3. spomladanskem kolu 

so odbojkarji Šempetra v II. 
zvezni ligi - zahod zmagali. To-
krat so gostovali v Kanalu in pre-
magali Salonit 3:2. Po dvanaj-
stem kolu so na sedmem mestu z 
desetimi točkami, v prihodnjem 
kolu pa bodo igrali doma proti 
Mislinji, ki je trenutno zadnja z 
dvema točkama. Na sliki od leve 
proti desni. Bojan Račnik, Stan-
ko Kuder, Bojan Rojs, Slavko 
Kajtner, Bojan Lazar in trener 
Janez Štorman, spredaj v isti 
smeri: Emil Mlakar, Marjan Je-
len, Janez Božič, Stane Prislan 
in Radovan Cilenâek. Na po-
snetku manjkata Rudi Zupane 
in Dani Slogar, ki sta bila ob 
našem obisku bolna. 

P.S.: rezultati republiške mo-
ške lige: Savinjska iz Braslovč je 
doma premagala ekipo F. Malga-
ja 3:2, Topolšica pa je izgubila 
doma proti Žerjavu 3:0. Na le-
stvici je Savinjska četrta in To-
polšica peta, v prihodnjem, enaj-
stem kolu pa bo derbi v Topolšici 
med domačim in Savinjsko. 

Ženska liga: Ljubno je v Les-
cah premagalo Gorje 3:1, Golo-
vec pa je izgubil v Ljubljani proti 
Partizan Tabor 3:0. Na lestvici je 

Ljubno na odličnem tretjem me-
stu, Golovec pa je sedmi, v pri-
hodnjem, 13. kolu, pa se bosta 
srečala: Ljubno doma proti mla-
di ekipi Branika iz Maribora, Go-
lovec pa proti Franu Malgaju. 

T. TAVCAR 

KOŠARKARSKI 
KOMENTAR 

PIŠE: ZMAGO SAGADIN 

ZAKAJ V II. ZKL? 
v zadnjem kolu I. B ZKL 1980/81 smo klonili proti zagreb-

škemu Montingu z rezultatom 86 : 99 (39 : 44), kljub naši želji, 
da vendarle zmagamo v zadnjem kolu in se oddolžimo Mon-
tingu za poraz v prvem delu, smo praktično že pred pričetkom 
tekme bili brez vsakršnih možnosti. Namreč, Gole (angina), 
Sabolički (ligamenti) in Kafedič (gripa) niso v preteklem tednu 
niti enkrat samkrat vadili, praktično smo jih v soboto iz bolni-
ške postelje pripeljali na igrišče. Pa še Medved je nastopil z 
vročino, da ne govorim o Pribanoviču, ki je že 40 dni v bol-
nici.. . Ob pomanjkanju kvalitetnih igralcev nam tudi športna 
sreča vse do zadnjega trenutka ni bila naklonjena. 

Srečanje samo smo po nekaj zaporednih zadetkih Haupt-
mana in Medveda obetavno pričeli in vodili vse do 10. minute. 
Monting je prešel na 3-2 conski pressing na polovici igrišča in 
s tem onemogočil naše zunanje igralce pri metih z distance. 
Jasno, velike luknje in prazen prostor je bil ^od košem, vendar 
za igro po globini mi nimamo ustrezne višine, moči in kvali-
tete. Medved in Kralj sta se trudila pa tudi »izgubila* med 
visokimi centri Montinga. Inferiornost pri skokih pod našim 
košem pa nam je onemogočila protinapade za katere je dober 
skok in hitra prva podaja predpogoj. Proti agresivni Montin-
govi obrambi smo izgubili kar 29 žog, ki so jih praktično 
izgubili štirje, tokrat res slabi napadalci: Gole - 8, Kralj - 7, 
Medved in Aničič pa 6. 

V obrambi smo dobro zaustavljali branilca Pučarja in To-
piča, ki sta nas v Zagrebu »razbila« z meti iz distance, pa kaj, 
ko so se pa Montingovi centri ter krila sprehajali pod našim 
košem. Sojenje je bilo slabo, nikakor pa nismo zato izgubili, 
ampak je vzrok v kvalitetnem nasprotniku in naši hendikepi-
ranosti vsled bolezni treh ključnih igralcev. Na drugi strani pa 
»kapo dol* Golcu, Saboličkemu in Kafeđiču, da so kljub pre-
povedi zdravnika prišli pomagat in predvsem pokazat, da so 
pravi športniki in da kljub izpadu nismo »razbita vojska«... 

Strelci za Libelo: Hauptman 28, Medved 20, Gole 13, Sabo-
lički 10, Kralj 7, Aničič 6 in M. Sagadin 2. 

Sezona je končana in to žal neuspešno. Najverjetneje je bila 
»izgubljena« še predno se je začela. Lani v juniju, ko smo s 
»pametno« politiko izgubili 5 dobrih igralcev: Polanec, Pipan, 
Tovornik, Prodan in 2 povprečna) a perspektivna: D. Štefanec 
in Kramperšek. Ker smo jih 7 izgubili, smo jih na hitro roko 5 
pripeljali, teh »tujcev« publika ni sprejela pa tudi komepenza-
cije nam niso prinesli. Na »to politiko« sam nisem mogel 
vplivati (lani v JLA) še manj pa tile preostali fantje, ki so se 
pošteno borili in jih nikakor ne kaže obsojati. 

Podrobnejša analiza sezone pa nam bo dala še več odgovo-
rov na, vprašanje: »Zakaj v II. ZKL«! 

PRVI NASTOP IN ŠTIRI TOČKE 
Celjski kegljaški ekipi sta v prvem kolu republiškega tekmovanja 

dosegli popolni uspeh. Moška vrsta je v precej izenačenem dvoboju 
premagala Rudarja iz Trbovelj z rezultatom 5121 : 5021! Ženska vrsta 
Celja je v prvem kolu premagala Kamnik 2343 : 2220. Sobotni uspeh 
so celjskim ekipam priborili: moški - 5121 (Tisovec 844, Urh 855, 
Kompan 874, Nareks 876, Sivka 825, Tomažič 409 in Grilanc 438), 
ženske - 2343 (Gobec 417, Bajde 372, Lesjak 406, Urh 380, Seško 391, 
Marine 387). 

Sobotni program na kegljišču Ingrada se bo pričel ob 15. uri s 
srečanjem ženskih ekip Celje-Ljubljana in ob 17. uri moški - Celje-
-Gradis. J. KUZMA 

ŠAHOVSKA NAGRADNA IGRA 

NAGRADA V PANČEVO 
Kdaj Je bil veleturnir v Rogaški Slatini? 

Za n a m i je š t i r ina js t i na-
g radn i š a h o v s k i k u p o n . Do-
bili s m o 118 odgovorov , od 
tega 107 p rav i ln ih in 11 ne-
prav i ln ih . Fhravilni o d g o v o r 
je bil: P R E D R A G N I K O L I C 
p a č e p r a v so neka t e r i t u d i 
nap isa l i ostal i d v e imeni , ko t 
L j u b o m i r L j u b o j e v i č in Sve-
tozar Gligorič. V s tud io je 
pr iše l p r e d s t a v n i k M E T K E 
Cel je V l a d o Kola r in m e d po-
g o v o r o m t u d i izžrebal tri, ki 
b o d o oz. so pre je l i M e t k i n e 
nag rade . N j e g o v a roka je po-
tegni la in nagrad i l a : 

1. L J U B I C A M I H O V I L O -
Vlč , B r a č e J o v a n o v i č a 24-B, 
P a n č e v o . 

2. T O M A 2 S U B O T I C , Va-
I javčeva 11, Cel je in 

3. B O J A N A J U R A K , Ka-
saze 6 a, Pe t rovče . 

P o s e b n o n a g r a d o za pra-
vi lni o d g o v o r m e d o d d a j o je 
p re j e l N I K O P E T E L I N iz 
Cel ja . 

Z a n i m i v o je, d a z a n i m a n j e 
za n a š o n a g r a d n o igro »ra-

ste« iz »kola v kolo«. D r u g i č 
se n a m je zgodilo, d a s m o 
pre je l i več k o t s to odgovo-
rov. Réizveseljivo je, d a je bi-
lo m e d n j i m i i z r edno m a l o 
ali s k o r a j n ič nega t ivn ih , k a r 
p o m e n i , d a l j u d j e i m a j o š a h 
r ad i in d a se n a n j t u d i spoz-
na jo . P a s rečno , vab l j en i s t e 
t u d i k s o d e l o v a n j u za pe tna j -
st i k u p o n , k j e r b o d o znova 
vab l j ive n a g r a d e - STE-
K L A R N A » B O R I S KI-
DRIČ« R O G A Š K A SLA-
TINA! 

T. V R A B L 

VELIKA AKTIVNOST CELJSKIH 
STRELCEV 

v Izoli in Velenju je bilo izbirno tekmovanje za nastop na fmalu 
republiške dopisne lige z zračno puško. V vsakem mestu je nastopilo 
po deset ekip iz predhodnih šestih kol dopisne lige, v kateri je 
sodelovalo kar 42 ekip. Ekipa SD »Celje« je nastopila v Izoli in se z 
rezultatom 1448 krogov zlahka uvrstila v finale, ki bo v Kranju. Med 
našinu je bil najboljši Ervin Seršen s 367 krogi od 400 možnih. Na 
tekmovanju v Velenju so nastopili tekmovalci SD »KOVINAR«, ki 
so dosegli 1435 krogov, kar jim je zadostovalo za uvrstitev v finale, na 
katerem bo nastopilo deset najboljših ekip iz Slovenije. Pri »Kovi-
narju« se je odlikoval Branko Malee, ki je dosegel 365 krogov. 

Na strelišču v Celju pa je ena najboljših strelskih družin v državi, 
SD »CELJE«, izvedla družinsko prvenstvo z zračno puško. Zmago-
valci v posameznih kategorijah: pionirke : Vesna Cuček 355. Pionirji: 
Robi Dobovičnik 271. Mladinke: Barbara Jager 359. Članice: Heda 
Dobovičnik 324. Člani: Jože Jeram 370 in veterani: Polde Teržan 342 
krogov od 400 možnih. , , 

Na strelišču v Celju je bil tudi prijateljski troboj med ekipami: 
»CELJE« • »KOVINAR. Store : »TONE MELIVA« Slovenske Ko-
njice. Zmagali so Celjani s 1449. krogi pred Storovčani 1409 in 
Konjičani 1399. Med posamezniki je zmagal Jože Jeram z odličnim 
rezultatom 378 krogov. Pri »Kovinarju« je bil najboljši Ivan Kočevar 
s 365 krogi, med Konjičani pa mladinka Irma Kukovič s 358 krogi_ 1 . J . 

ŠAHOVSKA NAGRADNA IGRA 15 
Rogaška Slatina je bila prvi organizator velemojstrskega mednaro-
dnega šahovskega turnirja. Zmagal je Rubenstein, Vasja Pire pa si je 
na istem tekmovanju delil 3. do 5. mesto. 

Vprašanje: 

Katerega leta je bil igran šahovski veleturnir v Rogaški Slatini: 
(pravilni odgovor obkroži) 

1927 1929 1931 

Nagrajuje Steklarna Rogaška Slatina, odgovore pa pošljite na 
naše uredništvo do 10. aprila 1981! 



/ \ 
30 LET PD RADEČE 

V letošnjem letu praz-
nujejo člani PD Radeče 
tridesetletnico svojega 
obstoja, kar je le jubilej. V 
začetku je društvo štelo 
šestdeset članov, danes 
pa jih je že skoraj tisoč. 
Za kraj kot so Radeče, je 
to velika številka. Njiho-
va dejavnost je bila vse-
skozi pestra, saj sodeluje-
jo na transverzalah, gor-
skih stražah, pri varstvu 
narave v Julijskih Alpah 
in Karavankah ter ostalih 
predelih naše domovine. 

Značilno za delovanje 
tega PD je sodelovanje na 
mnogih delovnih akcijah, 
skrbijo za poti po zasav-
skem hribovju in delajo z 
mladimi, ki so še kako 
potrebni pravilne usmeri-
tve za spoznavanje lepote 
doma in na tujem. Po-
membna so tudi številna 
predavanja o lepotah pla-
ninskega sveta. 

Radečani so še posebej 
ponosni na Zasavsko ko-
čo, ki so jo zgradili pred 
sedemnajst imi leti na 
Prehodavcih v Julijskih 
Alpah. V sezoni, ko je ko-
ča odprta, jo obišče tudi 
po pet tisoč ljubiteljev 
planin iz Jugoslavije in 
ostalih evropskih držav. 
Naši in tuji gostje so zelo 
zadovoljni s postrežbo in 
prenočišči. Poleg koče na 
Prehodavcih ima društvo 
še Gašperjevo kočo v bli-
žini Zidanega mostu ter 
zavetišče na Lovrencu 
nad Loko pri Zidanem 
mostu. 

Pobudnik za ustanovi-
tev društva je bil Stane 
Koselj, ki je še danes 
predsednik. Kriznih let ni 
bilo. Z delom so člani ra-
deškega PD dokazali, da 
znajo prebroditi težave. 

FRANC OKORN 

Ei »OBOD» 
Servis Maribor 
Leningrajska 22 
tel. 062 25-804 

Objavljamo prosta dela in naloge 

serviserja bele tehnike v Celju 

Pogoji: KV ali VK elektromehanik, odslužen vojaški 
rok, vozniško dovoljenje B kategorije, 2 leti delovnih 
izkušenj na podobnih delih, zaželjeno lastno vozilo. 

Prijave pošljite na gornji naslov v roku 8 dni od objave 
oglasa. 

SŽ DO ŽIČNA Celje 
odbor za delovna razmerja 
objavlja naslednja prosta dela oz. naloge 
za določen čas: 

Za določen čas - nadomeščanje delavke 
na porodniškem dopustu 

Vodenje oddelka za splošne in pravne 
zadeve - izdelava samoupravnih 
splošnih aktov 
Pogoj: pravnik ali administrativni tehnik ali druge 
ustrezne smeri 
in 3 do 5 let delovnih izkušenj 
(S tem se prekliče objava v 10. številki Novega Tedni-
ka, ker je pomotoma izpadlo naslednje »za določen 
čas«) 

Za nedoločen čas 
1. Izvajanje manj zahtevnih 

ključavničarskih del 
Pogoj: kvalificirani ključavničar 
in 1 leto delovnih izkušenj 

2. Izvrševanje manjših tekočih popravil 
strojev in naprav 
Pogoj: kvalificirani strojni ključavničar ali polkvalifici-
rani strojni ključavničar 
in 1 do 2 leti delovnih izkušenj 
Za vsa zgoraj navedena dela oz. naloge je poskusno 
delo dva meseca. 
Pismene prijave z dokazili o izpolnjevanju zahtevanih 
pogojev pošljejo kandidati odboru za delovna ra-
zmerja ali se osebno zglasijo najkasneje v 15 dneh po 
objavi oglasa v kadrovsko-splošni sektor, Ipavčeva 
ulica 20. 



S v e t K r a j e v n e s k u p n o s t i L e s i č n o 

objavlja prosta dela in naloge 

ta jn ika K r a j e v n e s k u p n o s t i L e s i č n o 
s polovičnim delovnim časom (možna je honorarna 
zaposlitev) 

Pogoji za sprejem so: 
1, srednješolska izobrazba s poskusnim delom dva 
meseca 
2. veselje do dela z ljudmi 

Osebni dohodek po dogovoru. Pismene prijave naj 
kandidati pošljejo v roku 8 dni po objavi na naslov: 
Svet Krajevne skupnosti Lesično, 63261. 

Komisija za delovna razmerja 
K O T O K o t e k s T o b u s L j u b l j a n a 
T O Z D I N D E 
p r o i z v o d n j a n . s u b . o . V r a n s k o 136 

objavlja naslednja prosta dela in naloge: 

1. 6 K V k l j u č a v n i č a r j e v 
2. s t r o š k o v n e g a k n j i g o v o d j e 
3. e v i d e n t i č a r j a s k l a d i š č a 

Pogoji: 
pod 1. - končana ustrezna poklicna šola, 6 mesecev 
delovnih izkušenj ali končana osnovna šola-z delom 
pridobljene delovne izkušnje (priučitev za ustrezna 
dela) 
pod 2. - srednja šola ekonomske ali druge ustrezne 
smeri in 3 leta delovnih izkušenj pri podobnih delih in 
nalogah 
pod 3. - srednja šola ekonomske ali druge ustrezne 
smeri in 1 leto delovnih izkušenj 

Za vse velja 2-mesečno poskusno delo. 

Kandidati naj pošljejo ponudbe z dokazili o izpolnje-
vanju pogojev na naslov: 
KOTO TOZD INDE Vransko 136, z oznako za komisijo 
za delovna razmerja. 

Objava velja do zasedbe prostih del in nalog. 

O izidu izbire bomo vse prijavljene kandidate obvestili 
v 15 dneh po sklepu samoupravnega organa. 

tovarna ¡zoíacijskega materiala r. o., laško 

T I M L a š k o 
T O Z D T e r m o i z o i a c i j e in e m b a l a ž a 

Naša delovna organizacija intenzivno spremlja 
razvoj tehnologije na področju izdelave izolacijskih 
materialov, da bi lahko maksimalno zadovoljili 
zahteve tržišča. 
Zato v naši temeljni organizaciji prehajamo na višje 
oblike proizvodnje in dodelave termoizolacijskih 
materialov, zato 

VABIMO 

in želimo skleniti delovno razmerje z: 

1. D I P L O M I R A N I M I N Ž E N I R J E M al i 
I N Ž E N I R J E M t e h n i š k e al i o r g a n i z a c i j s k e 
s m e r i 
s petletnimi izkušnjami 
za opravljanje del 
TEHNIČNEGA VODJE TOZD 

2. E L E K T R O T E H N I K O M ali D E L O V O D J E M 
s triletnimi izkušnjami 
za VODENJE ELEKTROVZDRŽEVANJA 

3. E L E K T R I Č A R J E M 
z enoletnimi izkušnjami 
za ELEKTROVZDRZEVANJE 

4. D v e m a K L J U Č A V N I Č A R J E M A z a 
STROJNO VZDRŽEVANJE 

5. Š t i r im i D E L A V C I B R E Z P O K L I C A 
za DELO V PROIZVODNJI HLADILNIŠKIH ELEMEN-
TOV 

Izdelan imamo stimulativen sistem nagrajevanja. 

Tisti, ki vas katero izmed navedenih del zanima, se 
lahko oglasite pri nas, kjer vas bomo seznanili s 
konkretnimi pogoji dela. 

Prijave sprejemamo petnajst dni od dneva objave na 
naslov: 
TIM Laško, Kadrovska služba, 63 270 LAŠKO. 

O odločitvi boste obveščeni najkasneje v 30 dneh od 
zaključka objave. 

K r a j e v n a s k u p n o s t T r n o v l j e 
in 

K r a j e v n a s k u p n o s t L j u b e č n a 

objavljata prosta dela in obveznosti 
A D M I N I S T R A T O R J A 

za nedoločen čas s polnim delovnim časom 4 ure v 
KS Trnovlje in 4 ure v KS Ljubečna 
Pogoji: 
Administrativna šola z znanjem strojepisja. 
Prijave pošljite na KS Trnovlje 63000 p. Celje v roku 
15 dni od dneva objave. 

S o c i a l i s t i č a n r e p u b l i k a S l o v e n i j a 
R E P U B L I Š K I S E K R E T A R I A T Z A 
N O T R A N J E Z A D E V E 
U P R A V A Z A N O T R A N J E Z A D E V E C E L J E 

objavlja 

J A V N O L I C I T A C I J O 
za prodajo rabljene pisarniške in tehnične opreme 

Licitacija bo 31/3-1981 v prostorih Uprave javne var-
nosti Celje, Ljubljanska 12 in sicer za delovne organi-
zacije, družbenopoiitične organizacije in društva ob 
8. uri, ob 9. uri pa za zasebnike. 

Pravico do udeležbe na licitaciji imajo vse pravne in 
fizične osebe, ki predhodno položijo varščino v višini 
10% izklicne cene. Kupnino se mora plačati takoj! 

S L O V E N I J A L E S L I K » S A V I N J A « C E L J E 
o. sol . o. , M a r i b o r s k a 116 , C e l j e 

Komisiji za delovna razmerja 
TOZD Zaga in TOZD Pohištvo Celje 

Objavljata 
prosta dela in naloge 

1. S k l a d i š č n a d e l a 
na skladišču žaganega lesa (8 delavcev) 

2. O p r a v l j a n j e m i z a r s k i h d e l 
v proizvodnji pohištva (3 delavce) 

Za opravljanje navedenih del in nalog morajo kandi-
dati poleg splošnih pogojev izpolnjevati še naslednje 
posebne pogoje: 

Pod 1.: 
- zaželjena osnovna šola 
- delovne izkušnje so zaželjene 

Pod 2.: 
poklicna šola lesne smeri 

- 6 mesecev delovnih izkušenj v lesni stroki 

Kandidati naj svoje pismene ponudbe z dokazili o 
izpolnjevanju pogojev, ki so določeni s tem oglasom, 
pošljejo v petnajstih dneh po objavi oglasa na naslov: 
DO LIK »Savinja« Celje, Mariborska 116. 

Vse prijavljene kandidate bomo o izbiri obvestili naj-
kasneje v 30-ih dneh po končanem zbiranju ponudb. 

S L O V E N I J A Š P O R T e x p o r t - i m p o r t 
z a s t o p s t v a , p .o . L j u b l j a n a 
D a l m a t i n o v a 1 

KOMISIJA ZA DELOVNA RAZMERJA 

OBJAVLJA 

PROSTA DELA IN NALOGE 

V O D J E V P R O D A J A L N I C E L J E 

Poleg splošnih pogojev se zahtevajo še naslednji 
posebni pogoji: 
- VKV ali KV delavec trgovske stroke 
- 3 oz. 5 let delovnih izkušenj 
- moralno-politična neoporečnost 

Delovno razmerje se sklepa za nedoločen čas, s pol-
nim delovnim časom in 3 mesečnim poskusnim de-
lom. 

Zaželjeno je, da imajo kandidati prakso pri prodaji 
športne opreme in tekstila. 

Kandidati naj pošljejo vloge v roku 15 dni od dneva 
objave z dokazili o strokovni izobrazbi in delovnih 
izkušnjah na naslov: SLOVENIJAŠPORT export-in-
port, zastopstva, p o. Ljubljana, Dalmatinova 1, sektor 
splošnih služb. 

ZGOpmOSE^JEt 

PROMETNE 
NESREČE^ 

P R E H I T R O I N B R E Z 
I Z P I T A 

S k o z i R a v n e se je pe l j a l 
s k o l e s o m n a p o m o ž n i 
m o t o r A N T O N K A Č U -
NIK, 30, iz Š k o r n e g a in v 
d e s n e m , n e p r e g l e d n e m 
o v i n k u p r e h i t e v a l o s e b n i 
a v t o m o b i l . Z a p e l j a l je n a 
levo b a n k i n o in p a d e l . 
K a č u n i k , k i je vozi l p r eh i -
tro in b r e z u s t r e z n e g a 
v o z n i š k e g a d o v o l j e n j a , se 
je t ež j e p o š k o d o v a l , l až je 
pa se je r an i l t u d i sopo t -
n ik J A N E Z F E K O N J A , 
19, iz Met l eč . 

N E P R E V I D N O 
P R E H I T E V A N J E 

V Č r n a v i s ta č e l n o t rč i -
la o s e b n a a v t o m o b i l a , k i 
sta ju vozi la S E A D KO-
L A B I Č , 23, iz V e l e n j a in 
A V G U S T P E S J A K , 48. iz 
L o k o v i c e . N e s r e č o je 
povzroč i l v o z n i k P e s j a k , 
saj j e t i k p r e d s r e č a n j e m s 
K a l a b i č e m v l e v e m ovin-
ku p r e h i t e v a l d r u g o vozi-
lo. P r i n e s r e č i s t a se o b a 
Voznika t ež j e p o š k o d o v a -
la, š k o d e n a vozi l ih p a je 
za okol i 100.000 d i n a r j e v . 

I Z S I L J E V A N J E V 
K R I Ž I Š Č U 

Z a r a d i i z s i l j evan ja se je 
zgod i l a p r o m e t n a n e s r e č a 
s h u d o t e l e s n o p o š k o d b o 
v D o b r t e š i vas i . Iz s m e r i 
P o l z e l e je v k r i ž i šče pri-
pe l j a l v o z n i k k o l e s a n a 
p o m o ž n i m o t o r M A R -
J A N T E R G L A V , 32, iz 
D o b r t e š e vas i in pr i go-
s t i ln i K o s u zavi ja l v levo, 
n i p a se p r ep r i ča l , če je 
p o t p r o s t a . Za le te l se je v 
o s e b n i a v t o m o b i l , s ka te -
r i m je m i m o p r ipe l j a l AN-
D R E J J E L E N , 22, iz Pol -
zele. P r i t r č e n j u je Te r -
g lav p a d e l in se t ež j e po-
š k o d o v a l . 

K L J U B S P U Š Č E N I M 
Z A P O R N I C A M 

Ž e l e z n i š k i p r e h o d v 
Č r e t u , k i je z a v a r o v a n z 
e n o j n i m i z a p o r n i c a m i , je 
p r e č k a l a J 0 2 E F A LI-
P I Č N I K , 51, iz Cel ja , 
k l j u b t e m u , d a so b i le za-
p o r n i c e s p u š č e n e . M i m o 
je p r ipe l j a l e l e k t r o m o t o r -
ni v l ak , k i je L i p i č n i k o v o 
zade l , p r i č e m e r se je le-ta 
t a k o h u d o p o š k o d o v a l a , 
d a je n a k r a j u n e s r e č e 
u m r l a . 

Z B I L K O L E S A R J A I N 
P O B E G N I L 

P o A š k e r č e v i ces t i v 
Ž a l c u se je pe l j a l p ro t i do-
m u v G o t o v l j a h k o l e s a r 
J O S I P K U Z M I C , 23. K o 
je p r ipe l j a l d o o d c e p a 
p ro t i p a r k i r i š č u h o t e l a 
G o l d i n g R u b i n , je od t u 
p r e d e n j zape l j a l v o z n i k 
o s e b n e g a a v t o m o b i l a 
S T A N K O A N D E R L U H , 
21, iz Cel ja , k i j e za rad i 
i z s i l j evan ja p r e d n o s t i zbi l 

k o l e s a r j a , p r i č e m e r s e je 
le- ta laž je rani l . V o z n i k 
A n d e r l u h je z n e z m a n j š a -
n o h i t r o s t j o o d p e l j a l p r o t i 
Ce l ju , d e l a v c i c e l j s k e po-
s t a j e m i l i c e p a so ga že 
n a s l e d n j i d a n odkr i l i in 
ugo tov i l i , d a je v e r j e t n o 
vozi l p o d v p l i v o m a lko-
hola . 

i-'-o.ć-v.i/.̂ vrvjV;../.'»,.,: . - .V v.» 

O G O R E K 
P O V Z R O Č I L P O Ž A R 

N a t r a v n i k u o b r o b u 
g o z d a v L a h o m š k u pr i 
L a š k e m je s e k a l s m r e k o -
v i n o M A R T I N O J S T E R -
S E K , 30, iz L a h o m š k a . 
M e d d e l o m je kad i l in na-
to o d v r g e l o g o r e k v t r avo , 
ki je zače la t le t i in se k a j 
h i t r o vžgala . O j s t e r š e k se 
je z m o p e d o m t a k o j od-
prav i l p o p o m o č v L a š k o 
in o b č a n o m te r p r o s t o -
v o l j n i m g a s i l c e m iz La-
š k e g a je u s p e l o o g e n j po-
gasi t i p r a v o č a s n o , s a j je 
bi la o g r o ž e n a b l i žn j a sta-
n o v a n j s k a h i ša in gozd . 

I G R A Z 
V Ž I G A L I C A M I 

P o d k o z o l c e m , las t MA-
R I J E G O R O P E V S E K V 
B r o d e h , se je z vžigal ica-
m i igra l 4- le tni o t r o k , in 
zane t i l požar . I z p o d ko-
zolca je o b č a n o m u s p e l o 
reš i t i o s e b n i a v t o m o b i l in 
v p r e ž n i voz, v s e os t a lo p a 
je zgore lo , t a k o d a je ško-
d e za 300.000 d i n a r j e v . 

VABILO NA 
OBRTNIŠKI 
PLES 

S i n d i k a t d e l a v c e v za-
p o s l e n i h pr i o b r t n i k i h 
c e l j s k e o b č i n e o b v e š č a 
v s e č l a n e s i n d i k a t a , d a 
l a h k o d o b i j o B R E Z -
P L A Č N E v s t o p n i c e za V. 
o b r t n i š k i p l e s pr i O b r t -
n e m z d r u ž e n j u Cel je . 

B r e z p l a č n e v s t o p n i c e 
l a h k o d o b i j o le č lani s in-
d i k a t a ! 







IRSKA - »SMARAGDNI OTOK« 

SLOVO 
Nedelja najine vrnitve v 

domovino je bila meglena in 
močno je deževalo, tako da 
se vreme niti tedaj ni izneve-
rilo tradiciji. Na letališču sva 
zapravila še zadnje irske ko-
vance za nakup sladkarij iz 
avtomatov, saj so bile vse 
druge usluge zaradi zgodnje 
ure, ali pa zaradi nedelje, za-
prte. Poslovila sva se od go-
stitelja, ki je nameraval osta-
ti še dodaten teden dni v svo-
ji rojstni državi in se mu zah-
valila, da nama je pomagal 
razkrivati pravo življenje ir-
skih ljudi, njihove navade, 

njih gostoljubnost in prijaz-
nost, pomešano z nekakšnim 
ponosom ter odločnostjo. 

Užitek nama je bilo spoz-
navati novo deželo, precej 
monotono, sveže zeleno po-
krajino z vijugastimi cestami 
in redkimi višjimi hribi ne-
navadnih oblik. Nekje so se 
iz ravnine dvigali trije popol-
noma enako visoki vrhovi; 
d r u ^ e vzpetina z imenom 
Devil's Bite (v prevodu Hu-
dičev ugriz) ni imel vrha, pač 
pa veliko zajedo, ki jo je na-
redil po legendi besni hudič, 
ko je zagrabil del vrha griča 
in ga vrgel v morje, iz česar 
je nastal otok Man. 

Nepozabni so bili trenutki 
na obali Atlantskega oceana, 
ki se je nemirno zaletaval v 
visoke strme pečine z ritmič-
no enakomernostjo, ali ki je 
z velikimi valovi segal po 
dolgih peščinah. Moč vode je 
tekom stoletij izoblikovala 
vrsto otokov, ki se dvigujejo 
iz besnečega valovanja kot 
branilci obale; eden najpre-
sunljivejših takšnih otokov 
ima obliko ležečega mrtvega 
človeka, kot da bi s tem hotel 
ponazoriti težavnost življe-
nja na teh izgubljenih košč-
kih kopnega, od koder se lju-

dje postopoma izseljujejo. 
Na nekaterih bližnjih pa si 
po drugi strani postavljajo 
počitniške hiše bogataši ozi-
roma vladni mogočniki; ir-
ski predsednik republike si 
je na primer uredil takšno 
posest na otočku blizu me-
steca Dingle na zahodni 
obali. 

Popolno nasprotje zaspa-
no umirjenemu letališču ir-
skega glavnega mesta Dubli-
na je predstavljal londonski 
aerodrom Heathrow, kjer se 
srečujejo ljudje vseh vrst, ras 
in jezikov, in kjer se življenj-
ski utrip ne ustavi niti ob ne-
deljah. Sele tedaj sva do-
končno občutila, kako lago-
dno je življenje na irskem 
otoku, kjer se ljudem nikoli 
ni mudilo nikamor, a vendar 
so imeli vse potrebno nareje-
no. Mnogokrat smo doživeli 
zastoj na cesti zaradi pogo-
vora med šoferjema dveh av-
tomobilov, ki sta zato stala 
vzporedno na ozki cesti; ven-
dar se nihče ni razburjal ali 
vsaj zahupal, pač pa so vsi 
mirno čakali na konec pogo-
vora. 

Moderne betonske zgrad-
be letališča v Londonu z ve-
dno prižganimi lučmi so bile 
ogromno nasprotje za oči, 
vajene pomirjujoče zelene 
barve idilične irske pokraji-
ne, za mehkobo katere so 
skrbele še meglice in nepre-
stano deževje. Oglašujoči 
trušč tisočglave množice niti 
malo ni bil tako prijeten, ka-
kor še tako glasno skupin-
sko prepevanje v kakšni ir-
ski gostilni. 

Truma potnikov na lon-
donskem letališču je brez-
dušno hitela na vse strani, ne 
meneč se za druge, saj jih je 
zanimal le njihov lasten cilj. 
Kako velika je bila razlika v 
primerjavi s pristno gosto-
ljubnostjo in človeško zve-
davostjo, s katero sva se sre-
čevala še nedavno tega. In 
vendar je bila Irska le dobre 
tri-četrt ure vožnje z letalom 
stran proti zahodu! 

PIŠE: 
JELKA ŽOLNIR 
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RIBOGOJSTVO V SAVINJSKI DOLINI 
Posnetek smo napravili v znani Hmezadovi ribogojnici 

blizu Griž. Ribogojstvo postaja v Savinjski dolini vedno bolj 
pomembna panoga, v tem srednjeročnem obdobju pa naj bi 
proizvodnja rib narastla od sedanjih 35 ton letno na 200 ton 
leta 1985. Tako nameravajo povečati ribnik na Lavi, zaobalni 
depresiji v Vrbju in v jezeru Zovnek. 

JANEZ VEDENIK 

Velikan irske letalske družbe Aer Lingus. 

DOBRNA (Neuhaus, 
SchlangBnburg)f grad 
Kačji grad, Kačnik 

Vrh gričevnate kope v naselju Lo-
kovina nad Dobrno. Občina Celje. 

Nekaj pred 1147 je bavarski grof 
Hartvig Bogenski prodal svojo alo-
dialno posest Dobrno krškemu ško-
fu za 145 mark, ta pa je šele 1155 po 
raznih peripetijah dokončno prišla v 
posest krške cerkve. Grad se v teh 
listinah ne omenja in ni nemogoče, 
da je bila tedanja posest vezana še 
na Ranšperk. 1275 se grad prvič 
izrečno omenja kot Domus noua 
apud s. Mariam, 1296 nato kot No-
wenhovs, 1322 Newhaus, 1335 
Newnhous, Newhaus, 1387 vest 
Newhaws bey Tefer, 1388 vest New-
haws, 1428 haws Newhaws. 1346 je 
Eberhard Dobrnski zastavil svoj 
grad Dobrno krškemu stolnemu ka-
pitlju za 120 oglejskih funtov. Očitno 
ga ni odkupil, zakaj pozneje ga do 
1438 srečamo v posesti ptujskih go-
spodov. Po smrti Franca Dobrnske-
ga je 1605 prešla gospoščina skupaj s 
toplicami v roke njegove sestre Re-
gine Putterer-Saurau, 1613 pa so jo 
prodali Gačnikom. 21. junija 1666 je 
cesar Leopold I. povzdignil takrat-
nega lastnika Dobrne Janeza Matij o-
Gačnika v plemiški stan s predika-
tom von und zu Schlangenberg auf 
Schlangenburg. Od tod izvira tudi 
slovenska skovanka za ime gradu -
Kačji grad. 

Stavbo so sčasoma pričeli zane-
manati. 1769 jo je kupil Franc Ksa-
verij-Avguštin baron Dienersberški, 
a že čez tri leta, 1772 je moral ponoči 
skupaj s svojo družino in služabniki 
pobegniti iz nje, ker se je grad začel 
podirati, del pa se ga je nato povsem 
sesul. Dienersberški si je že čez dve 
leti postavil v dolini nov dvorec, ki 
je podedoval ime starega gradu. 

Razvaline ^ a d u Dobrna so še ve-
dno dovolj impozantne, vendar še 
niso preučene. Vsekakor velja, da 
tudi zidovja v njegovem jedru ne 
moremo datirati v obdobje romani-
ke. To pomeni, da je grad nastal šele 
malo pred 1275, ko se prvič neposre-
dno omenja. V osrednjem delu ra-
zvaline so ohranjeni nekateri gotski 
arhitekturni členi. Grad je imel pred 
razsulom veliko dvorano, kapelo, 
bogat arhiv, topove in orožarno s 
starinskim orožjem. 

DOBRNA (Neuhaus), 
dvorac 

Na položni vzpetini ob veliki cesti 
tik pred vstopom v istoimensko na-
selbino, ob vznožju starega gradu 
Dobrna, Lokovina 10. Občina Celje. 

Stavbo je 1774 postavil Franc Ksa-
ver Avguštin baron Dienersberški 
kot svoj novi dom, ko se je 1772 
podrl grad Dobrna, dotlej sedež go-
spoščine. Dienersberški so 1822 pri-
pojili Dobrni gospoščino Dobrnica, 
1847 pa so od posesti odprodali to-
plice. 1851 so prodali graščino Fran-
cu Antonu, grofu pl. Kolovrat -
Liebsteinsky. Njeni lastniki so se 
pozneje pogosto menjavali. 1864 jo 
je kupil Johann Ritter pl. Ressingen, 
1868 mu je sledil Adolf Edler pl. 
Layritz, nato 1882 do 1887 Adolf Ko-
gan, 1887 do 1890 Adolf Dub, po 
1890 Johann Frohner. Zdaj je v njej 
pomožna šola. Zavod Ivanke Ura-
njekove. 

Stavba ima pravokotno zasnovo in 
obsega poleg pritličja še nadstropje 
in mansardno podstrešje. V osi 
prednje fasade je kamniten baročni 
portal, delno zakrit s sekundarnim 
lesenim altanom. Vogala prednje fa-
sade sta poudarjena z mlajšima ok-
togonalnima stolpičema. Pritličje je 
obokano s križnimi, lahno grebena-
stimi oboki. Tu je vzidan tudi prebe-
Ijeni marmorni antični relief z napi-
som. Dvorec je obdan s parkom. Ob 

vhodu vanj je postavljen antični lev, 
ki so ga pripeljali z Ranšperka. 

Prvotno enostavni graščini pravo-
kotnega tlorisa so v 2. pol. 19. stol. ali 
morda celo pozneje prizidali histori-
cistična stolpiča. Takrat je stavba 
dobila tudi leseni altan. 

DOBRNICA 
(Guteneck), dvor, 
graéàliìB 

Ob cesti v dolinici, ki drži iz Dobr-
ne v Hudičev graben, Zavrh nad Do-
brno 1. Občina Celje. 

Dobrnica se prvič omenja 1373 kot 
Guetenegg, vendar se zdi, da se vir 
nanaša na istoimenski dvor na Kra-
su v bližini Reke. Od tam naj bi po 
Pircheggerju izviral tudi rod vite-
zov, ki se v literaturi večkrat ome-
nja. Prva zanesljiva omemba Dobr-
nice izvira šele iz 1650, ko je Leopold 
Raumschüssel s Seneka prodal dvor 
Guetenegkh, ki ga je bil dobil od 
Ehrenreicha pl. Hohenwarta, ptuj- ^ 
skemu trgovcu Gabrielu Caccia. V 
letih 1692-1754 je bil njegov lastnih 
Wolfgang Ferdinand baron pl. Adel-
stein. V lasti Adelsteinovih potom-
cev je ostala Dobrnica do 1822, ko jo ; 
je kupil soprog Antonije baronice j 
Adelstein Franc Ksaverij Kajetan 
baron pl. Dienersberg, potem, ko jo 
je imel že osem let v najemu. Die-
nersberški so posedovali Dobrnico 
do 1851, ko jo je prevzel Franc An-
ton grof pl. Kolovrat-Liebsteinsky, 
in jo preuredil v pivovarno. Pozneje 
so se v Dobrnici še večkrat menjali ' 
gospodarji, med obema vojnama pa 
je bilo tu zdravilišče. Zdaj so v gra-
ščini stanovanja. 

Dobrnico so verjetno pozidali v 17. 
stoletju. Dne 3. 8. 1916 je pogorela, 
škodo pa so takrat ocenili na 13.632 
florintov. Stavbo so kmalu popravi-
li. Orožen je še prebral na portalu 
kletnih vral letnico 1733 in mono-
gram J. C. F. V. A. = Johann Carl 
Freih. von Adelstein, ki danes ne 
obstajata več. Demolirana je tudi 
graščinska kapela, ki je bila 1751 
povzdignjena v podružnico in v ka-
teri naj bi še v preteklem stoletju 
stal oltar iz 16. stoletja. 

Dobrnica je pravokotna, dvonad-
stropna stavba s strmo, dvokapno 
streho. Fasada je okrašena z dekora-
tivnimi blendami, ki so ohranjene 
na severni, zahodni in južni strani. 
Na dvorišču, kjer so na steni opazni 
sledovi arkad, ima stavba stolpast 
prizidek s sledovi baročne poslika-
ve. Okenske odprtine so novejše. 
Prostori v notranjščini so simetrično 
razvrščeni. V vežah pritličja in obeh 
nadstropij pa tudi na stopnišču so 
ohranjeni križni oboki. Nekateri 
prostori imajo lesene, a verjetno se-
kundarne strope. 

Stavbo obdajajo ostanki parka. 
Onkraj ceste stoji graščinska kašča, 
ki je delno predelana v stanovanja. 

Grad Dobrna na Vischerjevem 
bakrorezu iz okoli leta 1681. 
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